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تأمين مسكن شهرى؛ دغدغه عمرانى استان
 1- روز گذشــته در مراسمى با حضور اســتاندار، حاجى بابايى، 
نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس شوراى اسلامى و مديران و 
كاركنان ستادى استاندارى، معاون هماهنگى امور عمرانى استاندارى 
تغيير كرد تا با اين تغيير دومين معاون استاندار از 4 معاون تغيير كرده و 

تيمورى به جاى فرزانه كار خود را در اين معاونت آغاز كند.
البته در اين مراسم مديركل بازرسى، مديريت عملكرد و امور حقوقى 
اســتاندارى نيز تغيير كرد تا با اعلام بازنشستگى شهابى، مرادى جوان 

كار را در اين اداره كل ادامه دهد.
2- دفتــر بازرســى، مديريت عملكرد و حقوقى اســتاندارى آنچنان 
كه اســتاندار هم در اين نشســت تأكيد كرد، از دفاتر حساس و مهم 

استاندارى است كه در ارتباط مستقيم با مردم و مديران است.
شــهابى در اين دفتر همچون دفاتر و ادارات ديگرى كه خدمت كرده 
بود، با حس مسئوليت، تعصب، پاكدســتى، وجدان كارى و شرافت 
عمل كرده و خدمت به مردم را سرلوحه كارهاى خود قرار داده بود كه 
اين نكته را استاندار و نماينده همدان در مجلس اذعان كردند تا مرادى 
بداند كه وظيفه و مســئوليت سنگينى را بر عهده گرفته و انتظارات از 
او در اين ســمت به دليل آشنايى با اين حوزه و دارا بودن شناخت و 

سواد لازم بالاست.
3- اعلام بازنشســتگى يك مدير در دولت ســيزدهم در اســتان در 
شرايطى كه احساس مى شود برخى از طرفداران دولت، براى بازگشت 

برخى از بازنشستگان به خدمت تلاش مى كنند، اتفاق مباركى است.
اين اتفاق به تمامى تلاش  كنندگان، اين نكته تأكيدى صادقانه استاندار را 
يادآورى مى كند كه بايد به قانون احترام گذاشت و قانون بازنشستگى 

را اجرا كرد و بازنشستگان را هم دعوت مجدد به كار نكرد. 
4- معاون هماهنگى امور عمرانى اســتاندارى جايگاه مهم و حساسى 
اســت و به نوعى عملكرد آن در زندگى مردم تأثير مســتقيم دارد و 

مى تواند روند توسعه استان را تسريع يا با اخلال مواجه كند.
از امور شــهردارى ها و دهيارى ها تا شوراهاى شهر و روستا از مسائل 
ترافيك تا مســائل فنى و  آب و عمرانى از حمل و نقل تا گردشگرى 
و محيط زيســت و هواى پاك و پسماند و... همه مسائل مهمى است 
كه اين معاونت بايد رصد و مشــكلات آنها را با برنامه ريزى و تدبير 

مرتفع سازد.
5- در مراسم ديروز آنچه بر كليت اولويت هاى عمرانى سايه انداخته 
بود، مشكل طرح جامع و كمبود مساحت شهرى و نبود زمين شهرى 

براى حل مشكل مسكن در همدان بود.
اولويتى كه موجب شــد اســتاندار و معاون هماهنگى امور عمرانى 
معرفى شــده نيز تقريباً تمام وقت خود را بر ضرورت پرداختن به آن 
اختصاص دهند و كمتر به محورهاى توســعه اى كه در اين معاونت 

بايد پيگيرى شود و مسائل بحرانى مانند بحران آب شرب، بپردازند.
6- در اين مراســم مشــخص شد كه تأمين مســكن شهرى؛ دغدغه 
عمرانى استان است و تيمورى اولويت كارى خود را بر تأمين مسكن 
و حل بحران مســكن از طريق اضافه كردن زمين در طرح جامع قرار 

داده است.
طرحى كه مخالفانى جــدى دارد و برخى از آنها در برابر هر تغييرى 
جبهه مخالف گرفته و مخالفت را به عنوان كار خود تعريف كرده اند.

7- از امروز كار ســخت تيمورى در معاونت هماهنگى امور عمرانى 
براى تأمين مسكن شهرى آغاز مى شود.

او بايد براى دستيابى به اين هدف ابتدا تصويب طرح جامع با افزايش 
ميزان مناسبى به مساحت آن را دنبال كند تا بتواند وعده ساخت مسكن 
دولت در اســتان را با ســهم 100 هزار واحد در 4 سال را در همدان 

نيز عملياتى كند.
البته وى نمى تواند به مســائل ديگر اين حوزه همچون مشكلات آب، 
راه آهن، فرودگاه، زيرساخت هاى گردشگرى، آلودگى هوا، پسماند، 
تالاب ها، ترافيك و... نيز بى تفاوت باشــد و آنچنان كه اعلام كرده در 

اولويت هاى بعدى آنها را بايد دنبال كند.

كاهش 46 درصدى بارش در استان همدان
 كارشــناس هواشناســى اســتان همدان از كاهــش 46درصدى 

بارش هاى پاييزى نسبت به سال قبل خبر داد.
روح اله زاهدى در گفت وگو با ايســنا اظهار كرد: از ابتداى سال آبى 
اســتان 86 ميليمتر بارش داشته ايم در حالى كه بارش در مدت مشابه 
ســال گذشته 126 ميليمتر بوده كه نشان از كاهش 46 درصدى بارش 

در استان دارد.
وى ادامه داد:در ســامانه اى كه در چند روز گذشته اتفاق افتاد، بخش 
بزرگى از كســرى بارش را جبران كرد كه ميانگين استانى بارش 25

ميليمتر گزارش شده است.
زاهــدى به آمارنقطه اى حجم بارش ها در نواحى مختلف اســتان 
اشــاره كرد و گفت:مقدار بارش ها در شهرســتان هاى اسدآباد37

ميليمتر، بهــار33، تويســركان31، رزن20، فامنيــن18، ملاير26، 
نهاوند37، درگزين29 و همدان با 22 ميليمتر بارش گزارش شــده 

است.
اين كارشــناس هواشناســى ادامه داد: وزش بادهاى شديد لحظه اى 
با ســرعت نزديك به 90 كيلومتر در ســاعت از پديده هاى  معمول 
اين روزهاســت و آســمانى صاف تا قسمتى ابرى در يك هفته آينده 

پيش بينى مى شود.
وى افــزود: در پايان هفته انتظار بارش هاى پراكنده خفيف در نواحى 
شــمالى استان و بيشتر به صورت برف پيش بينى مى شود و اين پديده 
در قسمت هاى مرتفع مناطق جنوبى نيز احتمال وقوع دارد كه چندان 

چشمگير نيست.

94 درصد نسخ در همدان  الكترونيكى نوشته مى شود
 مديركل بيمه سلامت همدان با بيان اينكه هم اكنون 94 درصد نسخ در استان، الكترونيكى 
نوشــته مى شود، گفت: انتظار داريم در مراكز بخش دولتى و دانشگاهى نيز روند كار سرعت 

يابد تا به صددرصد برسيم.
به گزارش همدان پيام، سعيد فرجى با اشاره به اينكه در حال حاضر 55 درصد جمعيت استان 
زيرپوشش بيمه سلامت هستند، اظهار كرد: اين افراد در 5 صندوق كاركنان دولت، روستاييان و 
عشاير، ساير اقشار، ايرانيان و سلامت همگانى عضويت دارند. وى با اشاره به اينكه 85 درصد 
يعنى تقريباً 800 هزار نفر جمعيت بيمه شــدگان بيمه سلامت استان خدمات رايگان دريافت 
مى كنند، ادامه داد: اين افراد در 2 صندوق روســتاييان و عشــاير و صندوق سلامت همگانى 

عضويت دارند.  مديركل بيمه سلامت استان با بيان اينكه سازمان  بيمه  سلامت داراى 3 كاركرد 
عمده و اساسى است كه مى توان به حفاظت مالى از بيمه شدگان در اين راستا اشاره كرد، افزود: 
دسترسى عادلانه به خدمات از سوى بيمه شدگان و نظارت و كنترل در ارائه خدمات باكيفيت 
از ديگر موارد حايز اهميت است. وى با اشاره به اينكه در چند سال اخير بر اساس قانون برنامه 
ششم توسعه كه امسال سال آخر آن است، تكليف شده كه وزارت بهداشت به عنوان متولى 
سلامت، پرونده الكترونيك سلامت را اجرايى كند، عنوان كرد: البته به دلايلى چندان اين حوزه 
با موفقيت پيش نرفته است، اما در 2 رويكرد خدمات سلامت بسترى و سرپايى سازمان بيمه 

سلامت اقدامات مهمى را در حوزه الكترونيك انجام داده است.
فرجى با بيان اينكه خدمات بســترى و پرونده هاى بســترى در قالب سامانه «رز» و «سپاس» 
به صــورت الكترونيكى انجام مى شــود، گفت: بخش عمده اى از كارهاى اســناد و خدمات 

ارائه شــده در بيمارستموجب به صورت الكترونيكى انجام مى شود كه درواقع سامانه پرونده 
الكترونيك سازمان به نام «سپاس» اطلاعات را در بخش بسترى ثبت مى كند.

مديركل بيمه ســلامت استان با اشاره به اينكه از ابتداى مهرماه سال 1399 پرداخت مطالبات 
پزشكان منوط بر اين بود كه صرفاً نسخ به صورت الكترونيكى نوشته شود خاطرنشان كرد: اين 
امر باعث شد تا پايان سال 1399 تمام مطب هاى پزشكان طرف قرارداد نسخه نويسى الكترونيك 

انجام دهند و عمده آنها نيز به صورت آنلاين بود.
فرجى گفت: در حال حاضر با پيگيرى ها و تلاش هاى انجام شده در بخش خصوصى حدود 
98درصد و در بخش دولتى دانشــگاهى 82 درصد و درمجموع 94 درصد نســخ در استان، 
الكترونيكى و آنلاين نوشته مى شوند و اين درصد روزانه افزايش مى يابد.  انتظار داريم در مراكز 

بخش دولتى و دانشگاهى نيز روند كار سرعت يابد تا به صددرصد برسيم.

1- دولت به پس انداز كارمندان كمك كرده اســت. گويا تأخير در 
پرداخت حقوق آذر ماه موجب شده تا اكثر كارمندان خريد شب يلدا 

انجام ندهند و به اين شكل پس انداز اجبارى داشته باشند.
 گفتنى اســت، حقوق اكثر كارمندان زير خط فقر اعلامى 10 ميليون 

تومانى است.
2- تهيه جهيزيه براى توديع فرمانداران در تويسركان رسم شده است. 
گويا در توديع حسينى نيز اقلامى از وسايل منزل شبيه جهيزيه به وى 

اهدا شده است.
 گفتنى اســت برخى تلاش دارند با وارد كردن دستگاه هاى نظارتى و 
بررســى محل تأمين اعتبار براى خريد اين هدايا از سوى مديران اين 

رسم را تعطيل كنند. 
3- اكثر نمايندگان براى عقب نشــينى دولت از اصرار بر اجراى يك 
قانون در انتصابات تلاش مى كنند. گويا نمايندگان خواستار بى توجهى 
دولت به قانون رعايت ســقف نيروهاى انتقالى به دستگاه ها به ميزان 

15درصد هستند.
 گفتنى است اين قانون براى رعايت شايسته سالارى و گردش منطقى 
نخبگان در دســتگاه ها تدوين و دولت ســيزدهم بر اجراى آن تأكيد 

كرده است.
4- سرقت اقلام آهنى در استان افزايش يافته است. گويا اكثر درهاى 
فاضلاب، درهاى كنتور آب و ديگر اقلامى آهنى در دسترس در سطح 
شهر سرقت شده است. گفتنى است گرانى آهن مى تواند دليل افزايش 

اين نوع سرقت باشد.
5- ســهميه هر فرد در صورت تغيير سهميه بنزين از خودرو به فرد 
مشــخص شده اســت. گويا به هر كد ملى سهميه 20 ليترى بنزين با 
قيمت  هزار و500 تومان اختصاص خواهد يافت. گفتنى است افرادى 
كه به هر دليلى امكان فروش سهميه خود يا انتقال به ديگرى را نداشته 
باشند، پس از مدت مشخصى مبلغ آن را به صورت فروش خودكار، 

در حساب خود دريافت خواهند كرد.

از 20درصد بودجه كشور 50 ميليارد تومان
 سهم استان شد

بعيد بودن ساخت مسكن جهشى در همدان
 از جاده تهران به ســمت همدان كه مى آييد استوانه هاى آجرى با 
هيبتى توجه تان را جلب مى كند، كوره هايى كه روزى نان خانواده هاى 
زيادى را به روى سفره هايشــان برده اســت و حــالا آنقدر به حال 
خودشان رها شده اند كه فرماندار همدان تصميم دارد اراضى كوره هاى 
جورقان را به شهرك گلخانه اى تبديل كند كه هم ورودى شهر همدان 

ساماندهى مى شود و هم كشاورزان از آن سود مى برند.
محمدعلــى محمدى روز گذشــته در كميته برنامه ريزى شهرســتان 
همدان همچنين گلايه مند بــود كه خيلى نمى توان به اعتبارات مبادله 
شده براى شهرســتان همدان دلخوش بود چراكه ميزان اعتبار مبادله 
شــده شهرستان همدان 245 ميليارد تومان اعلام شده كه از اين ميزان 
22 درصد تخصيص نقدى و 88 درصد آن تخصيص اســناد و خزانه 
به مدت 3 سال است، از طرفى بيش از 80 درصد اعتبارات كشور در 
اختيار وزراتخانه ها اســت و اگر هر اداره و سازمانى نتواند سهم خود 
را از كشور دريافت كند به طور قطع دچار مشكل شده و پروژه هايش 

به تعويق خواهد افتاد.
وى با بيان اينكه با اين شــرايط، اما در همــدان پروژه هاى تأثيرگذار 
راه آهن و كنارگذرها در شهرســتان در حال اجراست، بيان كرد: اين 
پروژه ها مى تواند شــتاب دهنده توسعه شهرســتان همدان باشد، اما 
همان طور كه مقامات بالادســتى در جريان هستند اين پروژه ها براى 

بهره بردارى نيازمند اعتبارات هستند. 
محمدى با گلايه از اينكه ايســتگاه راه آهن همدان در خور شأن مردم 
همدان نيست، تأكيد كرد: از يك طرف مردم همدان رضايت دارند و 
خوشحال هستند كه مستقيم از همدان با قطار به مشهد سفر مى كنند، 
اما از طرف ديگر امكانات و ايســتگاه موردپسندشان نيست بر همين 
اساس براى تجهيز و بازسازى آن 30 ميليارد تومان اعتبار لازم است.

در ادامه اين جلســه نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس شوراى 
اســلامى، هم با گلايه مندى از روند كند طرح جامع در همدان گفت: 
من شك دارم حتى يك واحد ساختمان مربوط به طرح جهش مسكن 
در همدان، ساخته شود چراكه طرح جامع شهر همدان، هنوز تصويب 

نشده و ما يك متر زمين براى اين كار معرفى نكرديم.
حميدرضا حاجى بابايى افزود: از 4 ميليون واحد مسكونى قرار است تا 
پايان سال 1401 زيرساخت 2 ميليون واحد، آماده شود كه بعيد است 
در همدان حتى يك واحد ساخته شود چون طرح جامع شهر همدان، 

هنوز تصويب نشده و ما يك متر زمين براى اين كار معرفى نكرديم.
وى با اشــاره به انتقاد برخى افراد در رابطه با پايين  بودن سهم استان 
همــدان در لايحه بودجه 1401، توضيــح داد: 20 درصد بودجه كل 
كشــور فقط استانى اســت و در چند روز گذشته ما فقط 50 ميليارد 

تومان براى راه آهن تهران به همدان، دريافت كرديم.
حاجى بابايى خاطرنشان كرد: 500 ميليارد تومان براى تجهيز بيمارستان 
اكباتان موردنياز اســت و براى بيمارستان هزار تختخوابى همدان در 

لايحه بودجه 1401 ، 2 رديف بودجه در نظر گرفته شده  است.

 مســابقه بزرگ «قهرمان من» به مناسبت 
ســالگرد شــهادت حاج قاسم ســليمانى به 
همــت علــى والى راســتى جانشــين تيپ 
جليلوند  حامــد  همدان  انصارالحســين(ع) 
مدير شــهردارى منطقه يك على چهاردولى 
ســتاد اجرايى فرمان امام (ره) كيوان  الوندى 
سرپرست صدا و سيما و گردان رزمى جهادى 
166 امام حسين(ع) برگزار شد.                                                                  
اين برنامه با هدف تبيين مكتب شــهيدحاج 
قاسم برگزار شده و شامل مسابقه وصيت نامه 
شهيدسليمانى مسابقه نقاشى ويژه كودكان و 
نوجوانان با موضوع شهيد سليمانى برگزارى 
مسابقات ورزشى ديدار با خانواده معظم شهدا 
و اهداى بسته هاى معيشــتى به خانواده هاى 

نيازمند مى شود.
 ايــن برنامــه از يكم دى ماه (امــروز) آغاز 
شــده و تا 30 دى ماه نيز ادامه خواهد داشت. 
علاقه منــدان مى توانند براى شــركت در اين 
مسابقات عدد يك را به شماره 6600080144
ارســال كرده و لينك شــركت در مسابقه را 

دريافت كنند.
مدير منطقه يك شــهردارى در اين مراسم با 
بيان اينكه شهيدحاج قاسم سليمانى نماد انسان 
تراز اول انقلاب و جمهورى اســلامى ايران 
است، گفت: وجود افرادى كه با جا ن فشانى ها 
و از خودگذشتگى ها در جهت عدالت خواهى 
حركت مى كنند در هر فرهنگ و كشورى قابل 

قدردانى و ستايش است.
حامــد جليلوند با اشــاره به اينكــه در روز 
شهادت سپهبد سليمانى شاهد تشييع با شكوه 
و بــزرگ اين ابرمرد بوديــم، اظهار كرد: اين 
تشييع با شكوه نشان دهنده وجود شهيدحاج 
قاسم در قلب تمامى مردم ايران است و بايد با 
استفاده از برنامه هاى فرهنگى نگذاريم تا اين 

آتش خاموش شود.
وى ادامــه داد: مجموعــه برنامه هايى تحت 
عنوان «قهرمان من» با همكارى دستگاه هاى 
مختلفى چون شــهردارى منطقه يك، ســتاد 
فرمــان امــام(ره)، تيپ انصارالحســين(ع) 
و صداوســيما مركز همــدان از ابتداى دى 
ماه(امروز) آغاز شــده است كه هدف اصلى 
تمامى اين برنامه ها زنده نگه داشــتن مكتب 
و ياد شــهيدحاج قاسم ســليمانى و شهداى 

انقلاب اسلامى اســت و از شهردار همدان 
كه با حمايت هاى خود موجب ورود جدى 
منطقه يك به اين برنامه شدند تشكر مى كنم.
جليلوند در ادامه با اشــاره به اينكه انقلاب 
جمهورى اســلامى ايران داراى قهرمانان و 
بزرگان بسيارى است، اظهار كرد: ياد كردن 
اين قهرمانان موجب به وجود آمدن اميد و 
افزايش غرور ملى تمامى هموطنان خواهد 

شد.
مدير منطقه يك شهردارى همدان با بيان اينكه 
قســمت اعظم مجموعه برنامه هاى «قهرمان 
من» در دســته هاى فرهنگى و اجتماعى قرار 
دارد اظهار كرد: سعى شده است تا با ارتباطى 
كه با تمامى ســنين مختلــف جامعه گرفته 
مى شــود تأثيرگذارى اين برنامه ها دوچندان 

باشد.
جليلونــد ضمن تشــريح مجموعــه برنامه 
«قهرمان من» تقديــر از خانواده هاى بزرگوار 
شــهدا و جانبــازان مدافع حــرم، برگزارى 
مســابقات وصيتنامه ســردار دل ها، نقاشــى 
كودك و نوجوان، برگزارى مسابقات ورزشى 
و اهداى كمك هاى مؤمنامه به اقشــار نيازمند 
را از محورهاى اصلى اين برنامه دانســت كه 
سعى شــده اســت با افزايش محورهاى اين 
برنامه طيف بيشترى از افراد در آن مشاركت 

داشته باشند.
وى در پايان نيز از مشاركت كامل شهردارى 

منطقه يك با تمامى افرادى كه در اين راه قدم 
برمى دارند گفت و عنوان كرد: سعى كرده ايم 
تا با استفاده از تمامى پتانسيل، دومين سالگرد 
شهادت حاج قاسم سليمانى كه مصادف با ايام 

فاطميه(س) است به ياد ماندنى برگزار شود.
جانشين تيپ 32 سپاه انصارالحسين(ع) استان 
نيز در اين باره افزود: به برگزيدگان اين مسابقه 
كمك هزينه 5 ميليون تومانى براى ســفر به 
كربلا و كمك هزينه يك ميليون تومانى براى 

سفر به مشهد مقدس و قم اهدا مى شود.
على والى راستى ادامه داد: متقاضيان شركت 
در اين مســابقه بايد عدد يك را به ســامانه 
پيامكى 6600080144 ارســال كرده، سپس 
لينكى كه براى آنها ارســال مى شــود را باز 
كرده و نســبت به ارســال وصيتنامه سردار 

دل ها اقدام كنند.
وى با بيان اينكه همزمان با فرارسيدن سالروز 
شهادت سردار «قاسم ســليمانى» برنامه هاى 
فرهنگى و ورزشى با هدف تبيين مكتب «حاج 
قاسم» در اين استان برگزار مى شود، افزود: در 
راستاى زنده نگه داشتن ياد و خاطر شهداى 
گرانقدر؛ گردان رزمى جهادى 166 ســپاه با 
همكارى ادارات و نهادها برنامه هايى براى اين 

ايام در نظر گرفتند.
جانشين تيپ 32 سپاه انصارالحسين(ع) استان 
اظهار كرد: همچنين مجموعه اى از برنامه هاى 
فرهنگى و ورزشى شامل مسابقه نقاشى براى 

كودكان و نوجوانان با موضوع شهيدسليمانى، 
مســابقات ورزشــى، ديدار با خانواده معظم 
شهدا و اهداى كمك مومنانه به اقشار نيازمند 
همزمان با سالروز شــهادت سردار سليمانى 

صورت مى گيرد.
وى بيــان كــرد: متقاضيان شــركت در اين 
مســابقه بايد نقاشــى خود را با بهره گيرى از 
شبكه هاى مجازى از جمله واتساپ به شماره 
09189071714 ارســال كنند و در اين زمينه 
نيز به 15 برگزيده جايــزه نقدى 3 ميليون و 

500 تا 4ميليون تومانى اهدا مى شود.
سرپرست صدا و سيما مركز همدان نيز گفت: 
با توجــه به هماهنگى هاى صــورت گرفته، 
صدا و سيما مكلف به پيش بينى پيوست هاى 
رسانه اى براى سالروز شهادت سردارسليمانى 

شده است.
«كيــوان الوندى» ادامه داد: بنابراين حوزه هاى 
توليدى مركز همدان به اين ســمت هدايت 
شــده و درصدد توليد و پخــش برنامه هايى 
در زمينــه نقش فرزنــدان همــدان در كنار 
شهيدحاج قاسم سليمانى در جبهه مقاومت، 
برقرارى ارتباط زنده با تربت حاج قاسم، تهيه 
موشــن گرافى درباره فرصت هاى موجود در 
بطن تهديدها با توجه به بيانات شهيدســردار 
سليمانى، پخش نماهنگ هاى فاخر و جذاب، 
رونمايى و پخش انيميشــن و پويش عكس 

دلنوشته است.

پويش بزرگ «قهرمان من» 
در همدان آغاز به كار كرد

■ مدير منطقه يك شهردارى: مجموعه برنامه هاى «قهرمان من» در دسته هاى فرهنگى و اجتماعى قرار دارد

 تأمين و توزيع عادلانه كالاهاى اساســى، 
تنظيم بازار و ثبات قيمت ها در راستاى حفظ 
كرامت مردم از جمله اولويت هاى اساســى 

دولت سيزدهم است.
اســتاندار همدان با اشــاره بــه اهتمام ويژه 
دولت بــراى ثبات قيمت هــا و تنظيم بازار، 
تأكيد كرد: تنظيــم بازار و ثبات قيمت كالاها 
براى رفاه و آســايش مردم از اهميت بســيار 
بالايى برخوردار اســت و برهمين اساس اين 
موضوع به عنوان يك اولويت در دستور كار 
دولت سيزدهم و به تبع آن مجموعه مديريت 

اجرايى استان قرار دارد.
عليرضا قاسمى در حاشيه جلسه ستاد تنظيم 
بازار اســتان با اشاره به اينكه در همين راستا 
در جلسه ستاد تنظيم بازار به صورت سراسرى 
و در ارتباط زنده بــا رئيس جمهورى برگزار 
شد، اظهار كرد: در اين جلسه مباحث مربوط 
به تأمين و توزيع به موقع و مناســب كالاها 

و ايجاد ثبات در قيمــت عرضه محصولات 
مطرح و رئيس جمهورى بر نظارت بيشــتر و 
دقيق براى تحقق ايــن مهم به صورت جدى 

تأكيد كرد.
وى تصريــح كرد: يكــى از مباحث مهم و 
قابل توجه در اين حوزه، تأمين و توزيع به 
موقع و مناســب كالاهاى اساسى موردنياز 
مردم بــا قيمت مصــوب و بــه كارگيرى 
روش هــاى الكترونيــك در زمينــه عرضه 

است. محصولات 
اســتاندار تأكيــد كــرد: در هميــن ارتباط 
به صورت قاطع و قانونى با هرگونه تخلف در 
روند فعاليت هاى بــازار و تهيه و توزيع كالا 
به خصوص احتكار اقلام و كالاهاى اساســى 
بــراى حفظ كرامت مردم بــه عنوان يكى از 
اولويت هــاى مهم دولت ســيزدهم، برخورد 

خواهد شد.
قاســمى گفت: توزيع عادلانه كالاها و ثبات 

در قيمت  عرضــه محصولات بايد به صورت 
دقيق در سطح بازار اجرا شود كه براى تحقق 
اين مهم برنامه ريزى مناسبى در جهت نظارت 
دقيــق و مؤثر بر فعاليت بــازار و اصناف در 

سطح استان انجام شده است.
اســتاندار با اشــاره بــه اينكه بايــد قيمت 
كالاها ثابت باشــد، افزود: براســاس دستور 
رئيس جمهــور با هرگونه اقدام در راســتاى 
احتــكار كالا بايد برخورد شــود و اگر اين 
اقــدام  از جانب شــركت هاى دولتى انجام 
شــود، مجازات موجب بيشــتر از ساير افراد 

خواهد بود.
وى با اشاره به اينكه بايد كار نظارت بر بازار 
توسط اصناف و اتحاديه ها انجام شود، گفت: 
برهمين اساس در جريان بازرسى هاى مستمر 
از فعاليت بازار، مديران و مسئولان اتحاديه ها 

و اصناف استان نيز حضورى الزامى دارند.
قاســمى با تأكيد بــر اينكه تأميــن كالاهاى 

اساســى و موردنياز در ســفره مردم بســيار 
اهميــت دارد و بايد به ميــزان كافى تهيه و 
تأمين شود، افزود: با دستور رئيس جمهورى، 
هيچگونه افزايش قيمتى بدون مصوبه ســتاد 

تنظيم بازار انجام نمى شود.
فعاليت  درخصــوص  همچنيــن  اســتاندار 
واحدهاى نانوايى در ســطح استان نيز گفت: 
قيمت نان به تازگى در اســتان اصلاح شده و 
به صورت مستمر و سرزده نيز بر روند فعاليت 
نانوايى هــا و نحوه پخت و كيفيت عرضه نان 

نظارت مى شود.

توزيع عادلانه كالا 
از اولويت هاى دولت سيزدهم است

گزارش ويژه

 سرپرســت معاونــت امــور فرهنگى و 
پيشگيرى بهزيستى اســتان با بيان اينكه در 9

ماهه امسال 39 هزار و 626 نفر در اين استان از 
خدمات مشاوره خط 1480 بهزيستى استفاده 
كردند، بيان كرد: مشاوره براى رفع مشكلات 
خانوادگى علت بيشترين تماس با اين خط را 

به خود اختصاص داده است.
شجاع احسانى در گفت وگو با ايرنا گفت: تعداد 

20هزار و 633 مورد مشــاوره امور خانوادگى 
در حوزه مشــكلات با همســر، مشكلات با 
خانواده همسر، خيانت زناشويى، مشاوره قبل 
از ازدواج، مشاوره طلاق، مشكلات بين فردى 
و بى مهارتى در روابــط زوجين در اين مدت 

انجام شده است.
وى با اشاره به اينكه تعداد تماس ها در حوزه 
كودك و نوجوان و تحصيل فرزندان 12هزار و 

434 مورد بوده است، ادامه داد: در حوزه بالينى 
و در زمينه اختلالات خُلقى شامل (افسردگى، 
اضطراب و وســواس) اختلالات شخصيت و 
اختلال هاى جنسى، 6هزار و 559 مورد تماس 

برقرار شده است.
سرپرست معاونت امور فرهنگى و پيشگيرى 
بهزيســتى استان با اشــاره به اينكه مديريت 
اســترس، رســيدگى بــه فضــاى روانى و 

اجتماعــى جامعــه در برابــر بحران هــا از 
اصل هايى اســت كه مدنظر بهزيســتى قرار 
گرفته، افزود: مواردى مانند برقرارى ارتباط 
مؤثر بين افراد خانواده، تاب آورى اجتماعى 
در شــرايط كرونا و مهارت هــاى زندگى و 
ســاير آموزش هاى روانشناختى در خدمات 
مشاوره تلفنى ســامانه 1480 بهزيستى ارائه 

مى شود.

مشكلات خانوادگى در صدر تماس هاى مشاوره خط 1480 استان قرار دارد

همدان پیام در کنار شماست!
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خبـر

اندازه تعدادى از تهويه كلاس هاى مدارس 
اسدآباد مناسب نيست

دانشكده  بهداشــت  معاون   
علوم پزشكى اسدآباد از نامناسب 
بودن ســايز تعــدادى از تهويه 
كلاس هاى مــدارس خبر داد و 
گفت: در بازديد كارشناســان ما 
از مدارس اســدآباد تعدادى از 
تهويه ها متناسب متراژ كلاس و 
فضا نيست و نيازمند توجه ويژه 

آموزش وپرورش است.
به گــزارش همدان پيــام، الهام 

عظيمى افزود:20 مدرســه در ســطح شهرســتان از لحــاظ رعايت 
شيوه نامه هاى بهداشــتى كامل رعايت نمى شود و ليست اين مدارس 
جهت تذكر به رئيس اداره آموزش و پرورش ارسال شده و به دستور 
فرمانــدار از هفته آينــده بازديد جهت اصلاح اين مشــكلات انجام 

مى شود.
وى ادامه داد: 65 درصد دانش آموزان و كاركنان مدارس اســدآباد از 
ماسك اســتفاده مى كنند و در حال حاضر تجمع خانواده ها در هنگام 

تعطيلى مدارس جلوى در بيشترين نگرانى ما است.
 عظيمى تصريح كرد: تمام افراد بالاى 18سال مى توانند با رعايت همين 
فاصله زمانى براى تزريق دز سوم به پايگاه هاى واكسيناسيون مراجعه 

كنند.
وى افزود: تمهيدات لازم براى تزريق دز ســوم واكســن براى افراد 
بالاى 18ســال انديشيده شــده و همكاران ما در مراكز و پايگاه هاى 
واكســن تزريق دز سوم افراد بالاى 18ســال با شرايط اعلام شده را 

انجام مى دهند.
عظيمى در پايان افزود: بر اســاس دســتورالعمل اعلام  شده از سوى 
وزارت بهداشــت براى تزريق دز يادآور، كســانى كه در نوبت اول 
و دوم، اســپوتنيك وى، سينوفارم، آسترازنكا و كووايران بركت تزريق 
كرده باشــند، بهتر است دز سوم را هم از همان نوع اول تزريق كنند. 
البته با توجه به واردات كم بهارات و اســپوتنيك وى، واكســن هاى 
آسترازنكا يا پاستوكووك پلاس به عنوان دز سوم در نظر گرفته شده 

است.

ساماندهى دستفروشان خودرويى 
و ايجاد گرمخانه در نهاوند

 شهردار نهاوند از ســاماندهى لاين  كندرو بلوار  امام حسين(ع) براى 
ساماندهى دستفروشان خودرويى و همچنين ايجاد گرمخانه خبر داد.

 مجيد يوسفى نويد از ادامه مخلوط ريزى، تسطيح و تراكم لايه زيرين باند 
كندرو بلوار امام حسين(ع) با هدف ساماندهى دستفروش ها و ساماندهى 

خودروها خبر داد.
به گفته وى طبق برنامه ريزى هاى انجام شده، سدمعبر در شهر نهاوند با 
اجراى برنامه هاى مدنظر و تعامل عاملان سدمعبر به حداقل ممكن مى رسد. 
يوسفى نويد افزود: همچنين با ايجاد جاده حدفاصل محور دوخواهران و 
 بلوار امام حسين(ع) سبب بهبود ترافيك در ميدان 17شهريور و تقويت 

رونق اقتصادى در منطقه دوخواهران خواهد شد.
 گرمخانه دائمى در شهر راه اندازى مى شود

شهردار نهاوند گفت: با همكارى دادستان نهاوند، پليس مبارزه با موادمخدر 
و مدير كمپ كوثر، افراد معتاد و متجاهر توسط شهردارى نهاوند ساماندهى 
و تحويل كمپ شدند.  يوسفى نويد با اعلام اين خبر افزود: با توجه به فصل 
سرما و مهيا نبودن گرمخانه در شهر نهاوند اين اقدام با همكارى متوليان 
و دستگاه هاى مربوطه در نهاوند انجام شد. وى در ادامه گفت: در تلاش 
هستيم كه با برنامه ريزى هاى انجام گرفته گرمخانه اى در شهر به صورت دائم 

راه اندازى كنيم كه بتوانيم افراد كارتن خواب را ساماندهى كنيم.
  

به مناسبت 9 دى بيش از 200 برنامه در 
كبودراهنگ برگزار مى شود

 كبودراهنگ- خبرنگار همدان پيام: بيش از 200 برنامه به مناسبت سالگرد 
شهيد سليمانى و گراميداشت 9 دى در شهرستان كبودراهنگ برگزار مى شود.

امام جمعه كبودراهنگ در جلسه ستاد هماهنگى برگزارى مراسمات اين 
شهرســتان بيان كرد: اين مراسم ها بايد با رعايت شيوه نامه هاى بهداشتى 

برگزار شود تا سلامت افراد به خطر نيفتد.
حجت الاســلام والمســلمين نقى باقرى افزود: يادواره سالگرد شهادت 
شهيدســليمانى و اجتماع بزرگ به مناسبت نهم دى ماه كه روز تجلى و 
بصيرت است با شكوه تر از ســال هاى گذشته در اين شهرستان برگزار 
مى شــود. سرپرست فرماندارى شهرستان كبودراهنگ نيز در اين جلسه 
اظهار كرد: گراميداشــت ياد شــهدا و همچنين سالگرد شهادت شهيد 
سردارسليمانى، كسب حيات اســت و برگزارى چنين مراسماتى براى 

الگوبردارى و بهره گيرى از مكتب شهيدسليمانى ضرورى است.
 يدا... ابراهيم خانى همچنين افزود: همه ادارات براى برگزارى يك مراسم 
ويژه آمادگى كامل را دارند. وى در ادامه گفت: نهم دى ماه از آن روزهاى 
تاريخى و ماندگار انقلاب اســلامى است و لازم است با حضور پر شور 
مردم و مسئولان و با ارائه برنامه هاى ارزشمند برگزار شود. ابراهيم خانى با 
اشاره به مردمى بودن دولت افزود: همه مسئولان بايد با تإسى از اخلاق و 
رفتار شهدا و شهيدسليمانى و با روحيه انقلابى در محل كار خود حاضر و 

به مردم كه ولى نعمتان ما هستند خدمات رسانى كنند.
سرپرســت فرماندارى كبودراهنگ تأكيد كرد: دشمنان به فكر ناكارآمد 
نشان دادن نظام و انقلاب اسلامى هستند و بايد با ارائه خدمات ارزشمند 
نقشه هاى دشمنان را نقش بر آب كنيم ما بايد همبستگى خود را حفظ كنيم 

و با همبستگى تحريم ها را بشكنيم.
 جانشين فرمانده سپاه ناحيه كبودراهنگ نيز در اين نشست گفت: بيش 
از 80 عنوان برنامه از قبيل يادواره شهدا و برنامه ها و مسابقات فرهنگى و 

هنرى توسط سپاه ناحيه كبودراهنگ اجرا مى شود.

تنها 5 درصد جامعه هدف اسدآباد 
بى سواد هستند 

 اســدآباد-محمدجواد كوهى-خبرنگار همدان پيام: بى سوادى والدين 
دانش آموزان مخرب ترين موضوع سلامت فرزندان است.

رئيس اداره آموزش وپرورش اسدآباد گفت: بى سوادى در تمام ابعاد زندگى 
انســان مى تواند تأثير به سزايى داشته باشد، به خصوص در بهداشت، رشد 
اقتصادى، رشــد فرهنگى، رشــد و تربيت فرزندان، بى نظمى و ناهنجارى 

كودكان، رشد اشتغال و... . 
مطالعات نشــان داده است كه هرچه آسيب هاى روانى بيشتر باشد،  موقعيت 

اجتماعى شــخص را پايين تر مى آورد و  عواملى چــون فقر، بيكارى، تعداد 
فرزندان، اعتياد، طــلاق و... كه همه موجب پايين آمدن موقعيت اجتماعى و 
فرهنگى شخص مى شود و آشفتگى ها يا آسيب هاى روانى را به وجود مى آورد.

 حســين عســگرى افزود: معمولاً افرادى كه در ســطح پايين اقتصادى، 
اجتماعى، فرهنگى، زندگى مى كنند، سطح تحصيلات كمترى نسبت به افراد 

همسال خود دارند. 
به گزارش همدان پيام، وى ادامه داد: خانواده ها به شدت افُت پيدا مى كنند.

عســگرى ادامه داد: باور والدين و مشــخص كردن نكات مهم و با اهميتّ 
در زندگــي و انتقال اين باورها و اعتقادات به كودك، با شــيوه اي صحيح 
و منطقي، كــودك را در جهت گيري ها و رفتارهايش ياري مي دهد. به طور 

مثال، تحصيل، موفقيتّ تحصيلي و تحصيلات بالاي فرزند براي والدين از 
اهميتّ ويژه اي برخوردار اســت، بايد اين باور به شيوه اي درست و منطقي 
براي كودك شرح داده شــود تا كودك بفهمد كه براي والدين او، موفقيتّ 

تحصيلي جايگاه ويژه اي دارد، تا بر همين اساس گام بردارد.
وى تصريح كرد: فقط 5 درصد جامعه هدف اســدآباد بى ســواد هستند كه 

اميدواريم اين آمار به صفر برسد.
*با سواد شدن والدين دانش آموزان بسيار مهم است.

عســگرى در پايان خاطرنشــان كرد: بيشترين آمار بى ســوادى والدين در 
شهرســتان مربوط به روستاى چنارسفلى است كه با همكارى بخشدارى و 

دهيار بايد اين آمار كاهش پيدا كند.

 در راستاى توسعه فضاى كتابخانه هاى عمومى و 
با همكارى بانك پاسارگاد در روستاهاى شهرستان 

همدان كتابخانه هاى جديد احداث مى شود.
نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس شــوراى 
اســلامى در جلســه انجمن كتابخانه هاى عمومى 
شهرســتان همــدان اظهــار كــرد: تجربــه موفق 
كتابخانه هاى عمومى در روســتاها نشــان مى دهد 
كــه ظرفيت پذيرش فرهنــگ كتابخوانى در مناطق 
روستايى بسيار زياد اســت و بايد در زمينه ترويج 

كتابخوانى در روستاها تلاش بيشترى انجام شود.
حميدرضــا حاجى بابايى ادامــه داد: با پيگيرى هاى 

انجام شــده در حوزه كتاب و كتابخوانى در قهاوند 
و جورقان اقدامات چشــمگيرى انجام شــده و با 
ســرمايه گذارى شــهردارى  و  فرماندارى در حوزه 

بودجه هاى عمرانى به هدف نهايى مى رسيم.
وى با بيان اينكه كتابخانه ها از مهمترين مسائلى است 
كه كمتر در روستاها و شهرها به آن توجه مى شود، 
گفت: در ســال هاى اخير اقدامات بسيار خوبى در 
حوزه كتابخانه هاى عمومى استان صورت گرفته و 

اقدامات مختلفى دنبال و به ثمر رسيده است.
حاجى بابايى با تأكيد بر اينكــه كتابخانه بايد در كنار 
مدارس ســاخته شود، ادامه داد: با احداث كتابخانه در 

حياط مدارس و اختصاص يكى از اتاق هاى مدرسه به 
كتابخانه فرهنگ مطالعه و كتابخوانى گسترش مى يابد.

اطلاعاتى  پايگاه هاى  رايگان  اشــتراك 
براى كتابخانه هاى عمومى

مديركل كتابخانه هاى عمومى استان هم با اشاره به 
اينكه اشــتراك پايگاه هاى اطلاعاتى فارسى زبان و 
لاتين براى اعضاى كتابخانه هاى عمومى فراهم شده 
است، گفت: بســيارى از محققان و پژوهشگران به 
اين پايگاه هاى اطلاعاتى نيــاز دارند و مى توانند با 
عضويت در كتابخانه هــاى عمومى از اين خدمات 

به صورت رايگان استفاده كنند. 

«عاطفه زارعى» با بيان اينكه در حوزه هاى موضوعى 
مختلف فعاليت هاى فرهنگى انجام مى شــود، اظهار 
كرد: آمــاده برگزارى برنامه هاى فرهنگى با موضوع 

همدان شناسى به شيوه هاى مختلف هستيم.
 استفاده از ظرفيت ها در راستاى ارتقاى 

فرهنگ مطالعه
فرماندار همدان نيز در اين جلســه با بيان اينكه در 
حوزه فرهنگ كتاب و كتابخوانى نياز به شناســايى 
و تقويــت ظرفيت هــا داريم، اظهار كــرد: انجمن 
كتابخانه هــاى عمومى شهرســتان همــدان پويا و 

ماندگار است و اعضاى آن با فكر و ايده هستند.
«محمدعلى محمدى» با اشاره به اينكه ظرفيت بسيار 
مطلوبى در ســطح شهرســتان همدان وجود دارد، 
افزود: بخــش خصوصى هم در حوزه تشــكيل و 

راه اندازى سالن هاى مطالعه ورود كرده است.

وى با بيان اينكه نخستين سالن مطالعاتى متعلق به بخش 
خصوصى در شهر همدان افتتاح شده است، تصريح 
كرد: اين مركز مجهز به امكانات مختلف و ويژه بانوان 
است و دنبال ايجاد چنين مركزى براى آقايان نيز هستيم.

رئيس اداره كتابخانه هاى عمومى شهرستان همدان هم 
گفت: 27 كتابخانه عمومى نهادى و مشاركتى در اين 
شهرستان وجود دارد كه از اين تعداد 24 باب شهرى، 

2 باب روستايى و يك كتابخانه سيار شهرى هستند.
«سعيد محبيان» افزود: در حال حاضر 15هزار و 923 نفر 
در كتابخانه هاى عمومى شهرستان همدان عضو هستند 
كه 2/35درصد جمعيت شهرستان را تشكيل مى دهند. 
به گفته وى، در يك ســال گذشــته 4 هزار و 250
نســخه كتاب و 6 هزار و 790 نسخه مجله از سوى 
نهاد كتابخانه هاى عمومى به كتابخانه هاى شهرستان 

همدان ارسال شده است.

روستاهاى همدان صاحب كتابخانه مى شوند

 بهار - خبرنگار همــدان پيام: حدود 100روز 
از تصــدى مهــدى مجيدى بر كرســى مديريت 
شــهرى بهار گذشــت كه در اين مدت شــاهد 
تلاش هاى شــبانه روزى اين شــهردار پرتوان در 
تمامى زمينه هاى ســيما و منظر شهرى، رسيدگى 
به مشــكلات محلات، نظارت مستقيم بر اجراى 
پروژه ها، حضور حداكثرى در مراســمات شــهر، 
تلاش بــراى جلــب مشــاركت شــهروندان و 
ســرمايه گذاران و برگزارى چندين جنگ شادى و 
جشنواره و نمايشگاه با هدف ايجاد شور و نشاط 
اجتماعى بوديم، به همين منظور در 100مين روز 
پــر كار در بهار و با برگزارى چهارمين نشســت 
خبــرى با اصحاب رســانه به ارائه گــزارش كار 
100روزه خود پرداخت و از افزايش 70 درصدى 
لايحه متمم بودجه شــهردارى بهار در اين مدت 

خبر داد.
 مهدى مجيدى اظهار كرد: شــناخت اجمالى شــهر 
نخســتين كار ما با حضور در شهردارى بهار بود و به 
اين منظور جلســات مختلفى با اقشار گوناگون شهر 
از جمله فرهنگيان، روحانيان، ورزشكاران، هنرمندان، 
بانوان، اهالى رســانه و ديگر اقشار برگزار كرديم تا با 
ظرفيت هاى موجود و مســائل و مشكلات زيربنايى 

شهر آشنا شويم.
وى نامناســب بودن آســفالت معابر، پياده روسازى، 
نداشــتن فضاى تجارى و گردشگرى، برگزار نشدن 
رويدادهاى ورزشى و هنرى در شهر را از جمله مسائل 
مهم مطرح شده از سوى گروه هاى مختلف عنوان كرد 

و افزود: در حوزه تعمير و نگهدارى تعمير باكس هاى 
زباله و خودروهــاى حمل زباله، مبلمــان پارك ها، 
تابلوهاى ترافيكى و نامگذارى معابر و تصاوير شهدا 

و آرامستان را در دستور كار قرار داديم.
افزايش بودجه شهردارى از 20 ميليارد به 

34 ميليارد تومان 
مجيدى مهمترين اقدام صورت گرفته در شــهردارى 
بهار در مدت 100روز را افزايش بودجه شــهردارى 
برشمرد و گفت: رقم بودجه شــهردارى 20 ميليارد 
تومان تصويب شــده بود كه سرانه هر شهروند مبلغ 
700 هزار تومان مى شــد كه اين مبلغ براى شهرى به 
وسعت بهار جوابگو نبود و به همين منظور با افزايش 
70درصدى  لايحه متمم بودجه، بودجه به 34 ميليارد 
تومان افزايش يافت و سرانه نيز به نفرى يك ميليون و 

200 هزار تومان رسيد.
شهردار بهار از استقبال خوب شــهروندان بهارى از 
تخفيفــات جهت پرداخت عوارض خبر داد و گفت: 
با تصويب شوراى شــهر تخفيفات خوبى در اواخر 
آبان ماه و اوايل آذرماه در عوارض اعمال شد كه مردم 
نيز استقبال خوبى داشتند تا بدهى هاى معوق خود را 

بپردازند.
كميســيون ماده 5 پــس از مدت ها در 

شهردارى برگزار شد
مجيدى در بحث زيرساختى شهر بيان كرد: در طرح 
تفصيلى شــهر مغايرت هايى در محدوده شهر وجود 
داشت و در مناطقى از شهر قسمت هايى از املاك در 
خارج از محدوده بود كه پيش از اين پروانه ســاخت 

اخذ كرده بودند، همين مغايرت ها موجب شد، حضور 
و بازديد ميدانى مديركل راه و شهرسازى از اين مناطق، 
دستاورد تشكيل كميسيون ماده 5 در شورا و شهردارى 
گردد و موجب شد برخى از اين مغايرت ها حل وفصل  

شود.
دريافت 6 ميليارد ريال اعتبار قير از اداره كل 
راه و شهرســازى در حوزه بازآفرينى براى 

آسفالت ريزى معابر 
وى درخصوص آســفالت ريزى معابر تصريح كرد: 
در آســفالت معابر از محل بازآفرينى اعتبارى برابر با 
6 ميليارد ريال از راه و شهرســازى كمك بلاعوض 
به صورت قير رايگان در مناطقى كه نياز به بازآفرينى 
دارند، كمك دريافت خواهيم كرد و پيش بينى ما اين 
است كه در سال 1401 ميزان آسفالت ريزى به 3 الى 4

برابر امسال يعنى بين 6هزار تا 8هزار تن برسد.
  برنامه هاى فرهنگى در اولويت مديريت 

شهرى بهار
شــهردار بهار در ادامه به اقدامات شــهردارى در 
حوزه ورزش و مســائل فرهنگى اشــاره كرد و با 
بيان اين مطلب كه در شــهر بهار اولويت فرهنگى 
پر رنگ تر است، گفت: سه شنبه هاى بدون خودرو 
تا قبل از سرد شدن هوا با همكارى اداره ورزش و 
جوانان، برگزارى جشن ميلاد حضرت زينب(س) 
و تجليل از پاكبانان شــهردارى، اجراى جشن روز 
كودك، مشــاركت در جشن ها و جنگ هاى شادى 
و دعوت از پرســنل شهردارى و پاكبانان به همراه 
خانواده هايشان در اين مراســم و بازارچه فصلى 

عرضه محصــولات خوراكى نيز از ديگر اقدامات 
شــهردارى در اين مدت بود چراكه اعتقاد راسخ 
داريم ايجاد نشــاط اجتماعى و شادابى از وظايف 
شهردارى اســت و در اين خصوص اقداماتى نيز 

انجام مى دهيم.
مجيدى در ادامه به اجراى طرح زيباسازى منظر شهرى 
براى دهه فجر اشــاره كرد و گفت: يكى از مؤلفه هاى 
زيباسازى منظر شهرى خلاقيت و ابتكارعمل در اجراى 
زيباسازى شهر اســت كه در اين زمينه پوشاندن تنه 
درختان با بافتنى هاى سنتى با رنگ هاى متنوع به تأسى 
از كشورهاى مختلف به دست زنان هنرمند سرپرست 
خانوار بهارى در دســتور كار قرار گرفت و قرار بود 
براى شــب يلدا اجرايى شود، اما به دليل تقارن با ايام 
فاطميه(س) اين طرح براى فضاى محوطه شهردارى 
اجرا شد تا پس از بررسى بازخوردها در آينده فضاى 

بيشترى را اختصاص دهيم. 
cرشد 150درصدى درآمد در 2 ماه اخير 

نسبت به سال گذشته
شــهردار بهار در ادامه به رشــد درآمد شهردارى 
نســبت به سال گدشته اشــاره كرد و گفت: درآمد 
آبان ماه رشــد 150درصدى و درآمد آذرماه رشــد 
100درصدى را نســبت به ســال گذشته داشته كه 
جاى بسى تشــكر از مشاركت شــهروندان دارد، 
همچنين در حوزه پروژه هاى عمرانى در اين مدت  
16مورد پروژه عمرانى بــا اعتبار 103ميليارد ريال 
صورت گرفته و 30 مورد تملك و بازگشايى معابر 

انجام شده است.

وى همچنين گفت: براى نخســتين بار براى اجراى 
هرس درختان سطح شــهر  100ميليون تومان اعتبار 
اختصاص داديم تا به تدريج تمام درختان سطح شهر 

به صورت اصولى هرس گردد.
قطار سازندگى در شهر بهار به راه افتاده، 

مشاركت انبوه سازان را مى طلبد.
مجيدى همچنين از برگزارى جلســاتى با انبوه سازان 
خبر داد و افزود: قطار ســازندگى در شهر بهار به راه 
افتاده و اين نيازمند مشــاركت خود مردم اين شــهر 
اســت چراكه معتقديم   شهر را شهروندان مى سازند 
و مشاركت عمومى مردم نتايج بهترى را دربردارد و با 
ارائه طرح و ايده خود مديريت شهرى را در ساختن 

اين شهر يارى رسانند.
وى ادامــه داد: با توجه به ارائــه تخفيفات و مزاياى 
ويژه براى سرمايه گذاران و كوتاه كردن پروسه ادارى، 
انبوه سازان همدان تمايل زيادى به همكارى دارند كه 

شهروندان بهارى در اولويت هستند.
براى  شــهردارى  درصدى  تخفيف 50   

سرمايه گذاران در حوزه گردشگرى 
شــهردار بهار با بيان اين مطلب كه شهر بهار فاقد 
فضاهاى گردشگرى مناســب است وبه طور مثال 
يك خانه بوم گردى يا ســفره خانه ســنتى ندارد، 
اظهار كرد: يكى از مشكلات  شهر، نداشتن اماكن 
تجارى و گردشــگرى اســت و به منظور ترغيب 
سرمايه گذاران، تخفيف 50 درصدى صدور پروانه 
ساختمانى و تغيير كاربرى براى سرمايه گذاران در 
حوزه گردشــگرى را تقديم شوراى شهر كرده ايم 
تا بلكه با ايجاد اماكن گردشگرى بتوان از ظرفيت 

گردشگران در اين شهر استفاده كرد.
 استقرار كانكس جمع آورى زباله خشك 

در 2 نقطه از شهر
وى همچنين از اســتقرار كانكس جمــع آورى زباله 
خشــك در مسكن مهر بهار و شهرك فرهنگيان خبر 
داد و گفت: جهت تفكيك زباله تر و خشك در مرحله 
اول 2 كانكس جمع آورى زباله خشــك ايجاد شده و 
شــهروندان با تحويل زباله به كانكس ها وجه نقد يا 
اجناس شوينده تحويل بگيرند، كه درصورت استقبال 

تعداد آنها را افزايش مى دهيم.

شهردار بهار خبر داد
تخفيف 50 درصدى عوارض پروانه ساخت 

با هدف جلب مشاركت سرمايه گذاران 
■ افزايش 70 درصدى با متمم بودجه 

■ زيباسازى سطح شهر با پوشاندن تنه درختان با بافتنى هاى سنتى

 اســدآباد -محمدجــواد كوهــى- خبرنــگار 
همدان پيــام: روز گذشــته رئيــس بنياد مســكن 
كشــور به دعوت كيومرث سرمدى، نماينده مردم 
شهرســتان اسدآباد در مجلس با حضور در همدان 
ابتدا در روستاى حيدره قاضى خان شهرستان بهار 
در جريان روند نوسازى مسكن هاى روستايى اين 

شهرستان قرار گرفت.
گفتنى است در شهرستان بهار 8 هزار و 520 واحد 
مســكن روستايى و در سطح  استان نيز  112 هزار 

مسكن روستايى نوسازى شده است .
اكبــر نيكزاد در بازديــد از روســتاهاى چارق و 
نعمت آباد شهرســتان اســدآباد گفت: وام مسكن 
روســتايى 200ميليون تومان با ســود 5 درصد و 

بازپرداخت 20ساله شد.
بــه گــزارش همدان پيام، وى به همــراه كيومرث 
ســرمدى، نماينده مردم اسدآباد در مجلس شوراى 
اسلامى و مديركل بنيادمسكن استان از روستاهاى 
نعمت آباد و چارق بخش مركزى شهرستان اسدآباد 

بازديد كرد.

 رئيس بنيادمســكن انقلاب اســلامى با اشاره به 
پرداخت وام 200 ميليون ساخت مسكن روستايى 
افــزود: اين وام با ســود 5 درصــد و بازپرداخت 

20 ســاله خواهد بود. نيكزاد افزود :بنياد مســكن 
مأموريت ســاخت ســاليانه 200 الــى 250 هزار 
واحد مســكونى روستايى در كشور را دارد. رئيس 

بنيادمسكن انقلاب اســلامى افزود: تا سال 1410
بايــد نبود حتى يــك واحد مســكونى غيرمقاوم 

روستايى را در كشور جشن بگيريم0
وى خاطرنشــان كرد: 
كــه  مذاكــره اى  بــا 
امروز با بانك مركزى 
جمهــورى اســلامى 
بر  قرار  داديــم  انجام 
آن شــد نامــه تأمين 
ســود  مابه التفــاوت 
و  برنامه  ســازمان  از 
بانك  تقديم  بودجــه 
وام  و  شــود  مركزى 
تومانى  200ميليــون  
روش  كه  ارزان قيمت 
پرداخــت آن آســان 
اختيــار  در  اســت 

روستاييان قرار گيرد.
مســكن  بنياد  رئيس 

انقلاب اســلامى گفت: قرار است سالى 200 هزار 
واحد مســكونى روســتايى را در سراســر كشور 

نوسازى كنيم.
وى گفــت: يكــى از موضوعاتى كه ايــن مهم را 
محقق خواهد كرد تســهيلات مســكن روستايى 
اســت كه 200 ميليون تومان ابلاغ خواهد شــد و 
در شــوراى عالى مســكن نيز مصوب شده و سود 
اين وام 5 درصد با بازپرداخت20 ساله خواهد بود.

  در اين ديدار كيومرث ســرمدى، نماينده مردم 
اســدآباد در مجلــس شــوراى اســلامى گفت: 
در راســتاى رســيدگى به مشــكلات روستاهاى 
شهرســتان اســدآباد از رئيس بنيادمسكن انقلاب 
اســلامى دعوت شــد كه از نزديك مشكلات را 

مشاهده كنند.
ســرمدى  عمده ترين مشكلات روستاهاى اسدآباد 
را بهسازى، جدول گذارى و بهبود معابر عنوان كرد.

وى در پايــان از حضــور رئيس بنيادمســكن در 
اسدآباد قدردانى كرد و يادآور شد: اميدواريم سفر 

وى مشكلات مردم را برطرف نمايد.

رئيس بنياد مسكن كشور در بازديد از روستاهاى اسدآباد خبر دادرئيس بنياد مسكن كشور در بازديد از روستاهاى اسدآباد خبر داد

وام مسكن روستايى
200ميليون شد

■  نيكزاد: برنامه 10 ساله براى مقاوم سازى خانه هاى روستايى داريم
■ سرمدى: عمده ترين مشكلات روستاهاى اسدآباد بهسازى، جدول گذارى و بهبود معابر استگذارى و بهبود معابر است
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رويكرد ايران تعامل است
 اگر مذاكرات، ديپلماسى، تعامل و ارتباط را به عنوان يك مقوله در 
نظر گرفته و بر آنها متمركز شويم و آن را در راستاى برجام و مذاكرات 
اخيرى كه توســط دولت سيزدهم انجام مى شود، سوق دهيم يك پيام 
خواهد داشت، به اين معنا كه اروپايى ها و آمريكا همه در يك گفتمان 
قرار دارند، درســت است كه ترامپ به تنهايى از برجام خارج شد اما 

همه اينها در يك جبهه و گفتمان قابل ارزيابى هستند.
نبايد تصور كنيم چين، روسيه، اروپا و آمريكا از يكديگر جدا هستند 
همه اين طرف ها در يك ســاختار قرار گرفته و تصميم مى گيرند كه 

عمدتاً هم با محوريت آمريكا است.
سياســت ايران تعامل اســت، در ماجراى برجام دوربين ها را نصب 
كردند، از يك طرف عقب نشــينى صــورت گرفت و  بالأخره به اين 

نتيجه رسيديم كه ديپلماسى و تعامل بايد انجام شود.
در مســأله برجام درست اســت كه آقاى ظريف و تيمشان زحمات 
زيادى كشيدند، اما دچار اشكالاتى هم بود، ضمن اين كه مسائلى مانند 
زياده خواهى آمريكا، فشار برخى كشورهاى عربى و اسرائيل، يك بام 

و دو هوا كردن روسيه و ساختار هژمونى آمريكا هم وجود داشت.
چه بخواهيم چه نخواهيم مســأله امروز جهان و كشــورها موضوع 
اقتصادى اســت و اگر بخواهيم اين مشكل را حل كنيم بايد يا با دنيا 
تعامــل كنيم يا درِ مرزها را ببنديم و منابع را مديريت كنيم كه در اين 

سالها نشان داديم توانايى اين كار را نداريم.
اگر مى خواهيم بــا دنيا تعامل كنيم بايد يكســرى امتيازات بدهيم و 
يك ســرى امتيازات هم دريافت كنيم، با شــعارى عمل كردن آن هم 
جلوى اين جبهه و فضايى كه از ســوى اروپا، اسرائيل و... ايجاد شده 

به نتيجه رسيدن مشكل است.
در اين مدت روس ها با يك تير، 10 نشان زدند از يك طرف ماجراى 
نوستالژى نظام قطبى را دنبال كردند، اسرائيل به روس ها باج مى دهد، 
دست روى مسأله سوريه گذاشــته اند و حتى ايران هراسى را تقويت 

كرده اند و ليدر جريان ضد تروريسم شدند. 
اين كه ما يك كشور انقلابى هستيم و ايدئولوژيك محوريم براى آنها 
مهم نيســت منافع خود را در نظر دارنــد و به نظرم روس ها كماكان 

مرموز عمل مى كنند.
اگر تيم مذاكره كننده ديپلماسى را سرلوحه كار خود قرار دهد با در نظر 

گرفتن منافع ملى مى تواند نتيجه نسبى به دست آورد.
علاوه بر اين كه در اين سال ها ريال در حال از دست دادن ارزش خود 
بوده امروزه مى بينيم كه در تركيــه هم لير چنين وضعيتى دارد و اين 
مسأله حتماً بر اقتصاد ما نيز اثر مى گذارد، بنابراين بايد با اروپا و آمريكا 

به نوعى تعامل كنيم و حرف هايمان را بزنيم.
يك عزمى از دو طرف نشــان داده كه اين مشكل بين بد و بدتر بايد 
برطرف شود، بدتر به اين معنا كه منطقه به آشوب كشيده شود يا گزينه 
نظامى مطرح گردد، اما واقعيت اين است كه هيچ اقتصادى ديگر توان 
جنگ نظامى را ندارد، اروپا هم اين مسأله را درك كرده است، از طرف 
ديگر شــاهد هستيم عربستان با آن ميزان ذخيره ارزى كه در يمن هم 

هزينه داده نتوانسته به نتيجه برسد.
اگر تعامل را در پيش بگيريم به گونه اى كه امتياز داده و امتياز بگيريم 
و با همين فضا و گفتمان پيش برويم به نظر مى رسد كه نتيجه خوبى 

حاصل خواهد شد.
نسبت به فضاى كلى خوش بين هستم هردو طرف در مذاكرات بده - 
بستان به اين نتيجه رسيده اند كه بايد به يك توافق نسبى برسند، پس 
از آخرين توافقى كه آقاى عراقچى داشــت ظاهراً اكنون به يك توافق 
بينابينى رسيده اند كه اميدوارم نتيجه مطلوب هرچه هست خير باشد و 

عايد كشور شود تا مردم از شرايط بغرنج اقتصادى عبور كنند.
* حميد صالحى
كارشناس مسائل بين الملل

عضو كميسيون برنامه و بودجه:
بودجه حمل ونقل بايد افزايش پيدا كند

 بودجه امسال دولت ضد تورمى است كه سعى كرده است كمترين 
كسرى را داشته باشد.

به گزارش بازار، عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراى اسلامى 
با بيان اينكه مهمترين مسأله بودجه كه پيش بينى شده، ثبات اقتصادى 
اســت، گفت: بودجه امسال همان طور كه دولت نيز گفته، ضد تورمى 

است و سعى كرده كمترين كسرى را داشته باشد.
 عليرضا شهبازى در ادامه افزود: اميدواريم با پيش بينى هايى كه بر اساس 
منبع درآمد دولت اســت شاهد كسر بودجه اى نباشيم كه در سال هاى 

گذشته داشتيم.
وى با يادآورى اينكه كميســيون هاى مختلف درحال بررسى و كار بر 
روى بودجه هســتند، تصريح كرد: با نهايى شدن پيشنهادات و انجام 
اقداماتى كه كميسيون تلفيق بر روى بودجه دارد، اميدواريم در راستاى 
توصيه هاى مقام معظم رهبرى شــاهد تحقق اصلاح ساختارى بودجه 

باشيم.
عضو كميســيون برنامه و بودجه مجلس با بيان اينكه شــايد نتوانيم 
در يك ســال اصلاحات موردنياز در بودجــه را انجام دهيم، گفت: تا 
همان اندازه اى كه امكان داشــته باشــد بايد بودجــه را اصلاح كرد و 
اميدواريم امســال با توجه به نظر و همراهى دولت با مجلس، بتوانيم 
شــاهد بودجه اى با كمترين تنش ها باشــيم كه بيشترين توجهش به 

زيرساخت هاى حمل ونقل و مسائل ضرورى است.
وى بــا بيان اينكه هدف پيش بينى يك ســرى از هزينه هاى جارى در 
بودجه است، تأكيد كرد:  بايد بيشتر به سمت وسوى زيرساخت ها برويم، 
زيرا طرح توسعه كشور منوط به ايجاد زيرساخت هاى اساسى است كه 

اميدواريم اين اتفاق در زمينه جاده و ريلى روى دهد.
شــهبازى همچنين با تأكيد بر اينكه نوســازى ناوگان يك ضرورت 
به شمار مى رود، گفت: در سال هاى گذشته هرچند اقداماتى در راستاى 
نوسازى ناوگان انجام شده، اما كم بوده است و نيازمند انجام اقدامات 

بيشترى در اين زمينه هستيم.
نماينده مردم نهاوند در مجلس شــوراى اسلامى تأكيد كرد: بايد مبلغ 
تعيين شده در بودجه 1400 براى بخش حمل ونقل افزايش يابد؛ بايد با 
مذاكرات با كارشناسان و مديران اين بخش در وزارت راه وشهرسازى 

از راه هاى مختلف اين رقم را افزايش دهيم.

عضو كميسيون انرژى مجلس:
بايد ميان حقوق كاركنان عملياتى
 و وزارت نفت تفاوت گذاشت

 در لايحه بودجه ســال 1401 بايد ميان حقوق كاركنان عملياتى با 
كاركنــان وزارت نفت تفاوت قائل شــد، درواقع يا بايد حقوق آنها را 

افزايش داد يا مالياتشان كاهش پيدا كند.
به گزارش خانه ملت، عضو هيأت رئيســه كميســيون انرژى مجلس 
شــوراى اسلامى با انتقاد از اصلاح نشــدن حقوق و دستمزد كاركنان 
عملياتى وزارت نفت در لايحه بودجه 1401، گفت: اگرچه در لايحه 
بودجه ســقف حقوق براى تمامى كاركنان دولت 37 ميليون تومان و 
ماليات را براى افرادى -كه حقوق هاى بالا دريافت مى كنند- بين 10 تا 
20 درصد در نظر گرفته شــده است، اما اين كار سبب مى شود حقوق 
عملياتى ها با ستادى ها در وزارت نفت تفاوتى نداشته باشد و به  يقين 
اين مسأله در آينده اعتراضاتى به همراه خواهد داشت، مگر آنكه دولت 
با تدوين آيين نامه اى بين حقوق كاركنان عملياتى نفت و گاز با ستادى 

تفاوت قائل شود.    
هادى بيگى نژاد با بيان اينكه اصلاح اين مهم در مجلس نياز به همراهى 
دولت دارد، ادامه داد: گذاشتن سقف 37 ميليون براى حقوق افراد حتى 
با احتساب كسر حق بيمه و ماليات بر آنها باز هم رقم بالايى است در 
حالى كه هنوز قشــر قابل ملاحظه اى در كشور حقوق هاى پايين و در 
حد 4 تا 6 ميليون تومان دريافت مى كنند، بنابراين اين قشــر از جامعه 
از بى عدالتى موجود ناراحت مى شوند بنابراين دولت بايد يك عدالت 
نسبى ايجاد كند.به گفته نماينده مردم ملاير در مجلس شوراى اسلامى 
افرادى كه در دماى 50 درجه بر روى سكوهاى نفتى و گازى به مدت 
14روز در ماه فعاليت مى كنند بايد دريافتى مجزايى از ســاير كاركنان 
داشته باشــند يا حداقل از «ماليات» اين افراد كاسته شود مثلاً بگويند؛ 

صرفاً 5 درصد ماليات به كاركنان عملياتى تعلق مى گيرد.
وى همچنين در ادامه توضيح داد: ســال گذشــته براســاس جزء 7
بند(الف) تبصره 12 قانون بودجه كل كشور، سقف ناخالص حقوق و 
مزاياى گروه هاى مختلف حقوق بگير در  دستگاه هاى اجرايى از (21) 
برابر حداقل حقوق مصوب شــوراى حقوق و دستمزد به (15) برابر 
حداقل حقوق و دستمزد كاهش يافت، ضمن آنكه ماليات پلكانى نيز 
شــامل اين حقوق ها شد، اما براى ســال آينده دولت در لايحه به اين 
موضوع اشاره اى نكرده و فقط از سقفِ 37 تومانى براى حقوق ها سخن 
گفته كه شامل تمامى اقشار دولتى از جمله قضات، اساتيد دانشگاه و... 

مى شود.

توضيح عربستان درخصوص روند انتقال 
سفير ايران از يمن 

 عربستان سعودى به اظهارات وزيرخارجه كشورمان مبنى بر تعلل اين كشور 
در تسهيل روند انتقال حسن ايرلو از صنعا به تهران واكنش نشان داد.

به گزارش فارس، سخنگوى رسمى ائتلاف عربى به رهبرى عربستان در واكنش به 
صحبت هاى حسين اميرعبداللهيان، وزير خارجه كشورمان مبنى بر تعلل عربستان 
در انتقال حسن ايرلو، سفير فقيد جمهورى اسلامى ايران در يمن به تهران گفت: 
فرماندهى نيروهاى مشترك ائتلاف صحبت هاى انتقادى، حسين اميرعبداللهيان، 
وزيرخارجه ايران در خصوص انتقال حســن ايرلــو از يمن را دنبال كرد.تركى 
المالكى مدعى شد: فرماندهى ائتلاف عربى به دستور مقامات سعودى با در نظر 
گرفتن اصول بشردوستانه و احترام به ميانجى گرى عمان و عراق در كمتر از 48 
ساعت پس از اعلام وضعيت سلامتى حسن ايرلو، روند انتقال او را تسهيل كرد.

براى اصلاح طرح صيانت 
به زمان بيشترى نياز است

 مركز پژوهش هاى مجلس شوراى اسلامى در نامه اى به رئيس كميسيون ويژه 
بررســى طرح صيانت از فضاى مجازى، ضمن برشمردن اشكالات عديده متن 
طرح، خواســتار تخصيص زمان بيشتر براى اصلاح آن شد. به گزارش ايسنا، در 
متن اين نامه از كاهش سرمايه اجتماعى نهادى، ايجاد بى ثباتى در قوانين و مقررات 
اقتصادى، به مخاطره افتادن امنيت ســرمايه گذارى، مداخله بسيار زياد طرح در 
شئون مختلف زندگى مردم، ترغيب نخبگان به مهاجرت، ابهام و شفافيت نداشتن 
در مفاد و فرايند تقنين و... به عنوان اشكالات جدى اين طرح ذكر شده است.اين 
طرح 2 هفته پيش با پيگيرى رئيس مجلس به مركز پژوهش ها برگشت خورد تا 
اصلاح شود. گفته مى شود در پيش نويس پيشنهادات مطرح شده مباحث مربوط 

به اينستاگرام و پلتفرم هاى پرمخاطب تغييرات جدى دارد.

مشكل كاغذ نشريات حل شود
 با وجود دســتاوردهاى اميدواركننــده در حوزه هاى مختلف، اما وضعيت 

موجود در عرصه تنظيم و كنترل بازار و قيمت ها قابل قبول نيست.
به گزارش ايرنا، ســيد ابراهيم رئيســى در جلسه هيأت دولت گفت: مهمترين 
راهــكار ايجاد ايــن هم افزايى در تعامــل دولت و مجلــس رابطين پارلمانى 
دســتگاه هاى اجرايى هستند.وى درباره مشكلات موجود در مسير تأمين كاغذ 
موردنياز كشــور به ويژه براى نشريات تصريح كرد: مسئولان مربوطه موضوع 
ملى شدن أمين نيازمندى هاى حوزه نشر به ويژه كاغذ را به طور جدى در دستور 
كار قرار دهند. ظرفيت هاى خوبى در كشــور براى خوداتكايى در توليد كاغذ 

وجود دارد كه بايد به شكل احسن موردتوجه قرار گيرد.
رئيسى گفت: اعلام مواضع و اطلاع رسانى از مسائل مرتبط با دولت بايد كاملاً 

با هماهنگى سخنگوى دولت انجام شود. 

محمد ترابى»
 مهار تورم و ثبات بخشــى به اقتصاد يكى 
دولت  دولتمردان  وعده هــاى  اصلى ترين  از 
ســيزدهم در عرصه اقتصادى اســت. گفتنى 
اســت كه پس از تقديم لايحه بودجه 1401، 
دولتمردان ســيد ابراهيم رئيسى اظهار كردند 
كــه لايحه بودجــه با محوريــت اين وعده 

اقتصادى تنظيم شده است.
در اين ميان نســبت به لايحه بودجه دولت 
برخى از كارشناســان و نمايندگان مجلس، 
تحقق ايــن وعده  هاى اقتصــادى را محتمل 

نمى دانند. 
البتــه از ابتــداى دولت ســيزدهم برخى از 
وعده هــاى داده شــده با توجه به شــرايط 
نامساعد اقتصادى كشــور، نامحتمل به نظر 

مى آمد. 
دولتمردان  اظهارات  برخلاف  اســت  گفتنى 
بــراى توجــه بــه كســرى بودجــه، مركز 
پژوهش هــاى مجلــس اعلام كــرده كه اگر 
صددرصــد درآمد هاى نفتى و مالياتى محقق 
شــود، دولت بتواند تمامــى اوراق دولت را 
بفروشــد و اموال مازاد خود را هم به درآمد 
تبديل كند، باز هم دولت با 156هزار ميليارد 

تومان كسرى بودجه مواجه خواهد بود.
در رابطه بــا افزايش قيمت ها و نوســانات 
بازار ارز در كشــورمان هــم، مى توان گفت 
كــه تاكنون وعده هاى اقتصادى دولت محقق 

نشده است. 
با تمــام اين تفاســير، بايد گفــت كه براى 
قضــاوت الگو و عملكــرد اقتصادى دولت 
سيزدهم بســيار زود اســت. از سوى ديگر 
نسبت به تورم و شــرايط نامساعد اقتصادى 
كشــور، رفع و كنترل مشكلات اقتصادى در 

بازه زمانى كوتاه، امكانپذير نخواهد بود. 
گفتنى اســت كه در اين ميــان اگر توافقات 
مذاكــرات وين به نتيجه مطلوب رســيده و 
تحريم ها عليه كشــورمان برداشته شود، راه 
دولــت براى تحقق اهــداف اقتصادى وعده 
داده بسيار هموار خواهد شد. با وجود اينكه 
دولتمردان رئيســى تاكنون تأكيد كرده اند كه 
اقتصاد كشــور را به مذاكرات گره نخواهند 
زد و رفع مشــكلات اقتصادى را با مديريت 
انقلابــى پيگيرى خواهند كرد، اما با توجه به 
تغييرات چشــمگير شــاخص هاى اقتصادى 
كشــورمان در يــك مدت كوتــاه (از توافق 
برجام و تــا قبــل از روى كار آمدن دونالد 
ترامــپ در ايالات متحده)، مى توان گفت كه 
رفع تحريم ها، دولت ســيزدهم را در شرايط 
بســيار خوبى از لحاظ اقتصادى قرار خواهد 

داد. 
فارغ از هرگونه قضاوت در رابطه با عملكرد 
اقتصادى دولت ســيزدهم تاكنــون، مى توان 

گفت كه برخــى از رويكرد هاى اين دولت 
با وعده هاى داده شده و شرايط فعلى كشور 

همخوانى ندارد. 
به طور كلى مى توان گفت كه دولت سيزدهم 
در جهت حذف تخصيــص يارانه به  كالاها 
و خدمــات حركت كرده و از ســوى ديگر 
مى خواهد خلع اين موضــوع را با پرداخت 

يارانه نقدى جبران كند. 
حذف  مثــال  به طــور 
تخصيــص ارز 4 هزار 
و200 تومانى از لايحه 
بودجــه 1401 يكى از 
ايــن مصاديق اســت. 
در رابطه با اين مســأله 
آبان   9 رضايى  محسن 
ماه وعــده داده بود كه 
خوبى  خبر هاى  آذرماه 
به گوش مردم مى رسد. 
چنــدى پيــش معاون 

خبر خوش  اقتصــادى رئيس جمهــورى از 
آذرماه رونمايى كــرده و گفته از ابتداى دى 
ماه مبلــغ يارانه ها 2 برابر مى شــود و براى 
يك خانــوار 4 نفــره به 800 هــزار تومان 
مى رســد. به نظر مى رسد مشــمولان يارانه 
جديد همان افرادى هستند كه يارانه معيشتى 
دريافــت مى كنند(جايگزينى براى حذف ارز 

ترجيحى).
از ســوى ديگر دولت و مجلس بارها اعلام 
كردنــد كه قرار نيســت فعــلاً قيمت بنزين 
تغييرى كند، اما زمزمه هاى تغيير سهميه بندى 
بنزين بارها شــنيده شده بود. حالا قرار است 
شيوه ســهميه بندى بنزين تغيير كند و سهميه 
بنزين بــه جاى خودرو، به افراد تعلق بگيرد. 

اين طرح از كيش و قشم آغاز مى شود.

كميســيون  رئيس  دوانى،  عباســى  فريدون 
انرژى مجلس گفت: قرار شــده كه شــيوه 
ســهميه بندى بنزين تغيير كند. براى آغاز 2

جزيره كيش و قشم را انتخاب كرده اند و اين 
طرح از اين 2 منطقه آغاز مى شود.

گفتنى است كه پرداخت يارانه از سوى برخى 
از كارشناســان اقتصادى مورد نقد قرار دارد. 
اين دســته از كارشناســان بر اين باورند كه 
به  مردم  وابستگى  هرچه 
دولــت افزايش پيدا كند، 
توســعه و توليد كشــور 
منفى تــرى  تحت تأثيــر 
اين  گرفت.  خواهد  قرار 
دسته از كارشناسان حتى 
ايــن مســأله را از لحاظ 
نكوهش  مورد  اجتماعى 
قــرار داده و در توصيف 
يارانــه  نقــدى دولت از 
كلماتى همچون صدقه به 

مردم و... استفاده مى كنند. 
ايــن در حالى اســت كــه برخــى ديگر از 
كارشناســان اقتصادى، پرداخــت يارانه هاى 
نقدى را به جاى تخصيــص يارانه به كالا ها 
ترجيــح داده و اين مســأله را به حركت به 
ســوى عدالت اجتماعى نزديك تر مى دانند. 
نگاه اين كارشناســان به اين مسأله اين است 
كه يارانه هاى دولتى بايد به صورت مســاوى 
ميان افراد تقسيم شــود، اين در حالى است 
كــه در تخصيص يارانه بــه كالا ها، مصرف 
بيشتر برابر با دريافت يارانه بيشتر به حساب 

مى آيد. 
اينكه كدام يــك از اين 2 تفكــر صحيح تر 
اســت، به ســليقه و نگاه افراد بستگى دارد. 
اين 2تفكر ريشه در تفكرات سياسى-حزبى 

داشته و در تفكرات دسته بندى چپ و راست 
مى گنجد. گفتنى اســت كه در 2 طيف دلايل 

محكمى بر درستى ادعا هاى خود دارند. 
گفتنى است كه ديدگاه نگارنده اين مطلب در 
بحث «تخصيص يارانه» ، به نظر كارشناســان 
موافق رويكــرد دولت ســيزدهم نزديك تر 
اســت. دليل اين مسأله هم موفقيتِ عملياتى 
شــدن اين مســأله در برخى از كشــور هاى 

همسايه و كشور هاى اروپايى است. 
بــا اين حال پرسشــى كــه در اينجا مطرح 
مى شــود اين است كه آيا كشــور از لحاظ 
اقتصادى توان و كشــش عملياتى كردن اين 

طرح ها را دارد؟ 
در پاســخ به اين پرســش بايد گفت، خير. 
گفتنى اســت كه شرايط نابســامان اقتصادى 
و معيشــتى كنونى كشور، ظرفيت و نوسانى 
كه اين طرح در شاخص هاى اقتصادى ايجاد 

خواهد كرد را نمى توانند تحمل كنند. 
از سوى ديگر اجراى اين گونه طرح ها، نياز 
به برنامه هاى بســيار جامع و طولانى مدت 
پيش  ســال  چندين  كــه  همانطــور  دارد. 
كارشناســان اقتصــادى در رابطــه با اقدام 
دولت احمدى نژاد بــه پرداخت يارانه هاى 
نقدى، هشــدار داده بودند. گفتنى است كه 
قــدرت خريد مردم بــا يارانه نقدى دولت 
بسيار كاهش يافته و اين مسأله در آن زمان 

بود.  شده  پيش بينى 
در پايــان بايد گفت كــه ظرفيت اجراى اين 
طرح حتى به صورت صحيح و حساب شده 
هم در شرايط نابسامان اقتصادى وجود ندارد 
و اين مســأله تأثيرات منفى بر شاخص هاى 
اقتصادى كشور در چند سال خواهد گذاشت 
كه اين مسأله مغاير وعده هاى دولت سيزدهم 

است. 

تحركات دولت نشانه افزايش قيمت هاست؟

خبرها ازسهميه بنزين فردى 
و يارانه 2 برابرى حكايت دارند

بايد از دشمن براى 
شهادت «حاج قاسم» 
انتقام سخت گرفت

 بايد از دشــمن به واســطه به شهادت 
رساندن «حاج قاسم سليمانى» انتقام سخت 
گرفــت و به طــور قطع ايــن انتقام محقق 

مى شود.
به گزارش فــارس، رئيس قوه قضائيه روز 
گذشــته در مراســمى اظهار كــرد:  با اين 
كه حاج قاســم ســليمانى در برابر دشمن 
صهيونيســتى و آمريكا مقتدرانه، شجاعانه 
و با صلابت ظاهر مى شــد و در ميدان هاى 
نبرد با دشــمنان ترس و رعب عجيبى در 
دل دشــمن ايجاد مى كرد، اما در برابر مردم 
متواضــع و رقيق القلب بود و اين تواضع و 
رقتّ او در مواجهه اش با فرزندان شــهدا و 
ايثارگران به ويژه فرزندان شــهداى مدافع 

حرم دوچندان مى شد.
محســنى  والمســلمين  حجت الاســلام 
اژه اى بــا بيــان اينكــه كتــاب مكتب 
شــهيدحاج قاســم را نمى توان بســت، 
گفــت: مكتب شهيدســليمانى بايد زنده 
نگه داشــته شــود. برگ بــرگ آن بايد 
تفسير شــود و ابعاد مختلف و متكثر آن 
از جمله ارتباط قلبى و عاطفى شــهيد با 

مقام ولايت، نگاهى كه ايشان به ايران و 
داشت  حرم  عنوان  به  اسلامى  جمهورى 
و غيرت و شــجاعت ايشان در دفاع از 
حريم حرم هاى اهــل بيت(ع) به خوبى 
مورد تبيين قرار گيــرد. نبايد اجازه داد 
اين مكتب نورانى توسط بدخواهانى كه 
با مرام حاج قاســم سر ستيز دارند مورد 

شود. واقع  تعرض 
وى بر پيگيرى مجدانه پرونده حقوقى اقدام 
تروريســتى و جنايتكارانه آمران، عاملان و 
شــريكان آنها تأكيد كرد و ادامه داد: بايد از 
دشــمن به واسطه به شهادت رساندن حاج 
قاسم سليمانى انتقام سخت گرفت و قطعا 
اين انتقام محقق خواهد شــد و من نيز از 
دادگسترى و ســتاد حقوق بشر و وزارت 
امــور خارجــه به صورت متواتــر جوياى 
وضعيت پرونده ترور شــهيد ســليمانى و 

همرزمانش هستم.
محســنى اژه اى تصريح كرد: طبق آخرين 
پيگيرى هايى كه داشــته ام امــور مربوط به 
پرونده قضائى ترور شــهيد ســليمانى در 
مسير پيشروى است؛ البته اگر اعضاى ستاد 
برگزارى مراسم گراميداشت شهادت سردار 
ســليمانى در اين رونــد و فرايند حقوقى 
مشــكل و خللى احســاس مى كنند، اعلام 

كنند تا ما پيگيرى كنيم.

 همــه بايد رعايــت پروتكل ها را جدى 
بگيريم و در برگزارى كلاس هاى حضورى 

به رعايت همه توصيه ها توجه كنيم.
كميســيون آموزش و تحقيقــات مجلس در 
گفت وگو با ايســنا با اشاره به ورود امُيكرون 
به كشور و لزوم رعايت پروتكل هاى بهداشتى 
در برگزارى كلاس هــاى حضورى مدارس 
بيان كرد: كشور ما و ديگر كشورهاى جامعه 
جهانى در اين سال ها با اين ويروس منحوس 
كرونا درگير شده اند، اين درگيرى ايجاد شده 
در كنار خسارت مالى و جانى، خسارت هايى 
هم در حــوزه آموزش و پــرورش به دنبال 
داشت؛ يعنى در اين برهه زمانى بايد تدابيرى 
بــه كار گرفته شــود تا آمــوزش و پرورش 
كمترين خسارت را شــاهد باشد؛ اين كه تا 
چنين شرايط ايجاد مى شود صحيح نيست كه 
سريعاً بحث تحصيل مدارس و دانشگاه ها را 

تعطيل كنيم. 
فرهاد بشيرى افزود: تصميم ها و برنامه ريزى ها 
بايد با توجه به تمام ابعاد موضوع باشد و تمام 
زواياى تعليــم، تربيت و آموزش مورد توجه 
قرارگيرد؛ نمى توان آموزش و تعليم را تعطيل 
كرد؛ اگرچه همه بايــد رعايت پروتكل ها را 

جدى بگيريــم و در برگــزارى كلاس هاى 
حضورى به رعايت همه توصيه ها توجه كنيم، 
ولى در كنار لزوم توجــه به اين توصيه ها و 
پروتكل ها حوزه آموزش بايد مســير خود را 
طى كند؛ به هر شــكل اين سويه وارد كشور 
شده اســت و هيچ چاره اى به غير از رعايت 
توصيه ها و پروتكل ها نداريم و تعطيلى امور 

مسير صحيح نيست. 
وى بيان كرد: همه بايد تلاش كنيم كه حوزه 
آموزش و تعليم و تربيت كشــور با شــيوه 
مناســب و منطقى، با رعايــت پروتكل ها و 
توصيه هاى دستگاه هاى مسئول مسير خود را 
طى كند، اولياى دانش آموز، خود دانش آموز، 
معلم و مسئولان همه و همه بايد در اين حوزه 
به توصيه ها و مراقبت ها توجه لازم را داشــته 
باشــند، به هر شكل اين ســويه وارد كشور 
شده اســت و صرفاً تعطيلى مسير صحيحى 
نيست؛ تا چه زمانى بايد حوزه تعليم، تربيت و 
آموزش را تعطيل كنيم؟ اين موضوع تعطيلى 
خود هزينه و خسارت هاى سنگينى دارد، اما 
در هر اقدامى تصميم هاى مسئولان اين حوزه 
و ســتاد ملى مبارزه با كرونا بايد مورد توجه 

جدى قرار بگيرد.

مذاكرات وين پيش از سال نو ميلادى 
ازسرگرفته مى شود

 وزير امورخارجه روســيه گفت كه مذاكرات وين تا پيش از 
آغاز سال نو ميلادى از سرگرفته خواهد شد.

سرگئى لاوروف در گفت وگو با شــبكه راشاتودى بيان كرد كه 
مذاكرات ايران و 1+4 در وين براى احياى برجام تا پيش از پايان 

سالجارى (ميلادى) از سرگرفته مى شود.
به گزارش فــارس، وى همچنين دربــاره گفت وگوهاى وين 
اظهاركــرد: مذاكره كننــدگان در حــال كار روى بســته اى از 
توافقــات براى احيــاى برنامه جامع اقدام مشــترك (برجام) 
هســتند و اين فرصت خوب وجود دارد كه اين اتفاق محقق 

شود.
لاوروف در ادامه تصريح كرد: طرف ها براى تعطيلات كريسمس 
يك وقفه كوتاه ايجــاد كرده اند، اما مذاكرات به زودى و پيش از 

پايان سال 2021 از سرگرفته خواهد شد.
وزير امورخارجه روســيه در بخش ديگــرى از اين مصاحبه به 
پرســش هاى پيرامون تنش هاى كنونى ميان مسكو و واشنگتن و 

همچنين اختلافات بر سر مسأله اوكراين پاسخ داد.

حامل های انرژی گران نمی شود
 مجتبــی توانگر، رئیس کمیته اقتصاد انرژی مجلس در صفحه توییتر 
خود نوشت: «روز گذشته با حسنوند، رئیس  کمیسیون  انرژی و چند تن از 
کارشناسان، جلسه ای درخصوص وضعیت انرژی در بودجه و بررسی طرح 
ســهمیه بندی  "بنزین" در مناطق آزاد داشتیم و اطمینان حاصل شد که هیچ 
افزایشی در قیمت حامل های انرژی نخواهیم داشت و در مجلس و کمیسیون 

هم هیچ بحثی در مورد گران شدن بنزین نداشتیم.»  

برگزارى كلاس هاى مدارس 
با رعايت پروتكل ها باشد
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آگهي حصر وراثت
آقاى محمدباقر قديم پور داراى شماره شناســنامه 30 به شرح دادخواست به كلاسه 
0000429 از اين حوزه درخواســت گواهى حصر وراثت نموده و چنين توضيح داده كه 
شــادروان اصغر قديم پور به شماره شناسنامه 366 در تاريخ 1392/02/15 در اقامتگاه 
دائمى خود بدرود زندگى گفته ورثه حين الفوت آن متوفى منحصر است به: 1- بيرامعلى 
قديم پور به شــماره شناسنامه 591 و شماره ملى4031245777 و متولد 1332/11/04 
صادره از كبودراهنگ فرزند متوفى،2- اقدس قديم پور به شــماره شناسنامه 856 و 
شــماره ملى 4031248547 و متولد 1340/05/09 صادره از كبودراهنگ فرزند متوفى. 
اينك با انجام تشريفات مقدماتي درخواست مزبور را در يك نوبت آگهي مي نمايد تا هر 
كســي اعتراضي دارد و يا وصيتنامه از متوفي نزد او باشد از تاريخ نشر نخستين آگهي 

ظرف يك ماه تقديم دارد والا گواهي صادر خواهد شد.
 (م الف 397)

قاضى حوزه شماره 111 شوراي حل اختلاف گل تپه
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فاصله فيزيكى در 65 درصد اماكن عمومى همدان
 رعايت مى شود

 مدير ســلامت محيط و كار معاون بهداشتى دانشگاه علوم پزشكى استان بيان كرد كه 
بررسى هاى انجام شده در يك هفته گذشته نشان داد در 65 درصد اماكن عمومى استان 

فاصله فيزيكى براى پيشگيرى از انتقال ويروس كرونا رعايت مى شود.
ليدا رفعتــى در گفت وگو با ايرنا گفت: كمترين ميــزان رعايت فاصله گذارى اجتماعى 
مربوط به مراكز شــماره گذارى و معاينه فنى خودرو با 40 درصد، پايانه هاى مسافربرى 
برون شهرى 44 درصد، آرامستان 45 درصد، مهدكودك با 52 درصد، مطب ها با 55درصد 

و آرامستان 49 درصد است.
وى اضافه كرد: همچنين به دنبال بازرسى صورت گرفته از 5 هزار و 434 مراكز خدماتى، 
صنايع، اماكن عمومى و مراكز تهيه و توزيع موادغذايى منتخب در استان مشخص شد كه 

در 79 درصد اين واحدها بهداشت فردى رعايت مى شود.
مدير سلامت محيط و كار معاونت بهداشتى علوم پزشكى استان با بيان ضرورت استفاده 
از ماسك براى پيشگيرى از ابتلا به كرونا افزود: 68 درصد متصديان و مراجعان به مراكز 
خدماتى و اماكن عمومى از ماســك اســتفاده كردند كه كمترين ميزان استفاده از ماسك 
مربوط به مراكز كشاورزى و دامپرورى با 40 درصد و صنايع ساخت وساز با 50درصد و 

پايانه هاى مسافربرى برون شهرى با 56 درصد است.

رفعتى اظهار كرد: مجهز بودن به دســتگاه تهويه هوا يكى از اصول پيشــگيرى از شيوع 
ويروس كرونا است كه در بازرسى هاى صورت گرفته از 5 هزار و 434 مراكز خدماتى، 
صنايع، اماكن عمومى و مراكز تهيه و توزيع موادغذايى منتخب در اســتان 72 درصد به 
اين دســتگاه مجهز بودند. وى گفت: 816 واحد متخلف در يك هفته گذشته به مراجع 
قضائى معرفى و 32 واحد نيز پلمب شــد كه شامل 6 سوپرماركت و خواربارفروشى، 9 

نانوايى، 4 رستوران و 13مورد ساير اماكن مى شود.
از مجموع 10 شهرســتان استان همدان، 9 شهرســتان «همدان، تويسركان، ملاير، بهار، 
فامنين، درگزين، اســدآباد، رزن و نهاوند» در وضعيت آبى و شهرستان«كبودراهنگ» در 

وضعيت زرد كرونايى قرار دارند.

دانشجويان بدهكار، پس از پرداخت بدهى 
در كلاس آنلاين حضور يابند

 مدير روابط عمومى دانشگاه آزاد اسلامى همدان علت قفل شدن 
ســامانه حضور در كلاس هاى آنلاين براى دانشــجويان بدهكار را 
توضيح داد و گفت: اين ســامانه از دســترس همدان خارج بوده و 
به صورت نظام منــد بدهكاران را تشــخيص داده و آنها به محض 

پرداخت بدهى مى توانند، مجدد وارد سامانه شوند.
مســعود محمودى در گفت وگو با ايسنا، گفت: اين سامانه كشورى 
بوده و تنها مختص همدان نيســت، بنابراين دانشجويان در صورت 

پرداخت بدهى مى توانند مجدد وارد سامانه شوند.
وى با بيان اينكه تمامى دانشــجويان در كانال تلگرامى دانشگاه آزاد 
اســلامى عضو هســتند، تصريح كرد: چندين مرتبه و به طور مكرر 
از طريــق تلگرام و به طرق مختلف اطلاع رســانى انجام شــده و 
دانشجويان بدهكار قبل از قفل شدن سامانه، در جريان اين موضوع 

بوده اند.
محمودى با بيان اينكه دانشجويان بدهكار بايد هرچه سريع تر براى 
رفع بدهى اقدام كنند، خاطرنشــان كرد: اين دانشجويان در صورتى 
كه در ساعت ادارى نسبت به پرداخت بدهى خود اقدام كنند ظرف 
مدت 24ساعت سامانه براى آنها باز مى شود همچنين در صورتى كه 
در ســاعت غير ادارى اقدام به پرداخت بدهى كنند، ظرف مدت 48

ساعت سامانه حضور در كلاس براى آنها باز مى شود.
مدير روابط عمومى دانشگاه آزاد اسلامى ادامه داد: در حال حاضر 
دانشــجويان بدهــكار نمى تواننــد در كلاس شــركت كننــد كه 
كلاس هاى از دســت رفته را مى توانند به صورت ضبط شــده و 
فيلــم، پس از پرداخت بدهى مشــاهده كنند و مشــكلى در اين 

زمينه وجود ندارد.
وى توصيه كرد: با توجه به نزديك شــدن بــه ايام امتحانات بهتر 
اســت دانشجويان هرچه سريعتر نســبت به پرداخت بدهى خود 

كنند. اقدام 

اجراى نسخه الكترونيك هيچ هزينه اى
 براى مردم ايجاد نمى كند

 معــاون درمان ســازمان تأمين اجتماعى گفت: براســاس قانون 
بودجه 1400 كل تبادلات ســازمان تأمين اجتماعى از طريق نسخه 

الكترونيك انجام مى شود.
بــه گزارش مهــر، اميرعباس منوچهــرى اظهار كرد: به پزشــكان، 
درمانگــران و بيمارســتان ها توصيه مى كنيم كه هرچه ســريع تر به 
آمادگى صددرصدى براى نسخه نويســى و نسخه پيچى الكترونيك 
برسند تا تعاملاتشان با سازمان هاى بيمه گر به راحتى برقرار شود در 
اين صورت است كه پرداختى به مراكز با سهولت و سرعت بيشترى 

صورت خواهد گرفت.
 وى افزود: وقتى اســناد كاغذى مى خواهد دســت سازمان بيمه گر 
برســد و پرداخت شود، چند ماه طول مى كشد در صورتى كه وقتى 
اين فرايند به صورت الكترونيكى انجام شود، اين پرداختى ها سريع تر 

و به روزتر خواهد بود.
منوچهرى ادامه داد: توصيه مى كنم اركان نظام ســلامت با روى باز 
به اســتقبال اين طرح بروند و چنانچه مشــكلى بود اين نكات را به 
مركز 1420 سازمان تأمين اجتماعى كه به صورت شبانه روزى فعال 
و پاسخگو هستند، اطلاع دهند تا مشاوره هاى لازم را از كارشناسان 

آن مركز دريافت كنند.
وى ادامه داد: با اين وجود برخى از مراكز درمانى و پزشــكان هنوز 
نســخه كاغذى مى نويســند كه انتظار مى رود هرچــه زودتر آن را 
تبديل به الكترونيك كنند. ســال ها بود كه پزشــكان و درمانگران و 
مراكز طرف قرارداد به اســناد پزشكى ديسكت و يا فايل اكسل ارائه 
مى دادند و امروزه با نســخه الكترونيك همزمان با كارشان اسناد را 

ارسال مى كنند.
معــاون درمــان ســازمان تأمين اجتماعى بــا بيان اينكــه فرايند 
نسخه نويسى و نسخه پيچى واسطه هايى دارد كه از فرايند سازمان 
تأمين اجتماعى بيرون اســت، گفت: ممكن اســت يك بخشى و 
سامانه اى موقتاً كار نكند مانند ســامانه هاى بانك ها، شهردارى ها 
و... بــا اين تفاوت كــه در بخش درمان حساســيت ويژه وجود 
دارد و براى بخش درمان حتى دقايق هم حياتى اســت؛ از اين رو 
تأكيدات ويژه اى شده از ســوى مديريت ارشد و نامه نگارى هاى 
لازم انجام شــده اســت كه در مواقع بحرانى از فرايندهاى ويژه 

براى تسهيل كار مردم استفاده شود.
وى بــا تأكيد بــر اينكه اجــراى مرحله جديد نســخه الكترونيك 
هيچگونه محدوديــت و هزينه اى براى مردم ايجــاد نخواهد كرد، 
گفت: تمام دغدغه تأمين اجتماعى مربوط به مردم اســت و درواقع 
44 ميليون بيمه شــده خانوار ما هستند و وظيفه داريم پيگير حقوق 
آنان باشيم. در استان ها تكليف ويژه شده است كه اقداماتى كه به نفع 

مردم است را سريعاً انجام دهند.
منوچهرى ادامه داد: چرخه درمان به وسيله پرونده الكترونيك 
ســلامت تكميل مى شود و گام بعدى پزشــك خانواده و نظام 
ارجاع مى تواند باشــد. وقتى آن سيســتم در حال گردش باشد 
به هــر بيمارى مى توان بالاترين خدمات را بــا بهترين كيفيت 

ارائه كرد.

آموزش پزشكى با وزارت علوم ادغام مى شود
توريست درمانى فعال شود

 نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس شــوراى اســلامى از 
طرح تفكيك آموزش پزشكى از دانشگاه علوم پزشكى و ادغام بخش 
آموزش پزشكى به وزارت علوم خبر داد و گفت: اين طرح از جمله 

طرح هايى است كه وزير علوم با جديت به دنبال اين طرح است.
حجت الاســلام والمســلمين احمدحســين فلاحى در گفت وگو با 
ايســنا گفت: اين طرح از جمله طرح هايى اســت كه مورد بررسى 
قرار مى گيرد و در راســتاى اجراى اين طرح پزشــكان به امر درمان 

مى پردازند و با بحث آموزش درگير نمى شوند.
وى با بيان اينكه شوراى انقلاب فرهنگى در بحث چالش مهاجرت 
پزشكان و كمبود پزشك ورود يافته، خاطرنشان كرد: مصوباتى انجام 
شد كه در آينده دانشجوى رشته پزشكى بيشتر پذيرفته شود چرا كه 

در برخى بيمارستان ها با كمبود پزشك مواجه هستيم.
 بيمارستان آتيه همدان پزشك متخصص ارتوپد ندارد

فلاحى به كمبود پزشــك در بيمارســتان ها اشــاره كرد و گفت: در 
حال حاضر در بيمارســتان آتيه همدان با كمبود پزشــك متخصص 
ارتوپد مواجه هستيم و اين درحاليست كه ميلياردها تومان تجهيزات 
براى اين بيمارســتان هزينه شــده و به علت نبود پزشك متخصص 

بدون استفاده باقى مانده است.
وى به صف هاى طولانى در قسمت اورژانس بيمارستان بعثت همدان 
نيز اشاره كرد و گفت: در اين بيمارستان شهروندان از عصر تا ساعات 
پايانى شــب در صف هاى طولانى حضور داشــته و ساعت ها منتظر 
ويزيت پزشك هستند كه اين موضوع نشان دهنده كمبود پزشك طب 
اورژانس در بيمارســتان است و پيرو پيگيرى هاى انجام شده در آينده 

ظرفيت پذيرش دانشجويان رشته پزشكى افزايش خواهد داشت.
نماينده مردم همدان در مجلس شوراى اسلامى به خروج پزشكان از 
كشور اشــاره كرد و ادامه داد: پزشكان مشكل كمبود درآمد نداشته و 
به علت كمبود درآمد از كشور خارج نمى شوند و علت مهاجرت آنها 
هيچ ارتباطى به ميزان درآمد آنها ندارد چراكه پزشــكانى كه پر درآمد 
هستند از كشور خارج مى شــوند كه در اين راستا براى جلوگيرى از 
مهاجرت پزشــكان راهكارى مبنى بر توريست درمانى ارائه داده شد 
چراكه هزينه هاى صرف شــده براى تربيت پزشكان هدر نمى رود و 
توريست درمانى يكى از راهكارهاى مقابله با مهاجرت پزشكان است 

كه مى توانيم از ظرفيت پزشكان استفاده بهينه داشته باشيم.
 توريست درمانى بيمارستان آتيه فعال شود

وى ادامــه داد: به عنــوان مثال بيمارســتان آتيه همــدان كه 260
تختخوابى بوده، قســمت زيادى از آن توريســت درمانى است كه  
بايد هتلينگ اين بيمارســتان نيز فعال شــود و هيچ هتلى در همدان 
به زيبايى توريســت درمانى بيمارستان آتيه نبوده و اين فضا در حال 

خاك خوردن است و از ظرفيت هاى آن استفاده نمى شود.
نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس با بيان اينكه اســتان همدان 
ظرفيت فرودگاهى و نشستن بالگرد در بيمارستان ها را دارد، گفت: از 
مناطق مختلف مى توانند بيماران را براى مداوا به بيمارستان هاى همدان 
انتقال دهند و اين در حاليست كه از اين ظرفيت ها استفاده نمى شود .

وى با بيان اينكه هزينه درمان در داخل كشــور بســيار ارزان قيمت 
است، بيان كرد: بسيارى از توريست ها به دنبال درمان در داخل كشور 
ما هستند چراكه هزينه درمان در داخل كشور بسيار ارزان قيمت بوده 
و اين در حاليســت كه از اين ظرفيت ها به عنوان فرصت اســتفاده 
نمى شود، بنابراين بايد بيمارستان هاى مرزى احداث شود تا پزشكان 
و پرستاران در اين مراكز مستقر شوند و به جاى اينكه پزشكان بيرون 

بروند، بيماران از بيرون به داخل وارد و مداوا شوند.
فلاحى به وضعيت بيمارستان هاى همدان اشاره كرد و گفت: در حال 
حاضر 30 درصد تخت هاى بيمارستانى در همدان هميشه خالى بوده 
و تنها در شرايط كرونا پر مى شود و اين رقم با راه اندازى بيمارستان 

اكباتان نيز به 40 درصد افزايش خواهد يافت.
 راه اندازى شهرك پزشكان در حد زمين باقى ماند

فلاحى با بيان اينكه بيمارســتان ارتش همدان در حال توســعه بوده 
و احداث بيمارســتان سپاه در دســتور كار قرار گرفته كه در گذشته 
مجوز دريافت كرده است، يادآور شد: تنها استانى كه مجوز احداث 
بيمارســتان به سپاه دادند، همدان بوده و با راه اندازى اين بيمارستان، 
ظرفيت بيمارستان ها در همدان بســيار مطلوب خواهد بود كه بايد 

براى آسايشگاه همراهان بيماران برنامه ريزى داشته باشيم.
وى يــادآور شــد: در دوره هاى قبل راه اندازى شــهرك پزشــكان 
برنامه ريزى شد همچنين براى احداث اين شهرك جانمايى انجام و 
با ســرمايه گذار نيز رايزنى ها صورت گرفت و قرار بر آوردن 5 هزار 
ميليارد تومان آورده از سوى سرمايه گذار شد كه اين موضوع در حد 
جانمايى باقى ماند و علت راه اندازى نشدن شهرك را بايد مسئولان 

وقت پاسخگو باشند.
فلاحى در پايان به نيمه كاره بودن مركز درمان ســرطان فرشــچيان 
اشــاره كرد و افزود: در اين بيمارستان ميلياردها تومان هزينه شده و 
تنها يك بخش آن افتتاح شــده و تاكنون راه اندازى نشــده است كه 
به علت پرداخت نكردن تعهــدات، اين بنياد در حال جمع آورى از 
بيمارستان بوده كه درصورت رها شدن اين پروژه، يكى از پروژه هاى 

مهم كشور سوخته مى شود.

 معلمان به عنوان قشــر تأثيرگذار بر نسل 
آينده نيازمند حمايت دولت و جامعه هستند، 
مدتى است كه جامعه فرهنگيان كشور به دلايل 
مختلفى تيتر نخست شــبكه هاى اجتماعى و 

رسانه هاى داخلى و خارجى شده اند.
 اعتراضات صنفى گسترده معلمان در واكنش 
به تأخير مجلس در اجراى لايحه رتبه بندى و 
همسان ســازى حقوق و ماجراى كليپ آزار و 
اذيت معلم بروجردى كــه در فضاى مجازى 
منتشر شد از جمله مواردى بود كه نام آنها را در 
اخبار شبكه ها و رسانه هاى مختلف وايرال كرد.

طــرح رتبه بندى معلمان موضوعى اســت كه 
پيگيرى دولتمــردان را مى طلبد، اما جلوگيرى 
از وقوع و انتشار موضوعات اجتماعى مربوط 
به معلمــان مثل ويدئوى اذيــت و آزار معلم 
بروجردى كه با موجى از واكنش هاى انتقادى 
كاربران همراه بود، مهرورزى بيشــتر جامعه را 

مى خواهد.
  ماجراى آزار و اذيت معلم بروجردى توسط 
چند دانش آموز در يكى از مدارس اين شــهر، 
ازجمله موضوعات قابــل تأمل در حوزه اين 
قشر دلسوز است كه نياز دارد به طور جدى به 

آن پرداخته شود.
 اگرچــه پــس از انتشــار اين ويدئــو معلم 
بروجردى توضيح داد، ايــن ماجرا مربوط به 
ســال 1395 بوده و در حال حاضر بازنشسته 
شده است، اما نكته اينجاست كه اين معلم در 
رابطه با اين آزار و اذيت شكايتى تنظيم نكرده 
تا براى دانش آموزان سوءسابقه اى پيش نيايد، 
حال اين پرسش مطرح است كه آيا صرف نظر 
كردن از شكايت عليه دانش آموزان كار درستى 

است يا نه؟ 
 اتفاقــات يكى 2 هفته اخير بســيارى از افراد 
جامعه را به فكر واداشت و پرسش هاى زيادى 
را در ذهــن مخاطبان ايجاد كرد، آيا رفتارهايى 
اين چنينى مصداق خشونت عليه معلمان است؟ 
در جامعه امروز جايگاه معلم و استاد كجاست؟ 
آيا نسبت به دهه هاى قبل جايگاه و مقام معلم 
در جامعه تنزل يافته است؟ مگر نه اينكه معلمى 
شغل انبياست و معلم پس از والدين بيشترين 

تأثير و نقش را بر تربيت نسل بعد دارد.
 البته نبايد فراموش كرد، شيوع خشونت نسبت 
به معلمان، مربوط به منطقه خاصى نيســت و 
بيشتر از چيزى اســت كه به نظر مى رسد، از 
تمسخر معلم سر كلاس گرفته تا پرخاشگرى 
كلامى، تهديد، آسيب به اموال شخصى معلم 
مانند خودرو و گاهى هم خشونت فيزيكى و 

در موارد بسيار نادرى قتل را شامل مى شود.
 گاهى خشونت نســبت به معلمان نه فقط از 
طرف دانش آموزان، بلكه از جانب والدين آنها 

نيز صورت مى گيرد. 
خشونت در هر شــكلى، رفتارى ناخوشايند 
و ناهنجارانه اســت، اما به هرحال بخشــى از 

واقعيت جامعه انسانى است و بايد آن را مانند 
هر واقعيت ديگــرى در زندگى پذيرفت و به 
دنبال بهترين راه حل براى پيشگيرى و يا كاهش 

آن بود.
در اين رابطه، خبرنگار همدان پيام در تحقيقى 
ميدانــى از معلمان مدارس ســطح شــهر و  
كارمندان برخى ادارات، در پى پاســخ به اين 
پرســش بود كه آيا مورد خشــونت فيزيكى 
يا كلامــى در محل كار قــرار گرفته اند؟ چه 

عكس العملى داشته اند؟
يكى از معلمان مدرســه ســپهر در پاسخ به 
همدان پيام، مى گويد: در گذشــته والدين اگر 
مى خواستند به فرزند خود چيزى بگويند اين 
كار را از طريق معلمان مدرسه انجام مى دادند 
و گاهى اوقات حتى معلم را تشويق مى كردند 
تا فرزند نا به فرمان در منزل از طريق مدرســه 
مورد بازخواست قرار گيرد و در مواردى حتى 

مورد عتاب قرار گيرد.  
 اين معلم در ادامه بيان مى كند، والدين امروزى 
با والدين گذشته تفاوت هاى بسيارى  كرده اند، 
وى در ضمــن خاطــره اى را به يــاد مى آورد 
و مى گويــد: يك بار گوشــى موبايل يكى از 
دانش آموزانــم را به خاطر اينكه ســر كلاس 
ويدئوهاى نه چندان خوب نگاه مى كرد گرفتم، 
اما فرداى ايــن كار، مادر دانش آموز با مؤاخذه 
من، اين عكس العمل را اشتباه و نابه جا قلمداد 

كرد.
احمدى، مدت 26 ســال اســت كه مشغول 
تدريــس در دبيرســتان كبير اســت، در ادامه 
مى گويد: تبليغــات در فضاى مجازى جايگاه 
معلمان را تنزل داده اســت، ديگر معلم مانند 
گذشــته از احترام بين دانش آموزان برخوردار 

نيست.
اصغرى كه دبير زبان در دبيرســتان كبير است، 
مى گويد: معلمان حاشــيه و پايين شهر بيشتر 
مورد خشــونت دانش آموزان قــرار مى گيرند 
و اين به خاطر فراوانى آســيب هاى اجتماعى 

موجود در اين مناطق است.
اما معلم ديگرى از هنرستان سپهر معتقد است: 
اين آزارها در هنرستان ها بيشتر از دبيرستان ها 
است، دروس كارگاهى دست دانش آموزان را 
براى آزار معلمان توســط دانش آموزان بازتر 

گذاشته است.
اسدى نيز ســال هاى آخر خدمت خود را در 
يكى از مــدارس آموزش و پرورش ســپرى 
مى كند، به اين پرســش همدان پيــام كه آيا در 
طول سال هاى خدمت خود مورد آزار و اذيت 
قرار گرفته است يا نه؟ مى گويد: حدود 3 سال 
پيــش بود كه دانش آمــوزى را به علت درس 
نخواندن مورد شــماتت قرار دارم، در پاســخ 
دانش آموز مذكور هيچ عكس العملى نشان نداد، 
اما بعد از پايان كارم در مدرســه با خط خطى 
شــدن خودروى خود مواجه شدم كه توسط 
دانش آموز انجام شده بود، شكايت كردم، اما به 

دليل نداشتن مدرك راه به جايى نبردم.
خشونت در آشكارترين شكل خود به صورت 
خشــونت معلم به دانش آمــوز، دانش آموز به 
معلم و دانش آموز به دانش آموز ممكن اســت 
در ســطح مدارس يا خارج از آن رخ دهد، اما 

چاره اى كه بايد براى آن انديشيد چيست؟
خشونت فقط مختص مدارس و معلمان نيست 
در هر جايى ممكن اســت رخ دهد، اما نكته 
مهم اين است كه خشــونت به هر شكلى كه 
باشد بايد از طريق مراجع قانونى پيگيرى شود 
تا شــاهد كاهش و جلوگيرى از رشــد آن در 
جامعه باشيم.عظيمى پرستارى است كه در يكى 
از بيمارســتان هاى شهر همدان كار مى كند، او 
مى گويد: بارها مورد توهين و خشونت كلامى 

بيماران و همراهان آنها قرار گرفته است، 
او ادامه مى دهد: در اين موقعيت ها حراســت 
بيمارســتان وارد عمل مى شود و طرح شكايت 
صورت مى گيرد، اگر حراست در بيمارستان ها 
نباشد، شاهد خشونت هاى بيشترى خواهيم بود.
محسنى كارمند بانك اســت، او معتقد است: 

در بين مراجعــان بانك به ندرت پيش مى آيد 
خشونتى رخ دهد، اما اگر خشونت و توهينى 
اتفاق بيفتد، حراســت و مأمور بانك را مطلع 
مى كند و اقدامات قانونى لازم صورت مى گيرد.

كلهرى در يــك اداره دولتــى كار مى كند، او 
مى گويد: حراست ادارات نقش مهم و كليدى 
در حفــظ آرامش ادارات دولتــى دارند و در 
بسيارى از خشونت هاى فيزيكى و كلامى كه 

ممكن است اتفاق بيفتد، وارد عمل مى شود.
در همــه وزارتخانه هــا، ســازمان ها، ادارات، 
بيمارستان ها، شــركت هاى دولتى و... قوانين 
سفت و ســختى براى جلوگيرى از خشونت 
مصوب شده است و هر كس با توجه به سمتى 
كه در سازمان يا اداره دارد، اگر در حين انجام 
وظيفه مورد توهين قرار گيرد، مشــمول ماده 
608 و 609 قانون مجازات اســلامى مى شود 
و براســاس مصاديق توهين كه شــامل به كار 
بردن هرگونه كلمات ركيــك و اهانت آميز و 
عملى  اقدامات  انجام  فحاشــى،  تحقيركننده، 
كه دلالت بر توهين داشــته باشد و وارد كردن 
هرگونه ضربه به قصد توهين و تحقير شــامل 

حبس تا جزاى نقدى مى شود.
حال پرسشــى كه در اينجا مطرح مى شود اين 
است، آيا قوانين مصوب شده براى خشونت، 
در رابطــه بــا معلمانى كه در مــدارس مورد 
خشــونت قرار مى گيرند اجرايى مى شود؟ و 

اينكه اين قوانين قابليت اجرايى شدن دارد؟
بســيارى از معلمان آزارديده اظهار مى كنند كه 
به خاطر دورى از ايجاد ســابقه كيفرى براى 
دانش آموزان و آسيب به نسل آينده از پيگيرى 
شكايات خود از طريق مراجع قضائى اجتناب 
مى كنند، اين در حالى است كه ماده 608 و 609

قانون مجازات اسلامى كه همه كاركنان دولت 
را شامل مى شود به همه كارمندان دولت اجازه 
داده تا در مواردى كه مورد خشونت و يا توهين 
قرار مى گيرند اقدام قانونى انجام دهند و متوسل 

به قانون شوند.

بررسى يك بام و دو  هواى 
قانون مجازات اسلامى درباره كارمندان

 در ســال هاى اخيــر كارهــاى فرهنگى 
در زندان ها به يك اولويت تبديل شــده و 
ســازمان زندان ها با تكيه بر آموزش مسائل 
فرهنگى به منظور اصلاح و تربيت اقدامات 
به ســزايى انجام داده اســت. گرچه توجه 
به امنيت بايد به عنــوان يك مقوله مهم در 
زندان ها مورد توجه باشــد، امــا تأثير كار 
فرهنگى و به بيانى ديگر بهداشــت روان و 
اصلاح رفتار زندانى مى تواند رفتار زندانيان 
را كنترل و ظرفيــت اصلاح و تربيت را در 

آنان ارتقا بخشد.
مديركل زندان هاى استان همدان در گفت وگو 
بــا همدان پيام، گفــت: كار فرهنگى مى تواند 
زمينه رشد و بالندگى اخلاقى را در مددجويان 
فراهم سازد و آسيب رفتارها را در آنان كاهش 

دهد.
رضــا ذوالفعلى نژاد با اشــاره بــه اينكه كار 
فرهنگــى در زندان ها شــامل مجموعه اى از 
اقدامات آموزشى، عقيدتى، فرهنگى، هنرى و 
فنى و مهارتى با رويكــرد اصلاح رفتار و به 
هنجار كردن زندانيان اســت، افزود: اين يك 
حقيقت اســت كه امروز با اجراى برنامه  هاى 
مدون در اين رابطه زندان ها وضعيتى مناسب 
دارنــد و شــرايط بــراى اصــلاح و تربيت 

مددجويان فراهم است .
وى هــدف از اجراي برنامه هاي آموزشــي، 
فرهنگــي، دينــي و ورزشــي در زندان هاي 
كشــور را، تغيير نگرش مددجويان، پذيرش 
هنجارهــاي جامعــه و مشــاركت آنهــا در 
فعاليت هاي اجتماعــي و پايه گذاري زندگي 
شرافتمندانه براي مددجويان دانست و گفت: 
ترويج و توســعه فعاليت هاي مذهبي، قرآني 
و فرهنگي در ســطح زنــدان موجب آرامش 
روحي زندانيــان و ارتقاي امنيــت زندان ها 

مي شود.
ذوالفعلى نــژاد نگهداري، اصــلاح و تربيت 
زندانيان و كاهش جمعيت كيفري را از ديگر 
اولويت هاي اصلي ســازمان زندان برشمرد و 
در ادامه به برخى اقدامات شــاخص فرهنگى 

و تربيتى در سال 1400 اشاره كرد. 
1-برگزارى مسابقات قرآنى مرحله استانى با 
حضور مددجويان، كاركنان و خانواده كاركنان 
و ســربازان وظيفه با شركت 86 نفر مددجو، 
11نفر ســرباز وظيفه، خانواده كاركنان 17نفر 

و 52 نفر كاركنان 
2- برگزارى مسابقات ورزشى مددجويان در 
17رشــته با عناوين جشنواره ورزشى نوروز، 
المپياد ورزشــى مددجويان، مسابقات استانى 

ورزش هاى زورخانه اى و پهلوانى
زندان هاى  كاركنان  فوتســال  تيم  3-شركت 
استان در مسابقات ورزشى كاركنان زندان هاى 

كشور و كسب مقام سوم مسابقات
4- تعداد 72 مورد خدمات فرهنگى، هنرى، 
مالى، ورزشــى و... توســط تعداد 36 گروه 

جهادى و افراد خيرّ
5- برگــزارى پويش نذر كتاب و جمع آورى 
حدود  3 هــزار و500 جلد كتاب از ادارات، 
ســازمان ها و ارگان هــاى مختلــف جهت 

كتابخانه هاى زندان هاى استان 
6-برگزارى مســابقات 10مرحله اى مجازى 
قرآن كريم ويژه پرســنل با شركت 99 نفر از 

كاركنان زندان مركزى همدان
7-برگزارى 58 دوره هاى آموزشــى تجويد، 
جمع خوانى و تواشيح، تدبر در قرآن و تفسير 

با شركت مددجويان زندان هاى استان
8- برگزارى 18دوره آموزشــى روخوانى و 
روانخوانى قرآن كريم با شــركت مددجويان 

زندان هاى استان
9-حفظ قرآن كريم(ســوره منتخب و اجزاى 

قرآن) توسط تعداد 701 نفر از مددجويان
10- حفظ قصه هاى قرآنى توسط تعداد 656 

نفر از مددجويان در قالب طرح حبل المتين

آموزشى  كلاس  تعداد 13دوره  11-برگزارى 
تئاتر و شركت 365 نفر از مددجويان در اين 

كلاس ها
آموزشــى  كارگاه  130دوره  12-برگــزارى 
مهارت هــاى اساســى زندگــى و شــركت 

مددجويان 
13- برگزارى 57 دوره آموزش نماز در قالب 
كلاس هاى تصحيح قرائت نماز، آداب و اسرار 
نماز و آموزش اذان و دعاخوانى و شــركت 

مددجويان در اين كلاس ها
14- برگــزارى 30 دوره آمــوزش نماز در 
قالب كلاس هاى تصحيح قرائت نماز و آداب 
و اسرار نماز و شــركت 195نفر از سربازان 

وظيفه در اين كلاس ها
15- برگــزارى 85 دوره كلاس آموزش هاى 
مذهبى تحت عناوين زندگى در پرتو احكام، 
انديشه هاى اخلاقى، اصول و اعتقادات، تدبر 
در نهج البلاغه و ســبك زندگــى دينى براى 

مددجويان 
16-حضــور تعداد 21 نفــر از روحانيان در 
زندان هاى اســتان جهت اقامه نمازهاى يوميه 
مددجويان و كاركنان و همچنين آموزش هاى 

مذهبى، فرهنگى و تربيتى
18- برگزارى 28 مورد مسابقات و كتابخوانى 
و شــركت زندانيان زندان هاى استان در اين 

مسابقات
19- تجهيز تمامى بندهاى زندان هاى اســتان 
به كتابخانه هاى كوچك(قفســه كتاب) جهت 

استفاده تمام وقت زندانيان

مديركل زندان هاى استان تاكيد كرد
كار فرهنگى زمينه ساز رشد و بالندگى اخلاقى مددجويان
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اشتغال بورس

2 شرط مهم برای بهبود وضعیت بورس
 یک کارشــناس بازار ســرمایه ضمن تشــریح تأثیر ۱۰تصمیمی 
که اخیراً توســط دولت برای بازار ســرمایه گرفته شده است، حذف 
قیمتگذاری دســتوری و توافق مذاکرات سیاسی را 2شرط مهم برای 
اصلاح وضعیت این بازار عنوان کرد. ســعید جعفری در گفت وگو با 
ایســنا، با اشــاره به ۱۰تصمیمی که اخیراً برای بازار سرمایه از سوی 
دولت اخذ شده است، گفت: این تصمیماتی که اعلام شد، مربوط به 
لایحه بودجه  سال آینده بود که دولت تقدیم مجلس کرده بود و برخی 
از بندهای آن ابهام داشت که موجب نگرانی شده بود و افت قیمت ها 

در بازار را تشدید کرده بود. 
وی ادامه داد: یکی از مهمترین تصمیماتی که پس از ارائه لایحه گرفته 
شــد، این بود که قیمت گاز خوراک پتروشیمی ها سقف ریالی داشته 
باشد. یعنی معادل قیمت گاز صادراتی تا حداکثر سقف ۵ هزار تومان 
و نرخ گاز ســوخت هم معادل حدود ۴۰ درصد همین عدد است که 

2هزار می شود.
 این ارقام نسبت به ارقامی که در لایحه اعلام شده بود منطقی تر است. 
این کارشناس بازار سرمایه با تأکید بر اینکه عددی که اعلام شده باز 
هم قابل توجه است، گفت: به طور کلی نرخ فرمول خوراک پتروشیمی 
از اساس مشکل دارد چراکه بر اساس قیمت گاز اروپا محاسبه می شود 
و این موضوع موجب می شود پتروشیمی های ما از رقبا عقب بمانند و 

جذابیت سرمایه گذاری را از بین برده بود.
جعفری با بیان اینکه مواردی که اعلام شده است می تواند برای بازار 
ســرمایه مسکن باشــد، عنوان کرد: اما از آنجایی که در قالب بودجه 
اســت، هر سال این ریسک وجود دارد که ممکن است دولت مجدداً 
عدد قابل توجهی اعلام کند. به همین دلیل بحث خوراک پتروشیمی ها 
و سوخت صنایع فولادی و ســیمانی نیازمند این است که بر اساس 
یــک فرمول بلندمدت تعیین شــود تا ســرمایه گذاری که قصد دارد 

سرمایه گذاری بلندمدت کند، بتواند راحت تر تصمیم بگیرد.
وی ادامه داد: این تصمیمات موقتی اســت و ریســک هایی که اخیراً 

اضافه شده بود، با این تصمیمات پوشش داده شد.
این کارشناس بازار سرمایه در مورد تصمیماتی که در مورد بازارگردانی 
عرضه اولیه ها و بازگشت مالیات نقل و انتقال سهام به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه گرفته شده اســت نیز توضیح داد: این تصمیمات قطعاً 
روی بــازار تأثیر مثبت دارنــد. درواقع هر مبلغی که در جهت تثبیت 
بازارگردانــی به خصوص در بخش عرضــه اولیه های دولتی به بازار 
تزریق شــود، به شــرایط بازار کمک می کند. من این رویکرد دولت 
نسبت به بازار سرمایه را مثبت می بینم. جعفری ادامه داد: با این حال 
اگر قصد دولت این اســت که آسیبی که به اعتماد بازار سرمایه وارد 
شده است جبران شــود، باید قیمتگذاری دستوری از اقتصاد به طور 
کامل حذف شود. برای مثال در صنعت خودرویی، مردم خودرو را با 
قیمت آزاد می خرند، اما کارخانه دار باید خودرو را ۵۰ درصد پایین تر 

از بازار آزاد عرضه کند. 
از طرف دیگر شــرکت های پتروشیمی مجبور هستند ارز خود را در 
سامانه نیما 2۰ تا ۳۰ درصد پایین تر از ارز آزاد عرضه کنند. وی ادامه 
داد: این موارد موجب می شود سرمایه گذار رغبت به سرمایه گذاری در 
بازاری که دولت قیمت ها را تعیین می کند، نداشته باشد. این کارشناس 
بازار سرمایه با تأکید بر اینکه موضوع دیگری که به بازار سرمایه کمک 
می کند، توافق در مذاکرات سیاسی است، گفت: برعکس اینکه گفته 
می شود بازار سرمایه علاقه ای ندارد توافق انجام شود، اگر یک توافق 
جامع صورت بگیرد، جریان ورود تکنولوژی به کشور آزاد می شود و 
بسیاری از شرکت ها می توانند طرح توسعه اجرا کنند و در آن شرایط 

رشد حقیقی بازار را شاهد خواهیم بود.

با سرمایه کم چه شغلی 
برای خود دست و پا کنیم؟

 یک فعال حوزه کار با اشــاره به شــغل ها و کسب وکارهایی که 
می توان با سرمایه کم آنها را راه اندازی کرد، بیان کرد: امروز گسترش 
بنگاه های زودبازده به دلیل آنکه سریع تر به اشتغال و درآمد می رسند 

در رأس سیاست های اشتغال کشورها قرار دارند.
فتح ا... بیات در گفت وگو با ایسنا، در خصوص راه اندازی کسب وکار 
با ســرمایه کم گفت: ایجاد شــغل با هزینه و ســرمایه کم به بحث 
بومی ســازی مناطق برمی گــردد. در حال حاضر برخی اســتان ها در 
کشاورزی قوی هستند و برخی دیگر به لحاظ پرورش دام و طیور یا 

تولید صنایع دستی توانمندی دارند.
وی ادامه داد: افراد بســیاری هســتند که تجربه کار دارند یا در یک 
رشــته هنری از مهــارت برخوردارند، ولی ســرمایه اولیه ندارند که 
ســازمان فنی وحرفه ای می تواند این عده را آموزش بدهد و از طریق 
بانک کارآفرینی یا هر بانک دیگری به آنها منابع و تســهیلات بانکی 

اختصاص بدهد.
بیات از پرورش زنبورعســل، قالیبافی و تولید صنایع دستی به عنوان 

رشته شغل هایی نام برد که با سرمایه کم قابل راه اندازی هستند.
این فعال حوزه کار با اشــاره به گسترش کسب وکارهای زودبازده در 
کشورهای دیگر، اظهار کرد: بنگاه های زودبازده از مزیت های فراوانی 
برخوردارند و به دلیل آنکه ســریع تر به اشتغال و درآمد می رسند در 
رأس سیاست های اشتغال کشــورهای دیگر قرار دارند؛ کشور ما نیز 
می تواند از این طریق فرصت های شــغلی بسیاری را به طور مقطعی با 

هزینه و سرمایه کم ایجاد کند.
به گفته وی اگرچه ایجاد اشــتغال پایدار به نفع تولید و صنعت کشور 
است ولی سرمایه کلان نیاز دارد، اما در بسیاری از نقاط کشور ازجمله 
روســتاها و مناطق محروم می توان با یک آموزش اولیه و تأمین مالی 
مناسب برای اشــتغالزایی و درآمدزایی افراد برنامه ریزی و از فضای 

مجازی برای بازاریابی محصولات آنها استفاده کرد.

پیش بینی جالب اقتصاددانان درباره قیمت طلا
ارزانی طلا در راه است؟

 قیمت طلا در معاملات روز چهارشــنبه بازار جهانی با نزدیک شدن به ایام تعطیلات 
پایان سال، تغییر چندانی نداشت.

به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری ثابت بود و در هزار و۷۸۷ دلار 
و ۱۰ســنت ایستاد. در بازار معاملات آتی آمریکا، هر اونس طلا تغییر چندانی نداشت و  
هزار و۷۸۸ دلار و ۸۰ سنت معامله شد. بهای معاملات این بازار روز سه شنبه با ۰/۳درصد 

کاهش، در  هزار و۷۸۸ دلار و ۷۰ سنت معامله شد.
به گفته استفن اینس، از شرکای شرکت SPI، اگرچه نگرانی ها نسبت به شیوع واریانت 

امُیکرون ادامه دارد، عدم وجود عوارض نگران کننده تا حدودی موجب آســودگی خاطر 
سرمایه گذاران شــده و دلیل حرکت به سمت دارایی های پرریسک تر بوده است. احتمالاً 
فضای تورمی در ۳ ماهه نخســت ســال 2۰22 روی تصمیم بانک مرکزی آمریکا برای 
تعدیل سریع تر محرک های مالی تأثیر خواهد گذاشت و می تواند دلیل فروش طلا باشد، 

اما ابهامات پیرامون امُیکرون، روند نزولی طلا را محدود کرده است.
شاخص دلار بخشی از افت اخیرش را جبران کرد و طلا را برای خریداران غیرآمریکایی 
گران تر ساخت. بازده اوراق خزانه آمریکا نزدیک به بالاترین حد یک هفته اخیر ثابت بود 
و قیمت طلا را تحت فشار کاهشی قرار داد، زیرا بازده بالاتر هزینه نگهداری طلا را بالاتر 

برده و به جذابیت سرمایه گذاری در این فلز ارزشمند آسیب می زند.
تحلیلگران اعلام کردند معاملات پایان ســال احتمالاً در بازارهای گسترده به خصوص طلا 

اندک خواهند ماند و این فلز ارزشمند سال 2۰2۱ را در بازه معاملاتی کوچکی به پایان می برد.
بر اساس گزارش رویترز، با وجود رشد آمار ابتلا به کووید ۱۹، بازارهای سهام آسیا روز 
چهارشنبه تحت تأثیر بهبود ریسک پذیری سرمایه گذاران با نزدیک شدن به روزهای پایانی 
ســال، صعود کردند. تحلیل فنی نشــان داد هر اونس طلا ممکن است حمایت در سطح  
هزار و۷۸۵ دلار را تست کند و احتمال زیادی وجود دارد که پایین این سطح شکسته شده 

و طلا به محدوده  هزار و۷۷۳ تا  هزار و۷۷۸ دلار عقب نشینی کند.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره برای تحویل فوری با ۰/2درصد افزایش، به 
22 دلار و ۵۳ سنت رسید. بهای هر اونس پلاتین برای تحویل فوری با ۰/۵ درصد کاهش، 
به ۹2۹ دلار و ۳۹ ســنت رسید. بهای هر اونس پالادیم برای تحویل فوری با ۰/۳درصد 

افزایش،  هزار و۷۹۸ دلار و 2۸ سنت معامله شد.

مهدی ناصرنژاد «

 نان گرده یکی از پخت های سنتی و خاص 
نانوایی های همدان است که از قدیم الایام یکی 
از پر مصرف ترین نوع نان و زینت سفره مردمان 

این دیار کهن بوده است.
نان گرده ســنتی همدان کــه عناصر اصلی و 
خوش مزه کننــده آن زرده تخم مــرغ و گیاهان 
معطر خوراکی می باشد، در بین اغلب هموطنان 
ایرانی نیز کــه با ســوغاتی های ویژه همدان 
آشــنایی دارند طرفداران زیادی دارد، همچنین 
خود همدانی ها که در نقاط دیگر کشــورمان 
دارای فامیل و دوست می باشند، در هنگامه های 
مســافرت و دیدار فامیل خود حتماً نان گرده 
سفارشی و 2 زرده را به عنوان سوغاتی و توشه 
از آب گذشته همراه خود دارند.  نان گرده سنتی 
اخیراً به عنوان میراث فرهنگی و منحصربه فرد 
خطه همدان در فهرســت آثار میراث فرهنگی 

کشورمان ثبت شده است.
هم اینــک آنچنان کــه نگارنــده آدرس دارم 
حدود ۱۰واحد نانوایی گرده ســنتی در سطح 
شــهر همدان فعالیت دارند و شــنیده ها حاکی 
از آن اســت کــه در برخی از شهرســتان های 
استان و حتی اســتان های همجوار نانوایی های 
جدیدالتأسیس پخت و عرضه گرده سنتی همدان 
را به عنوان محصولی پر طرفدار و البته درآمدزا 
و اشتغال آفرین در دستور کار خود قرار داده اند. 

اما این تمام داســتان و حکایت هــا از یکی از 
قدیمی ترین نان سنتی کشور به نام گرده سنتی 
همدان نیست و متأسفانه این محصول پربرکت 
و پر نام و نشــان نابخردانه دســتاویز عده ای 
نانوای گرده پزی برای سودجویی و درآمدهای 

نامتعارف قرار گرفته است.

 موضــوع کیفیت نازل و نامرغــوب انواع نان 
ســنتی از دیرباز بر ســبد غذایی روزانه مردم 
همدان تحمیل است و آزار و اذیتی در آرامش 
سفره های مردم این شهر است که تاکنون توسط 
هیچ نهاد مسئولی در همدان چاره نشده است و 
نان گرده سنتی گرده هم مزید بر علت می باشد.

بدون شک اکثریت خانواده های همدانی که از 
قدیم به ویژه ماه مبــارک رمضان که نان گرده 
سر سفره افطاری اغلب روزه داران وجود دارد، 
کیفیت و شــکل و شــمایل و رنگ و رخسار 
گــرده را می دانند و گرده معمولــی با 2 زرده 
را تشــخیص می دهند و قادر بــه قضاوت در 
خصوص بی کیفیتی نوظهور نان ســنتی شهر 
خود هستند. این روزها بیشتر از هر زمان تغییر 
قیمت های اخیر نان در همــدان بهانه ای برای 
گران فروشی و بدفروشی و تقلب در کیفیت نان 

گرده شده است. 
یک شهروندان همدانی که با نگارنده آشنایی 
دورا دوری دارد و گاهــی مواقع علاقه مندی 
خــود را نســبت به چنــد و چــون حرفه 
خبرنگاری نشان می دهد و سوژه هایی به ظن 

خــود جالب و تازه معرفی می کند، تصاویری 
برایم ارســال کرده اســت که نان گرده را در 
شکل و ظاهری بسیار عجیب نشان می دهد. 
تصاویر ارســالی از این دوست بی شباهت به 
یک نوع نان تافتون به نام )نان مشهدی( نیست 
که بیشتر در شهر مقدس مشهد و استان های 
شمال شرقی کشــورمان پخته می شود. اتفاقاً 
اغلب کارگران نانوایی های تافتون مشهدی را 
برادران افغانستانی تشکیل می دهند که نگارنده 
در مأموریت سال های قبل خود به این کشور 
و اقامــت چند ماهه در کابل با مشــاهده نان 

افغانستانی یاد نان مشهدی خودمان می افتادم.
حالی به قول معروف نمردیم و ماندیم و در شهر 
گرده سنتی همدان، نان تافتون مشهدی را به اسم 

گرده ساده همدانی به خودمان  قالب می کنند. 
از دوســتم که نان تصاویــری از گرده همدانی 
برایم ارسال کرده است خواستم توضیح بیشتری 
بدهد می گوید این همان نان گرده اســت که تا 
چندماه قبل به اسم گرده معمولی و تک زرده با 
ظاهری یک دست خوش  رنگ و مزه دار به قیمت 
دانه ای 2 هزار و ۵۰۰ تومان عرضه می شــد، اما 

در حال حاضر گرده های معمولی به اسم 2 زرده 
به قیمت ۴ هزار و۳۰۰ تومان پخت می شود و 
2 زرده های ســابق که دیگر به کالایی لاکچری 
تبدیل شده و سفارشی برای مشتریان خاص به 
تنور می چسبانند. این دوست ما به این نکته نیز 
اشــاره کرده که نان مشهدی به اسم گرده سنتی 
همدان با رنگ  و رویی سفید و  توهین آمیز که 
در گرده پزی انتهای خیابان صدف پخته می شود 
، بیشــتر از ۳2۵ گرم هم وزن ندارد و گویا آقا 
شاطر گرده پز در پاسخ اعتراض مشتریان خود 
گفته است گرده ساده همین است و اگر 2زرده 
و بالاتر می خواهی باید ســفارش بدهی و پول 

خوب خرج کنی.
متأســفانه مقصر اصلی در این بدفروشی ها و 
فرهنگســازی های غلط خود کسبه و فروشنده 
در هر صنف و دســته نیســتند، بلکه نهادهای 
ناظر و در این قضیه شــورای آرد و نان همدان 
مقصر است که یا اصلًا نظارت و کنترل ندارد، 
یا بازرسان مربوطه آشــنایی و نظر کارشناسی 
درســت در ارتباط با کیفیت و وزن نان ندارند 
و یا می بینند و می شنوند و اهمیت نمی دهند و 
مماشات می کنند که این اجحاف بزرگی  در  حق 
مردم و منابع ملی کشور و همچنین ظلم بزرگ 
به ساختارهای فرهنگی جامعه است که به همین 
علت روز به روز به سمت و سوی بدآموزی ها 
و کج رفتاری هــا و جرایــم بــه ظاهر کوچک 
گرویده می شوند. مماشــات با گران فروشان و 
متخلفان اقتصادی هرگز چشم پوشــی به علت 
حفظ اشــتغال در شرایط فعلی جامعه نیست و 
بلکه نوعی تشویق به خیانت به مردم و جامعه 
است و چشم پوشــی در این زمینه ها حکایت 

همان مشاهده )نابینا و چاه است(.

فناوری

صعود 3 پله ای سرعت اینترنت موبایل
 در ایران

 در حال حاضــر میانه ســرعت دانلود اینترنت موبایــل در ایران 
2۵/۱۹مگابیت بر ثانیه است که رتبه ایران را به ۷۰ از میان ۱۳۸ کشور 
رسانده است و در مقایســه با ماه گذشته، سرعت موبایل ایران ۳ پله 

صعود کرده است.
به گزارش ایسنا، ســرعت اینترنت از مواردی است که همواره برای 
کاربــران دغدغه بوده و یکی از فاکتورهــای کیفی خدمات اینترنتی 
محسوب می شود و وب سایت Speedtest  شاخص های جهانی 

اینترنت را در کشورها بررسی می کند.
البته در حالی که تا پیش از این، میانگین ســرعت در این وب سایت 
مورد اســتفاده قرار می گرفت، از این پس رتبه بندی ها بر اساس میانه 
ســرعت است تا ســرعت هایی را که کاربر احتمالاً تجربه می کند، به 
بهترین شکل منعکس کند. به همین دلیل نمی توان آمار سرعت فعلی 

اینترنت را با آمار قبلی مقایسه کرد.
طبق آخرین آمار منتشر شده در اسپیدتست، تا ماه نوامبر سال 2۰2۱، 
میانه جهانی ســرعت دانلود اینترنت موبایل، 2۹/۰6مگابیت  بر ثانیه و 
میانه جهانی ســرعت آپلود اینترنت موبایــل، ۸/۵۳ مگابیت بر ثانیه و 
تأخیر 2۹ میلی ثانیه اســت. در حوزه اینترنــت ثابت نیز میانه جهانی 
ســرعت دانلود، ۵۸ مگابیت بــر ثانیه و میانه جهانی ســرعت آپلود   

2۴/2۷مگابیت  بر ثانیه و تأخیر ۱۰میلی ثانیه است.
رتبه یک تا ۵ اینترنت موبایل در جهان تا ماه سپتامبر 2۰2۱، به ترتیب به 
امارات متحده عربی )۱۳6/۴2مگابیت برثانیه(، نروژ )۱۱6/66مگابیت 
بر ثانیه(، کره جنوبی )۱۰۴/۹۸مگابیت بر ثانیه(، قطر )۹۷/۹۰مگابیت  بر 

ثانیه(، و چین )۹6.۸۴  ۹6/۸۴مگابیت بر ثانیه( تعلق دارد.
همچنین رتبه یک تــا ۵اینترنت پهن باند ثابت در جهان، به ترتیب به 
ســنگاپور )۱۸۴/6۵مگابیت بر ثانیه(، شیلی )۱۷۳/۰۹مگابیت بر ثانیه(، 
تایلند )  ۱۷۱/۳۷مگابیت برثانیه(، هنگ کنگ )۱۵۸/۱۹مگابیت برثانیه( 

و دانمارک )۱۵2/۳۱مگابیت بر ثانیه( تعلق دارد.
 متوسط سرعت موبایل در ایران

در حال حاضــر میانــه ســرعت دانلود اینترنــت موبایــل در ایران 
2۵/۱۹مگابیــت  بر ثانیــه و میانه ســرعت آپلود اینترنــت موبایل،  
۹/۹۹مگابیت  بر ثانیه و تأخیر ۳۱ میلی ثانیه است که رتبه ایران را به ۷۰ 
از میان ۱۳۸ کشــور رسانده است و در مقایسه با ماه گذشته، سرعت 

موبایل ایران ۳ پله صعود کرده است.
همچنین طبق این آمار، اینترنت موبایل ایران در حال حاضر از اوکراین،  
کوزوو و بوسنی و هرزگوین کندتر و از مالزی و تونس سریع تر است.

در حال حاضر در حوزه اینترنت ثابت، میانه ســرعت دانلود در ایران، 
۹/۸۵ مگابیت بر ثانیه و میانه ســرعت آپلــود ۱/۳۹مگابیت  بر ثانیه و 
تأخیر، 2۹ میلی ثانیه اســت که رتبه ایران را به ۱۴2 از میان ۱۸۱کشور 
می رساند و در مقایسه با ماه گذشته، اینترنت ثابت ایران یک پله صعود 

کرده است.

غزل اسلامی «

 معاون امور عمرانی دومین معاون استاندار 
همدان اســت که در 2 ماه گذشــته تغییر کرده 

است. 
دیروز فرزاد تیموری، معاون دفتر فنی استانداری 
با حکم وزیر، معاون امور عمرانی استاندار شد 

و به جای فرهاد فرزانه نشست. 
فرزانــه از مهرمــاه ۱۳۹۹ مســئولیت ایــن 
معاونــت را به عهده داشــته و در حال حاضر 
 به عنوان مشاور اســتاندار منصوب شده است. 

هرچند که اســتاندار در مدتی که به کاخ سبز 
آمده تمایلی به تغییرات ســریع ندارد و معتقد 
است که باید تغییر مدیران با حوصله و به  دور از 
سیاسی کاری باشد، اما آن طور که گفته می شود 
جابه جایــی در این معاونت تحت فشــارهای 

سیاسی قرار داشت. 
فرزانه در ۱۹ ســال مدیریــت خود ثابت کرده 
اســت مدیری محتــاط و محافظــه کار و در 
عین حــال توانا، فکور و کارشــناس اســت و 
اعتقاد به استفاده کارشناسان در انجام امور شهر 
دارد. وی به  دلیل ســابقه مدیریتی خود مدیری 
فنی اســت، اما استقلال و وابسته نبودن وی به 
طیف های سیاســی سبب شــده تا در مواقعی 
عمر مدیریتی اش در بخش های مختلف چندان 
طولانی نباشــد. با این حال از آنجا که مدیری 
فنی و معتدل است نادیده گرفته نمی شود و پس 
از هر جابه جایی، استان از وی محافظت کرده و 

جایگاهش را در نظر می گیرد.
تیموری نیز به دلیل ســابقه مدیریت و تجربه 
در چند بخش مختلف استان و رشته  تحصیلی 
می تواند در ســمت فعلی موفق عمل کند. وی 
لیســانس عمران و فوق لیسانس معماری دارد، 
بنابراین هم با مســائل فنــی و اجرایی و هم با 

مسائل معماری و شهرسازی آشنایی دارد. 
آن طور که برخی کارشناسان و صاحبنظران در 
حوزه شهری می گویند تیموری تاکنون عملکرد 
منفی نداشــته و در جلسات فنی و کارشناسی 
متعددی که حضور داشته نظرات کاملًا منطقی و 
معقول ارائه کرده و شخصیت غیرمنطقی به  نظر 
نمی آید. وی تاکنون با اتکا بر اجماع نظر و خرد 
جمعی کار کرده و اهــل رانت و رانت خواری 
نیست و در همه موارد صادقانه عمل کرده است 
بر این اساس انتظار می رود در سمت فعلی نیز 

چنین عمل کند.
تیموری در شــرایطی به عنوان معــاون امور 

عمرانی منصوب شــده که به زودی باید طرح 
جامع شهر همدان را به تصویب برساند. هرچند 
که ممکن اســت چند هفته زمــان ببرد تا وی 
به امور شــهر مسلط شــود، اما در حال حاضر 
مهمتریــن اقدامی که باید انجــام بدهد ایجاد 
وحدت نظر در تصمیم گیری برای به تصویب 
رســاندن آن و در کل بایــد توانایــی ایجــاد 
وحدت نظر در تصمیم گیری های کلان عمرانی 

شهر را داشته باشد.
وی در حوزه معاونت خود علاوه بر کمیسیون 
ماده ۵ و به نتیجه رساندن طرح جامع که اخیراً 
با مشکلات و اختلافاتی مواجه شده، وظایف 
دیگری از جمله مدیریت حمل و نقل و ترافیک 
شهری نیز برعهده دارد که با توجه به سابقه کار 
در معاونت شهرسازی و معماری شهرداری از 
جزییات این بخش مطلع اســت و می تواند از 

عهده آن بربیاید. 
تجربه کار در شــهرداری، نوسازی مدارس و 
دفتر فنی اســتانداری نیز سبب شده تا توانایی 
هماهنگی بین کارشناسان دستگاه های مختلف از 
جمله شهرداری، راه و شهرسازی، محیط زیست، 
جهاد کشاورزی امور آب و میراث فرهنگی را 
داشــته باشد و بتواند وظایف خود را به راحتی 

انجام بدهد.
علاوه بر اینها تیمــوری فردی دقیق و منضبط 
است از این رو توانایی هماهنگی بین دفاتر امور 

شهری و شوراها و روستایی را خواهد داشت.
مدیریــت بحران نیز از جملــه وظایف حوزه 
معاونت وی است که به نظر می رسد باید برای 
آن برنامه هایی داشته باشد زیرا تاکنون همدان با 

بحران های زیادی مواجه نشــده تا از تجربیات 
گذشته استفاده کند، ولی اخیراً که با بحران آب 
مواجه بوده ایم هنوز برنامه ریزی منسجمی برای 
آن ارائه نشــده است که به نظر می رسد یکی از 

نیازهای مهم استان است.
تیمــوری در گفت وگویی که با همــدان پیام 
داشت مهمترین اولویت خود را برای هماهنگی 
در ســاخت ۱۰۰ هزار مسکن نهضت ملی در 
اســتان همدان عنوان کــرد و گفت که پس از 
انقلاب اسلامی بزرگترین طرح مسکن اجرای 
مســکن مهر بود که 2۹ هزار واحد در اســتان 
ساخته شد، اما در نهضت ملی مسکن بیش از 
۳ برابر آن ســاخته خواهد شد که به تلاش و 
برنامه ریزی مضاعف نیاز دارد. تیموری معتقد 
است که مشکلات اجرای نهضت مسکن ملی 
در همدان مشخص و قابل حل است و می توان 
با پشت سر گذاشــتن مراحل قانونی به نتیجه 

دلخواه رسید.
معاون امور عمرانی همچنین در پاسخ به شائبه 
منصوب بودن به یکی از نمایندگان مجلس هم 
گفت: بنده با هــر ۹ نماینده رابطه خوبی دارم، 
همه آنها برای من عزیز و محترم هستند، با همه 

تعامل یکسان برقرار کرده ام.
تیمــوری درباره رویکردش بــه طرح جامع و 
اختلافات بیــن موافقان و مخالفان تصویب آن 
گفت: هر دو طیف را به خوبی می شناسم، همه آنها 
دلسوزان شهر هستند، اما باید باور داشته باشیم 
که بر اساس نظریات نمی توانیم تصمیم بگیریم، 
بلکه باید در جلســات و با همفکری، گفتمان 
 و تصمیم واحد امور را به ســرانجام برسانیم.

اســتاندار هم در جلسه معارفه گفت: مدیریت 
کاهــش قیمت مســکن در اســتان همدان در 
اولویت هــای کاری معــاون هماهنگــی امور 
عمرانــی اســتانداری همــدان قرار گیــرد. با 
بررسی های صورت گرفته »فرزاد تیموری« که 
تجارب خوبی در عرصه عمرانی دارد به عنوان 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری همدان 
انتخاب شد. قاســمی فرزاد اضافه کرد: وی از 
خانواده شهدا هســت و انتظار داریم همچون 
۳ برادر شــهیدش، در عرصه ای متفاوت برای 

عمران و آبادانی این مرز و بوم تلاش کند.
نماینــده مردم همــدان و فامنیــن در مجلس 
شــورای اسلامی هم با اشــاره به اینکه گرانی 
ایجاد مشــکلات اجتماعی  مســکن موجب 
می شــود، اظهار کــرد: همه مســئولان باید با 
قــدرت، تعامــل و هماهنگی بــرای کاهش 
 قیمت مســکن در اســتان همدان تلاش کنیم.

افزود: دولت سیزدهم  حمیدرضا حاجی بابایی 
قرار است در طول ۴سال، حدود ۴ میلیون واحد 
مسکونی در کشــور بسازد که ۱۰۰ هزار واحد 
آن متعلق به استان همدان است که ساخت این 
واحدها بسیاری از مشکلات مسکن همدان را 

برطرف می کند.

پلمب نانوایی به دلیل کم فروشی 

 با توجه به داشتن ســابقه و با پیشنهاد تعزیرات حکومتی و 
دستور دادستان پلمب شد.

 برای ۸ نانوایی دیگر نیز تقلیل سهمیه آرد اعمال شد. یک واحد 
نانوایی در همدان به دلیل کم فروشــی و گران فروشی علاوه بر 

جریمه نقدی ۸۸میلیون ریالی به مدت ۳روز پلمب شد. 
به گــزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی اســتان 
همدان، مدیرکل تعزیرات حکومتی استان گفت: با توجه به اعلام 
نرخ جدید نان و الزام نانوایی ها در بالا بردن کیفیت نان و رعایت 
حقوق مصرف کننــده، تعزیرات حکومتی علاوه بر انجام وظیفه 
ذاتی خود )رســیدگی و صدور حکم ( در راســتای همراهی با 
مراجع نظارتی )ســازمان صمت، اتاق اصناف، بهداشت و...( به 
صورت روزانه در قالب گشت های مشترک از نانوایی های سطح 

استان بازرسی می کنند. 
داریــوش جودکی افزود: یک واحد نانوایی در همدان که علاوه 
بر کم فروشــی مرتکب گران فروشی نیز شــده بود با توجه به 
داشتن سابقه تخلف، علاوه بر جریمه ۸۸ میلیون ریالی با پیشنهاد 
تعزیرات حکومتی و دستور دادستان به مدت ۳ روز پلمب شد .

از آغــاز نرخ جدید نــان تاکنون ۳۰۳ فقــره پرونده با تخلفات 
کم فروشی، گران فروشی، رعایت نکردن ساعت کاری و.... جهت 
نانوایی ها به تعزیرات حکومتی ارجاع و متخلفان به یک میلیارد 
و ۵۷۱ میلیــون و ۵6۰ هزار ریال جریمه نقدی در حق صندوق 

دولت محکوم شدند. 
گفتنی است از اول ســال تاکنون نانوایی های متخلف در  هزار 
و۵۷۸ فقــره پرونده، بــه بیش از ۸ میلیــارد و ۱۹۴میلیون ریال 
جریمه نقدی محکوم شــدند. همچنین یک واحد قصابی نیز به 
اتهام تقلب در فروش ۱۹ کیلوگرم گوشت فاقد هویت علاوه بر 
جریمه ۸2 میلیون ریالی، به نصب پرده بر ســردر واحد به مدت 

2 هفته نیز محکوم شد. 
پل ارتباطی ما تلفــن ۳2۵2۳۴۴2 اداره کل، تلفن گویای ۱2۴ و 
سامانهwww.124.ir سازمان صنعت، معدن و تجارت، سامانه 

پیامکی ۳۰۰۰۰۰۱۳۵ و تارنمای . t135.ir می باشد.

گرده پزی های سنتی در همدان خیلی بیشتر از تخلف و گران فروشی

تأکید بر ساخت 100 هزار مسکن در همدان
■ فرزاد تیموری معاون عمرانی استانداری شد
■ مصطفی مرادی مدیرکل دفتر بازرسی شد
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خبر
رئيس هيأت همگانى:

 جامعه ورزشى استان
 در سامانه مبين ثبت نام كنند

 سرپرست هيأت ورزش هاى همگانى استان اظهار كرد كه 
تمامى مربيان ورزشى فعال استان بايد در سامانه مبين (پايگاه 

جامع اطلاعات ورزش كشور) ثبت نام كنند.
«هادى سبزوارى» در گفت وگو با ايرنا گفت: اين سامانه در 
راســتاى ايجاد يك بانك اطلاعاتى جامعه ورزشى كشور با 
محوريت وزارت ورزش و جوانان ايجاد شده كه همه مربيان 
كشور از جمله استان همدان ملزم به نام نويسى در اين سامانه 

هستند.
وى افزود: اين ســامانه شــاخص اصلى ارزيابى فدراسيون 
ورزش هاى همگانى كشــور در حوزه فعاليت مربيان است 
چراكه تمامى سوابق، فعاليت ها و مدارك كارى و تخصصى 
مربيان در اين سامانه ثبت و ضبط مى شود. سبزوارى ادامه داد: 
برهمين اساس مربيانى كه مدارك مربوطه را در اين سامانه 
بارگذارى و ثبت نكنند، فعاليت آنها در عرصه مربيگرى فاقد 

اعتبار خواهد بود.
وى با اشــاره به فعاليت 100 كميته ورزشى در زيرمجموعه 
هيأت همگانى اســتان، اظهار كرد: نزديك به 3 هزار مربى 
در رشته هاى مختلف ورزشــى زيرنظر هيأت ورزش هاى 
همگانى استان همدان مشغول فعاليت هستند به نحوى كه 
هيأت همگانى به لحاظ برخوردارى از مربى بيشــترين آمار 
را در بين هيأت هاى ورزشــى استان به خود اختصاص داده 

است.
سرپرســت هيأت ورزش هاى همگانى استان افزود: تمامى 
قهرمانــان، داوران، مربيــان، ورزشــكاران و فعالان هيأت 
ورزش هاى همگانى استان همدان بايد با مراجعه به سامانه 
http://mobin.msy.gov.ir مبين به نشــانى اينترنتى

نســبت به ثبت اطلاعات عمومى و تخصصى خود اقدام 
كنند.

استقبال نكردن صنايع از پژوهش تا ابتلاى 
جامعه به خودبيگانگى علمى

 عضو هيأت علمى دانشگاه بوعلى سينا از تمايل نداشتن صنايع براى 
ورود افراد محقق گلايه كرد و گفت: علم به صورت جزيره اى شده و 

صنايع از اين ظرفيت ها استفاده نمى كنند.
به گزارش ايســنا، داوود نعمت الهى اظهار كرد: نبايد از دانشگاهيان و 
دانشجويان ايراد بگيريم چرا كه خود صنعت و جامعه نمى خواهند از 
علم جامعه دانشگاه استفاده كنند، به گونه اى كه مجموعه دانشگاهيان 
توانايى ها را جست وجو كرده و از صنعت مى خواهيم كه قرارداد ببندند 

و اين در حاليست كه صنايع تمايلى نشان نمى دهند.
وى افزود: بايد كارى انجام شود كه دردى از جامعه باز كند و گرهى از 
مشكلات بگشايد و پيگيرى صنايع از ابتداى كار خوب است اما هنگام 
ورود به كار  عقب نشينى كرده به گونه اى كه هنگام عقد قرارداد ميدان 
را خالى مى كنند و به اين ترتيب پژوهشگران ترجيح مى دهند كارى را 
انجام دهند كه براى آنها آورده اى داشــته باشد و به اين ترتيب سالانه 

شاهد ارائه تعداد زيادى مقاله از اساتيد هستيم.
نعمت الهــى ادامه داد: اعضاى هيأت علمى هدف مشــخصى را دنبال 
نمى كنند و تنها مقاله هايى را مى نويسند كه از اين مقالات براى ارتقاى 
علمى استفاده و در آمار و ارقام تعداد مقالات مطرح مى شود، بنابراين 
از ظرفيت اين اساتيد بايد استفاده شود و اين در حاليست كه هيچ اتفاق 
معنــى دارى اتفاق نمى افتد و رتبه هاى ما در حد تعداد مقالات بوده كه 

خوب است، اما كافى نيست.
وى گفت: حلقه مفقوده ارتباط بين صنعت، دانشــگاه و بهره گيرى از 
ظرفيت هاى پژوهشــگران نيازمند تغيير و اصلاح بنيادى از اساتيد تا 
مقامات مسئولان دستگاه هاى اجرايى و صنايع است كه اين تغيير مسير 

مى تواند گرهى از مشكلات جامعه بگشايد.
نعمت الهى با بيان اينكه تاكنون دستگاه هاى اجرايى از اساتيد پژوهشى 
كمك نخواسته اند؛ تصريح كرد: تمامى عوامل به صورت زنجيروار به 
يكديگر دســت به دســت هم داده اند و اولويت نداشتن به استفاده از 
پژوهش موجب مغفول ماندن از گره گشــايى مشــكلات جامعه شده 

است.
 علم وارداتى گره از مشكل جامعه نمى گشايد

يكى ديگر از اعضاى هيات علمى دانشگاه بوعلى سينا نيز در اين باره 
گفت: در كشور به جاى توليد علم مونتاژ علم مى كنيم و تنها به سواد 

آموزى مى پردازيم در حاليكه علم از سواد آموزى متفاوت است.
اســماعيل بلالى افزود: ما در جامعه حمالى ســواد علم را مى كنيم در 
حاليكه علم نبايد مونتاژ و وارداتى باشد، چراكه بوعلى سينا، ابوريحان 
بيرونى و ســاير اســطوره هاى علمى، علم وارداتى نداشــتند و دليل 

ماندگارى آنها هم خوانى جامعه و علم آنهاست.
وى افزود: علوم انسانى با قدرت سر و كار دارد و در حوزه هاى علوم 
اجتماعى همه متخصص و صاحب نظر هســتند و افراد به خود اجازه 

مى دهند اظهار نظر كنند و گاهى نيز تخصصى نظر مى دهند.
بلالى اظهار كرد:  متاسفانه در علوم انسانى با افرادى سروكار داريم كه 
خود را همه چيز دان مى دانند و اين موضوع از جمله مشكلات حوزه 
گروه علوم انســانى هســت. در حال حاضر با نوعى از خود بيگانگى 
علمى  در جامعه مواجه هســتيم  و از كارى كه انجام مى دهيم، لذتى 

نمى بريم.
وى  با بيان اينكه در خارج از كشور علم دانشگاهى با محصول همراه 
است، گفت: علم براى خارج از كشور بسيار مفيد است چرا كه متناسب 
با نياز جامعه به علم مى پردازند، بنابراين گره از مشكلات آنها مى گشايد.

نگاهى به آثار پدر نقاشى مدرن ايران
 حدود 22 ســال پيش در چنيــن روزهايى بود كه عالم هنر، جليل 
ضياء پور كه به  عنوان «پدر نقاشى مدرن ايران» شناخته مى شود را براى 

هميشه از دست داد. 
هر هنرمند شــيوه اى در خلق اثر دارد كه به عنوان ســبك شخصى او 
شناخته مى شود. عده اى شيوه هايى شبيه به هم را در پيش مى گيرند كه 

همين موجب مى شود تا آنان پيرو يك سبك مشترك باشند.
جليل ضياء پور، اما به دليل داشتن يك شيوه  شخصى و به دور از تقليد 
به عنوان پدر نقاشى مدرن ايران شناخته مى شود. آثار اين هنرمند به دليل 

دارا بودن مضامين اصيل ايرانى، ساده ســازى در فيگورها، پايبندى به 
سطوح سنتى به همراه خطوط هندسى، آگاهى بر تركيب بندى و به طور 

كلى شيوه  خاص نقاشى اش معروف است.
به گزارش ايسنا، نقاشى هاى ضياءپور داراى شيوه اى شخصى است و به 
دور از تقليد، كه به اذعان بزرگان اين رشته از هنر هر كدام نه تنها پشتوانه 

ملى فرهنگى، بلكه ثروت ملى محسوب مى شود.
وى به دليل اســتفاده از اشكال هندســى و هنر تزئينى كه برگرفته از 
دســتمايه هاى ايرانى است و نيز تقسيم بندى هايى كه به روش كوبيسم 
انجام داده و براى نخستين بار طرح نوينى را در هنر مدرن ايران رقم زده 

است، به عنوان پدر هنر نقاشى ايران مشهور است.

ضياء پور يكى از مهمترين نقاشان معاصر ايران بود كه تلاش هاى قابل 
توجهى در زمينه مبارزه با مقلدان شــيوه هاى گذشته، مدرنيست هاى 
بى ريشه برگشته از خارج، واپس گرايان توده اى و پى گيران روش كهنه 
اروپايى كرد. نگاهى به نقاشــى هاى اين هنرمند نشان مى دهد كه هنر 
نقاشى وقتى كه آگاهانه و در عين حال به  صورت علمى و با دانش در 
خدمت نقاش باشد، مى تواند ضمن حفظ فرهنگ و نشان دادن زيبايى ها 
و قابليت هاى آن، رنگى از روزگار و نشــانى از تجدد و نو بودن را به 

همراه خود داشته باشد.
اين هنرمند سه شــنبه، 30 آذر ماه 1378، در ســن 79 سالگى در تهران 

درگذشت و در قطعه هنرمندان بهشت زهرا(س) به خاك سپرده شد.

 در مــورد حرفــه مبل و منبــت ملاير 
توضيحاتى ارائه بفرماييد و اينكه از چه سالى 

شروع به فعاليت كرده است؟
مبل و منبت ملاير حدود 200 ســال قدمت دارد و 
مى تــوان گفت كه به صورت حرفــه اى از دهه 40

شروع به فعاليت كرده كه حدود 60 سال است. گفته 
مى شــود كه شــخصى ملايرى كه در تهران به اين 
حرفه مشــغول بوده، به شهر خودش برمى گردد و 
مبل و منبت ملاير را با تأســيس كارگاه هايى رونق 

مى دهد.
 چه نوع محصولاتى در حوزه مبل و منبت 

ملاير توليد مى شود؟
محصولاتى همچون انواع مبلمان، وســايل دكورى، 

كمد، تختخواب و ميزها و بوفه ها توليد مى شود.
 ثبت جهانى مبل و منبت ملاير در سال 98
چه تأثيرى بر بازار اين حوزه گذاشته است؟

تأثيرات خوبى گذاشته است كه يكى اينكه مشتريان 
ما بيشتر شده و ما قبلا بيشــتر در بازارهاى داخلى 
كار مى كرديم، ولى الان از نقاط مختلف دنيا مشترى 
داريم و ورود ما به بازار جهانى راحت تر شده است 
كــه در اين زمينه مى توان به كشــورهاى مانند غنا، 
عراق، ارمنســتان، تاجيكســتان، عمان، روسيه و ... 

اشاره كرد. 
 آيا شركت كردن در نمايشگاه اكسپو دبى 

بر بازار شما تأثيرى گذاشته است؟
بله، تأثير خوبى گذاشــته و مشــترى هايى زيادى از 
اقصى نقاط مختلف دنيا براى سفارش مبل و منبت 

با ما ارتباط گرفته اند.
مبل و منبــت در حال حاضر چه جايگاهى در 
ملاير دارد و آيا حمايت هاى لازم از آن شده 

است؟
مبلمان در ملاير با گوشت و پوست مردم عجين شده 
اســت و بالاى 30 درصد مردم به اين حرفه مشغول 
هســتند و به نوعى با آن در ارتباط هستند. حمايت 
هاى خيلى كمى هم در ايــن زمينه صورت گرفته، 

به طورى كه اگر بخواهيم وام يا تسهيلاتى بگيريم، 
خيلى مشكل است و خيلى از كارگران اين حوزه به 

خاطر ظرفيت محدود بيمه، فاقد بيمه هستند. 
 آيا در حوزه تأمين مواد اوليه با مشــكل 

مواجه نيستيد؟
در حوزه تامين مواد اوليه و چوب با مشــكل زيادى 
مواجه هســتيم؛ به طورى كه طرح «تنفس 10 ساله» 
كه چند ســال پيش در جنگل هاى شــمال به اجرا 
درآمد، موجب شــده كه در زمينــه تأمين چوب با 
مشــكل مواجه شــويم و همين امر موجب شد كه 
به تأمين مــواد اوليه و چوب از خارج از كشــور، 
براى مثال كشورهايى مانند گرجستان، روسيه روى 

بياوريم. 
 حرفــه مبل و منبــت چقــدر در زمينه 
اشتغالزايى و كارآفرينى ملاير و استان تأثير 

گذاشته است؟
تأثير بســيار خوبى گذاشته اســت؛ به طورى كه در 
مدت اين دو ســال كه كرونا در حوزه هاى مختلف 
موجب ركود شــده اســت، در ملاير بيش از 100

كارگاه توليدى مبل فقط در شــهرك صنعتى افتتاح 
شده است و در هر كارگاهى حداقل 10 نفر مشغول 
به كار شده اند كه مى توان گفت تأثير مثبتى گذاشته 

است. 
 اكثر مشــترى هاى شــما از چه صنفى 

هستند؟
مبل ملاير مشترى هاى خاصى ندارد، بلكه از اصناف 
و گروه هاى مختلفى براى خريد در اين زمينه روى 
مى آورنــد. برخى از آنها مبل هــاى قيمت پايين و 
برخــى ديگر مبل هــاى لاكچرى را ســفارش مى 
دهند. ما از همه شهرهاى مختلف و حتى زاهدان كه 
دورترين شــهر به ملاير محسوب مى شود، مشترى 
داريم و هر نوع محصولى كه مشــترى ها سفارش 

بدهند ما قادر به توليد آن هستيم. 
 اكثراً به چه كشورهايى صادرات داريد؟

صادرات ما بيشتر به كشــورهاى همسايه همچون 
امارات، عمان، كويت، عراق، ارمنستان، تاجيكستان، 
روســيه، آذربايجان و ... صــورت مى گيرد و حتى 
به كشــورهاى آفريقايى، اروپايى، استراليا، كانادا نيز 

محصول را صادر مى كنيم.
 آيــا تحريم هــا در زمينه تبديــل ارز و 

صادرات تأثيرگذار بوده است؟
بله، تأثير منفى زيادى در اين زمينه گذاشته است؛ به 
طورى كه بايد به صورت چمدانى ارز بياوريم كه در 
اين صورت نيز در فرودگاه ها با مشــكل مواجه مى 

شويم و جلوى ما را مى گيرند.
توجه  براى  مسئولان  از  شما  درخواست   

بيشتر به اين حوزه چيست؟
درخواســت داريم براى ورود و تهيه مواد اوليه كه 
مدام در حال نوســان قيمت است، به ما كمك كنند 
و تســهيلات كم بهره در اين زمينه براى ما در نظر 
بگيرند كه با مشكل بيشترى مواجه نباشيم. همچنين 
در زمينــه بيمه كارگران و پاييــن آوردن ماليات در 
زمينه توليد و برگزارى نمايشگاه ها به ما كمك كنند.
برنامه و راهكار شما به عنوان يك كارآفرين 
براى رونق حوزه مبل و منبت ملاير چيست؟

بايد در اين زمينه تبليغات بيشــترى صورت گيرد و 
با حمايت مسئولان مى توان نمايشگاه هاى مختلفى 

در شهرستان هاى كشور برگزار كرد تا مشترى ديگر 
مجبور نباشد در اين شرايط كرونا به ملاير بيايد و در 

همانجا بتواند محصولاتش را تهيه كند.  
 تاكنون در چه نمايشــگاه هايى شركت 

كرده ايد؟
تاكنون در نمايشگاه هاى داخلى و خارجى مختلفى 
شــركت كرده ايم كه مى توان به نمايشــگاه هاى 
بين المللى تهران، اكســپو دبى، تاجيكستان، عمان، 
ارمنســتان، آذربايجان و ... اشاره كرد كه استقبال و 

باخوردهاى خيلى خوبى داشته است.
 آيا مى توان به آينده اين حرفه خوشبين 

بود؟
خيلى مى تــوان اميدوار بود، چــون اين حرفه هم 
آلايندگى ندارد و هم به نوعى هنر و صنايع دســتى 
محسوب مىشود. ملاير هم در حوزه خشكبار و هم 
در زمينه مبل و منبت جنبــه جهانى دارد و اين مى 
تواند بر آينده اين شــهر و استان تأثير بسيار خوبى 

داشته باشد. 
 در پايــان اگر نظر خاصــى داريد، بيان 

بفرماييد؟
اگر ما بتوانيــم كارخانه پارچه بافــى مبل يا كارگاه 
بازيافت چوب در ملايــر داير كنيم، ديگر خيلى از 
ضايعات چوب ما به هدر نمــى رود و مى توان از 
آنها براى ساخت نئوپان و امدىاف و ... استفاده كرد 

و به نوعى صرفه اقتصادى دارد.
قابل ذكر اســت كه ملاير در ارديبهشت سال 96 به 
عنوان شهر ملى منبت ثبت شد و پس از آن پرونده 
ثبت جهانى آن در دســتور كار قرار گرفت تا اينكه 
در سال 1398 به عنوان شــهر جهانى مبل و منبت 
ثبت شــد. ملاير بيش از پنج هزار كارگاه توليد مبل 
و منبت، 9 هزار اســتادكار و منبت كار و بيش از 20
هزار هنرمند فعال در اين رشته دارد. همچنين ايران 
با ثبت 11 شهر و سه روســتاى جهانى، با مجموع 
14 عنوان شهر و روستاى جهانى صنايع دستى، مقام 

نخست را در ميان كشورهاى جهان دارد.

حيدر عبداللهى »
 غلامحســن زنديه، متولد ســال 1354، به عنوان يكى از كارآفرينان حوزه مبل و منبت ملاير محسوب مى شود. او داراى تحصيلات ديپلم است و از 1369 در اين 
حرفه شروع به كار كرده كه در حال حاضر نزديك به 31 سال است در اين حرفه مشغول به فعاليت است. وى تاكنون آثار فاخرى در حوزه مبل و منبت توليد كرده 
و تاكنون در نمايشگاه هاى داخلى و خارجى مختلفى شركت كرده كه نمايشگاه «اكسپو دبى» كه در حال حاضر نيز در حال برگزارى است، يكى از آنهاست. در همين 

زمينه با اين كارآفرين حوزه مبل و منبت گفتگويى انجام داده ايم كه در ادامه آن را مى خوانيد:

ورزش 

 هفته ششــم رقابت هاى ليگ دسته 3
فوتبال باشــگاه هاى كشور با كسب يك 
برد و يك شكست براى نمايندگان استان 

به پايان رسيد.
به گزارش ايرنا، تيم فوتبال اكسير همدان 
از گروه چهارم اين مســابقات كه ميزبان 
شــهداى ابوذر فارســان بــود در پايان 
مغلوب اين تيم شد تا همچنان روى نوار 

ناكامى قرار بگيرد.
شاگردان «محمود الماسى» در اين ديدار 
2 بر صفر شكســت خوردند تا شــرايط 
گروه  رده بنــدى  جدول  در  نامطلوبــى 

چهارم داشته باشند.
اكسير با اين شكست به چهارمين باخت 

اين فصل خود دســت يافت تا همراه با يك 
برد و يك تســاوى و كســب 4 امتياز در رده 
دهم جدول 13 تيمى گروه چهارم قرار بگيرد.

اين تيم خصوصى امســال هزينه هاى فراوانى 
را براى حضور قدرتمند در ليگ 3 انجام داده 
امــا تاكنون موفق به كســب نتايج مطلوب و 

موردنظر نشده است.
چهارم مسابقات  اكسيرالوند همدان در گروه 
با تيم هاى خرم كشت افلاك، پرديس خرم آباد، 
صفاجوان  استقلال شوش،  نويددانه رامهرمز، 
گســتردير، پرســپوليس برازجان، شــهرانى 
دهلران، شــهداى ابــوذر فارســان، زاگرس 

جوانرود كرمانشــاه و ابوذر باشــت رقابت 
مى كند.

 نخستين برد گرين نهاوند
تيم گرين كشــاورز نهاوند نيــز اين هفته به 
نخستين برد خود در فصل جارى ليگ دسته 

3فوتبال باشگاه هاى كشور دست يافت.
تيم گرين در حالى كه ميهمان ســتاره ســرخ 
تهران بود بــا نتيجه پرگل 3 بر يك به برترى 

رسيد تا به نخستين برد خود برسد.
اميد ظفرى 2 گل و امين سراقى يك گل براى 

گرين نهاوند در اين ديدار به ثمر رساندند.
نماينده نهاوند با اين برد 3 امتيازى شــد و در 

رده دوازدهم جدول 13 تيمى گروه دوم ليگ 
دسته 3 فوتبال باشگاه هاى كشور قرار گرفت.

گرين كه هفته قبل از ســوى كميته انضباطى 
فدراسيون فوتبال نقره داغ شد، در اين بازى با 
وجود غيبت چند بازيكن كليدى خود به اين 

برد مهم دست يافت.
تيم گرين كشــاورز نهاوند در گروه دوم اين 
مســابقات بــا تيم هاى دامــاش گيلان، پاس 
گيلان، ستارگان ســرخ تهران، سوهان محمد 
قم (آريــو بام اسلامشــهر)، پــاراگ تهران، 
وحدت آغشت البرز، ستارگان سيمرغ البرز، 
اتحاد قزوين، سرخپوشــان قــم و آلومينيوم 

پارس ساوه هم گروه است.
مرحله اول ليگ دســته 3 فوتبال كشور 
به روال فصول گذشــته در 5 گروه 13
تيمى برگزار مى شود و تيم هاى «اكسير 
همدان و گرين كشاورز نهاوند» نماينده 
استان همدان در مسابقات فصل جارى 

اين رقابت ها هستند.
در پايان اين مرحله تيم هاى اول و دوم 
به مرحله بعدى صعود كرده و تيم هاى 
ســوم، چهارم و پنجم نيز مى توانند در 
آينده  فصــل  رقابت هاى  اول  مرحلــه 
شــركت كنند و البته تيم هاى ششــم به 
بعــد هر گروه نيز به ليگ هاى اســتانى 

سقوط خواهند كرد.
مرحله دوم اين مسابقات با حضور 30 تيم كه 
تلفيقــى از 10 تيم صعودكننده از مرحله اول، 
تيم هــاى باقى مانــده در مرحله دوم از فصل 
گذشــته و همچنين تيم هاى ســقوط كننده از 
ليگ دســته دوم فصل قبل هستند در 3 گروه 
10 تيمى به صورت رفت و برگشــت برگزار 

خواهد شد.
همچنيــن در پايان 4 تيم به ليگ دســته دوم 
صعود 16 تيم در مسابقات مرحله دوم فصل 
آتى ابقا و 10 تيم نيز به مسابقات مرحله اول 
ليگ دسته سوم در فصل آينده سقوط خواهند 

كرد.

برد و باخت نمايندگان همدان 
قضاوت ديدارهاى حساس ليگ برتر فوتبال در ليگ 3 فوتبال كشور

به داوران همدانى سپرده شد
 قضاوت ديدارهاى حساس هفته يازدهم ليگ برتر فوتبال كشور به 

داوران همدانى سپرده شد.
به گزارش ايرنا، اســامى داوران هفته يازدهــم رقابت هاى ليگ برتر 
مشخص شد و برادران حيدرى قرار است جمعه سوم دى ماه جارى 

قاضى ديدارهاى مهم اين هفته باشند.
ــدار  ــدان دي ــى هم ــدرى، داور بين الملل ــژن حي ــاس بي ــن اس براي
تيم هــاى آلومينيــوم اراك و گل گهــر ســيرجان را قضــاوت خواهــد 
كرد.عليرضــا ايلــدروم بــه همــراه فرهــاد فرهادپور و ســعاد وفاپيشــه 
ــدرى  ــام حي ــن پي ــر قضــاوت همراهــى مى كنند.همچيني او را در ام
ديگــر داور بين المللــى همــدان مســابقه تيم هــاى فــولاد خوزســتان 

ــد. ــادان را قضــاوت مى كن و صنعــت نفــت آب
فرهــاد مروجى، پوريا زحمتى و عبدالنبى پورخلف كمك داوران اين 
مسابقه هستند.گفتنى است؛ از سال 2016 ميلادى تاكنون پيام حيدرى 
و بيژن حيدرى در فهرست داوران بين المللى فوتبال كشور قرار دارند.
همدان از جايگاه ارزنده اى به لحاظ داورى در تاريخ فوتبال كشــور 

برخوردار است.

دوره مربيگرى D فوتبال آسيا 
در استان همدان برگزار شد

 دوره مربيگرى D فوتبال آســيا براى نخســتين بار با حضور 24
نوآموز در شهرستان رزن از توابع استان برگزار شد. 

اين دوره آموزشــى با حضور 24 نوآمــوز با حضور «بابك صمديان» 
مدرس دوره مربيگرى فوتبال كشــور و بــا ارائه آموزش هاى لازم به 

شركت كنندگان طى يك هفته در شهرستان رزن برگزار مى شود.

كارآفرين حوزه مبل و منبت در گفتگو با همدان پيام:

مبل و منبت با وجود مردم ملاير 
عجين شده است

■ قبلا در بازارهاى داخلى كار مى كرديم، ولى الان از نقاط مختلف دنيا مشترى داريم



 39 مين نشست از مجموعه درس گفتارهايى درباره بوعلى سينا به «مسأله ممكن بودن جهان: از ابن سينا تا لايب نيتس» اختصاص داشت كه با سخنرانى دكتر 
حسين معصومى همدانى چهارشنبه 24 آذر ماه به صورت مجازى پخش  شد.

ابن رشــد فيلســوف بزرگ اندلسى (اسپانيايى) به شارح يا مفسّر ارسطو معروف است و درواقع بيشــتر آثار فلسفى او، به  جز آثار فقهى و طبىّ و نجوميش، 
شروحى است بر آثار ارسطو يا تلخيص هايى است كه از آثار ارسطو فراهم آورده است و شهرت او هم بيشتر از اين بابت بوده است. اما گذشته از اين آثار، 
ابن رشد 3 اثر ديگر هم دارد كه درواقع به نوعى پاسخ شخصى اوست به مسائل فكرى زمانش. معروف ترين آثار همان كتاب «تهافت التهافت» اوست كه در 
آن ابن رشــد سعى مى كند پاســخ ايرادهايى را كه غزالى در كتاب «تهافت الفلاسفه» بر فيلسوفان گرفته است بدهد. يكى از خطوط مهم استراتژى او در اين 
كتاب اين اســت كه نشان دهد بسيارى از ايرادهاى غزالى بر فلسفه ارسطو وارد نيست، بلكه طرح اين ايرادها در واقع به دليل انحراف هايى است كه فارابى 
و ابن سينا، و به خصوص اين دوّمى، در فلسفه ارسطو پديد آورده اند و اين انحراف هاست كه ميدان را براى ايرادهايى از نوع ايرادهاى غزالى باز كرده است.

اثر دوم فصل المقال و تقرير ما بين الشريعة و الحكمه من الاتصّال نام دارد و به يك معنى اثرى فقهى است. ابن رشد، كه فقيه  و قاضى بوده است، در اين كتاب 
مى خواهد حكم شرعى يادگيرى فلسفه و آموزش آن را معلوم كند، يعنى معلوم كند كه اين كار واجب است يا حرام يا مكروه يا مباح. پاسخى كه ابن رشد 
به اين مســأله مى دهد اين است كه پرداختن به فلسفه براى گروهى از مردم مباح و حتى واجب است و آنها كسانى هستند كه مى توانند استدلال هاى برهانى 
را درك كنند. به نظر ابن رشد، در خود قرآن هم اشاره هايى هست كه چنين مردمى را به پرداختن به فلسفه دعوت مى كند. اما آموختن فلسفه به مردم عادى، 

يعنى كسانى كه قدرت درك چنين استدلال هايى را ندارند، حرام است.
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گـزارش 

گردشگـرى

شناسايى ميدان مغناطيسى
 اطراف يك سياره فراخورشيدى

 ستاره شناسان دانشگاه «آريزونا» در مطالعه اخيرشان از شناسايى 
نخستين نشــانه از حضور ميدان مغناطيســى در اطراف يك سياره 

فراخورشيدى خبر داده اند.
به گــزارش تى اى، ميدان هاى مغناطيســى نقش مهمى در حفاظت 
از جو ســياره اى دارند. تشــخيص ميدان هاى مغناطيســى سيارات 
فراخورشــيدى مى تواند درك بهترى از شكل ظاهرى اين جهان هاى 

بيگانه ارائه دهد.
اخيراً يك گروه بين المللى از ستاره شناســان با اســتفاده از داده هاى 
تلســكوپ فضايى هابل، موفق به كشف نشانه هاى ميدان مغناطيسى 

در سياره اى خارج از منظومه شمسى شدند. 

قارچ هايى كه مى توانند از انسان 
در برابر كروناويروس محافظت كنند

 پژوهشگران آمريكايى در بررسى جديد خود نشان داده اند كه شايد 
برخى از قارچ هاى موجود در محل سكونت انسان بتوانند از او در برابر 
كروناويروس محافظت كنند.به گزارش نيوز مديكال نت، تفاوت هاى 
بسيارى در ميزان مرگ ومير و تلفات ناشى از بيمارى كوويد-19 وجود 
دارد كه به احتمال زيــاد به دليل عوامل جمعيتى، اقليمى يا اجتماعى 
است. با وجود اين، احتمالاً عوامل ديگرى نيز وجود دارند كه به تغيير 
يافتن نتايج بيمارى در سطح محلى كمك مى كنند. شناسايى اين عوامل 
ممكن است به پيش بينى مســيرهاى همه گيرى كمك كند كه ممكن 
است به مداخلات غيردارويى و جهت گيرى هاى پژوهشى در توسعه 

راهبردهاى درمانى و ايمونولوژيكى جديد بينجامند.

ساخت كارت واكسنى كه 
به پوست تزريق مى شود!

 يك استارتاپ ســوئدى از ريزتراشه اى كه جايگزين كارت واكسن 
مى شود، رونمايى كرده است.به گزارش ديلى ميل، استارتاپ «اپى سنتر» در 
استكهلم از روشى جديد براى حمل كردن كارت واكسن رونمايى كرده 
است و آن ريزتراشه اى است كه زير پوست قرار مى گيرد.اين تراشه توسط 
هر دستگاهى كه از پروتكل ارتباطات ميدان نزديك(NFC) بهره مى برد، 
قابل خواندن است.«ان اف سى» مجموعه اى از پروتكل هاى ارتباطى براى 
ارتباط بين 2 دستگاه الكترونيكى با فاصله 4 سانتى متر يا كمتر است.وى  
در بيانيه اى گفت: ايمپلنت ها فناورى هاى همه كاره اى هستند كه مى توان 
از آن ها براى موارد مختلف استفاده كرد و اكنون مى توان به راحتى كارت 

واكسن را با اين ايمپلنت هميشه در دسترس داشت.

ارسال يك محموله بارى جديد
 به ايستگاه فضايى بين المللى

 شــركت فضايى اســپيس ايكس يك محموله بارى را به ايستگاه 
فضايى بين المللى ارسال كرد.

به گزارش ايســنا، اين پرتاب (30 آذرماه) صورت گرفت. محموله 
اســپيس ايكس حاوى  6 هزار و500 پوند بار است كه در ميان آنها 
آزمايش ها علمى كه بايد در ايســتگاه فضايى انجام شوند نيز وجود 
دارند.  اين سومين پرتابى است كه اسپيس ايكس با استفاده از موشك 
فالكون 9 طى ســه روز انجام مى دهد. 2 پرتــاب ديگر نيز پيش از 
اين انجام گرفته اســت. اين شــركت ماهواره ارتباطى تركيه را تنها 
16ســاعت پس از پرتاب موفقيت آميز 52 ماهواره"اســتارلينك" با 

موشك «فالكون 9» به مدار زمين فرستاد.

حفره بزرگ لايه ازون 
اين هفته بسته مى شود

 حفره بزرگ لايه ازون كه بزرگتر از قطب جنوب بود و ســومين 
حفره از لحاظ مدت دوام در بيش از 40 سال گذشته است، سرانجام 

در اين هفته بسته مى شود.
به گزارش ديلى ميل، دانشــمندان متخصص مطالعه اتمســفر اعلام 
كردند حفره امســال در لايه محافظ زمين موســوم بــه "لايه ازون" 
كه اندازه آن بزرگ تر از قطب جنوب شــده بود، ســرانجام طى اين 
هفته بسته مى شــود. ازون مانند يك سپر عمل مى كند و نور ماوراء 
بنفش خورشــيد را جذب مى كند. فقدان آن به اين معنى اســت كه 
مقدار بيشترى از اين تشعشعات پرانرژى به زمين مى رسد، جايى كه 

مى تواند به سلول هاى زنده آسيب برساند.

رئيس كميسيون خدمات شهرى شوراى همدان :
فرهنگسازى

 راهكار حفظ اموال عمومى در شهراست
 وســعت كار شــهردارى ها و غفلت از برخى امــور به باور رئيس 
كميســيون خدمات شهرى شوراى شهر همدان موجب دست نيافتن به 

فضاى مطلوب مى شود. 
على اكبر نظرى به آغاز فصل زمســتان و فروكش كردن برخى اقدامات 
ازجمله رسيدگى به فضاى سبز، آبيارى ها و جنب وجوش نداشتن مردم 
اشاره كرد و گفت: با توجه به اين موارد در فصل زمستان بايد به برخى 

بازسازى ها در سطح شهر بپردازيم.
وى در جلســه كميســيون خدمات شــهرى با اشــاره به وسعت كار 
شــهردارى ها و غفلت از برخى امور در برخــى موارد، اظهار كرد: اين 

غفلت ها موجب دستيابى به مطلوب مى شود.
نظرى به آغاز فصل زمســتان و فروكش كردن برخى اقدامات از جمله 
رسيدگى به فضاى سبز، آبيارى ها و عدم جنب وجوش مردم اشاره كرد 
و گفت: با توجه به اين موارد در فصل زمستان بايد به برخى بازسازى ها 

در سطح شهر بپردازيم.
رئيس كميسيون خدمات شهرى شــوراى شهر همدان در بخش ديگر 
سخنانش با اشاره به بحث بزه هاى اجتماعى بيان كرد: متأسفانه بزه  هاى 
اجتماعى چند برابر شده كه عامل برخى از آنها دورى از سنت ها بوده، 

اما هنر آن است كه از مدرنيته بهره ببريم.
نظرى كاهش روشــنايى پارك ها را يكى از عوامل بزه هاى اجتماعى و 
ايجاد ناهنجارى ها برشمرد و افزود: روشنايى يكى از شاخص هاى مهم 
زيبايى پارك ها بــوده و اين امر بايد مورد توجه قرار گرفته و در فصل 

زمستان بازسازى در اين بحث صورت گيرد.
وى در ادامه با اشاره به تخريب تأسيسات شهرى تصريح كرد: معتقدم 
برخى از مردم شــناختى نســبت به امكانات و امــوال عمومى به ويژه 
پارك هــا و پل هاى عابر پياده و لزوم حفــظ و نگهدارى آنها به عنوان 

بخشى از اموال عمومى و بيت المال نداشته و به آنها خسارت مى زنند.
رئيس كميسيون خدمات شهرى شوراى شهر همدان ادامه داد: حفظ و 
نگهدارى تأسيسات شهرى به عنوان بيت المال نيازمند فرهنگسازى است 
و شهردارى از طريق فضاى مجازى، رسانه ها و فضاى حقيقى به منظور 

تحقق اين مهم تلاش كند. 
نظرى اســتفاده از ظرفيت همياران محلات در حفظ و حراست اموال 
عمومى را موثر دانســت . وى با تأكيد بر استفاده از انرژى هاى پاك در 
حوزه شــهرى، يادآور شد: مى توان از وزش بادهاى موسمى در همدان 

در بحث توليد انرژى هاى پاك بهره گرفت.
رئيس كميسيون خدمات شهرى شوراى شهر همدان اظهار كرد: تشكيل 
گشت هاى شبانه روزى از نيروهاى موجود در شهردارى و سازمان سيما 

و منظر را براى حفظ و نگهدارى تأسيسات شهرى پيشنهاد مى كنيم.
نظرى همچنين پيشــنهاد اســتفاده از نيروهاى بســيجى را به منظور 
گشــت زنى شبانه در محلات با هدف حفظ تأسيسات شهرى به عنوان 
اموال عمومى ارائه كرد و گفت: در صورت انعقاد تفاهم نامه با بســيج 

امكان استفاده از ظرفيت بسيج در اين راستا امكان پذير است.
وى هماهنگى ســازمان سيما و منظر شــهردارى با نيروى انتظامى 
را به منظور برقرارى امنيت و حفظ تأسيســات شهرى لازم دانست 
و بيان كرد: برخى پارك ها محل اتــراق توزيع كنندگان مواد مخدر 

شده است.
رئيس كميســيون خدمات شهرى شوراى شهر همدان افزود: استفاده از 
كارشناسان امور اجتماعى در پارك ها به منظور آگاهى بخشى به مردم و 

به ويژه جوانان در كاهش بزه هاى اجتماعى و ناهنجارى ها موثر است.
نظرى با بيان اينكه نمازخانه هاى موجود در برخى پارك ها گاهاً تعطيل 
اســت، تصريح كرد: بايــد از نمازخانه هاى موجــود در پارك ها براى 
اجراى برنامه هايى در راســتاى كاهش آسيب هاى اجتماعى بهره گرفته 
و شــهردارى با نظارت قوى، مسئولان مناطق را به منظور بهره مندى از 

اين پارك ها فعال كند.
 بادامى نجــات: كاهش روشــنايى در معابــر و پارك ها 

اعتراض مردم را به دنبال داشته است
حميد بادامى نجات، عضو شــوراى شهر همدان در كميسيون خدمات 
شــهرى با اشــاره به موضوع روشــنايى معابر و پارك ها، اظهار كرد: 
بخشى از انرژى توليد شده در مسير انتقال از نيروگاه تا پست هاى برق 
هدررفت داريم و شركت هاى توزيع و انتقال بهتر است به جاى تاريك 
كردن شــهر و خاموشى معابر به فكر اصلاح خطوط و صرفه جويى در 

ساير قسمت ها و افزايش ظرفيت باشند.
وى با بيان اينكه ميزان برق مصرفى در معابر شهرى و پارك ها مگر چه 
ميزان و چند درصد اســت كه مردم مجبورند اين تاريكى ها در شهر را 

تحمل كنند.
بادامى نجــات در خصــوص لزوم حفــظ و نگهــدارى امكانات و 
تاسيسات شهرى نيز بيان كرد: استقرار نگهبان و يا كيوسك يا گشت 
شــبانه به منظور حفظ امكانات شــهرى در پارك هاى فاقد نگهبان 

ضرورى است.
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■ دوبيتى بابـاطاهـر 
ز بــوى زلف تــو مفتــونم اى گل           ز رنـــگ روى تـــو دلخــونم اى گل
مــن عـــاشق ز عشقت بى قرارم                      تو چون ليلى و من مجنونم اى گل

 مخاطب دين همه مردمنــد، اما مخاطب 
فلسفه فقط فيلسوفانند

به نظر ابن رشــد دين و فلســفه هــر دو يك چيز را 
مى گويند، منتهى بــه زبان هاى مختلف. مخاطب دين 
همه مردمند، از فيلسوف تا عامى، اما مخاطب فلسفه 

فقط فيلسوفانند. 
از ايــن تفاوت مخاطبان نوعى تفــاوت زبان هم زاده 
مى شــود. ابن رشد اين تفاوت زبان را بر اساس تقسيم 
ارسطويى انواع استدلال، يعنى خطابه و جدل و برهان 
ـ  ـ البته نه هميشــه ـ بيــان مى كند. زبان قرآن عموما ًـ
خطابى است و بر مقدّمات خطابى استوار است، زيرا 

اين گونه استدلال در اقناع عموم مردم مؤثرتر است.
مردم معمولى آيات قرآنى را بايد به همان معناى ظاهرى 
بگيرند، اما چون فيلسوفان هم مورد خطاب قرآنند و 
در عين حال فيلسوفان نمى توانند برخى از آيات قرآنى 
را به معناى ظاهرى آنها بپذيرند، در خود قرآن اشاراتى 
هســت.  هر دوى اين گروه هاى كلامى مدّعى دفاع از 
اصــول دين بودند، منتهى مى گفتند كه در اين دفاع بر 
پايه هاى عقلانى اتـّـكا دارند. هر دو روايت خود را از 
اسلام همان اســلام واقعى مى دانستند و از همين رو 

مخالفان خود را تفسيق و گاهى تكفير مى كردند.
 در زمان ابن رشد اين نزاع در شرق جهان اسلام، يعنى 
در ايران تاريخى و بين النهرين، داشت به سود اشعريان 
خاتمــه مى يافت و يكى از دلايــل آن هم اين بود كه 
پيروان 2مذهب بزرگ فقهى اهل سنتّ، يعنى مذهب 
حنفى و مذهب شــافعى به تدريج در مســائل كلامى 
به اشــعرى گرى گرويدند. بنابراين، اشاعره، از طريق 
پيونــدى كه با اين 2مذهب بــزرگ فقهى پيدا كردند 
كم كم خود را پاســداران اسلام واقعى و اهل سنتّ و 

جماعت دانستند.
 آثار غزالى پيش از روى كار آمدن موحدان 

به اندلس
در اندلس و شمال آفريقا وضع متفاوت بود. مردم اين 
نواحى بيشتر در فقه بر مذهب مالكى بودند كه در شرق 
اسلامى پيروان بسيار كمترى داشت و به مسائل كلامى 
كمتر توجّه داشــتند. اما در زمان ابن رشد، با روى كار 
آمدن موحّدون، كه عناصرى از كلام اشعرى را با برخى 
از تعاليم غزالى و حتى عناصرى از تشيعّ آميخته بودند، 

وضع تازه اى پيدا شده بود. 
فرق ميان متكلّمان و به خصوص متكلّمان اشعرى با بقيه 
گروه هاى فكرى اى كه ابن رشــد با آنها مخالف است، 
ازجمله فلاسفه سينوى، در اين بود كه متكلّمان اعتقاد 
نظريات خود را براى عموم مردم لازم مى شــمردند و 
حتى، چنان كه ابن رشد در چند موضع گفته و غزالى 
هم به آن اشاره كرده است، معتقد بودند كه اگر كسى 
جز از طريق برهان هايى كه ايشــان مى آورند به خدا 
ايمان بياورد، ايمان او درست نيست و حتى برخى از 

ايشان چنين كسانى را كافر مى شمردند. 
 كتاب الكشــف يك كتاب كلامىِ ضد كلام 

است
رساله الكشف پاســخ ابن رشد است به اين مسأله. به 
يك معنى مى توان گفت كه كتاب الكشف يك كتاب 
كلامىِ ضد كلام اســت. كتاب كلامى اســت، چون 

موضوع آن اصول عقايد است و حتى تبويب آن بر پايه 
كتاب الارشاد امام الحرمين جوينى متكلّم اشعرى است. 
ضدِ كلامىِ است، چون نظريات ابن رشد در اين كتاب 
نظريات هيچ يك از مكاتب كلامىِ زمان او نيست، و 
نوع اســتدلال او هم به استدلال هاى متكلّمان شباهتى 
ندارد. محتواى اين كتاب به نظر ابن رشد مطالبى است 
كــه بايد در مورد اصول عقايد به مردم معمولى گفت. 
وى در ايــن مطالب 3 معيار را رعايت مى كند كه به 2 
تا از آنها تصريح مى كند و از ســومى اصلاً حرفى به 

ميان نمى آورد.
 حكمت چيزى جز شــناخت علتّ چيزها 

نيست
مقدّمــه اول، در همان نگاه اول، خطابى اســت، زيرا 
نادرســتى آن در مورد برخى از اجزاى عالم به خودى 
خود آشكار است، مثل اين كه انسان به صورتى غير از 
اين كه دارد يافت شود. و در برخى هم درستى آن مورد 
ترديد است، مثل اين كه حركت شرقى غربى بشود يا 
حركت غربى شرقى بشود. زيرا اين امر به خودى خود 
معلوم نيســت؛ زيرا ممكن است علّتى داشته باشد كه 
وجودش به  خودى خود آشكار نباشد، يا از علّت هايى 

باشد كه بر انسان پوشيده است. 
ابن رشــد مى  گويد كه چنين نظرى، مثل بقية نظرهاى 
متكلّمان، نــه به درد عموم مردم مى  خورد و نه به درد 
فيلسوفان. چون نادرستى آن در برخى از موارد آشكار 
اســت و در ســاير موارد هم اگر درســت تأمّل كنيم 
نادرســتى آن را درمى يِابيم و اعتقاد به چنين نظرى به 

معناى نفى حكمت كردن است. 
اين مقدّمه، چون خطابى اســت، بــراى اقناع عموم 
مردم مناسب اســت، اما چون نادرست (كاذب) است 
و حكمت صانع را باطل مى كند، براى ايشــان مناسب 
نيست. چرا حكمت را باطل مى كند؟ چون كه حكمت 

چيزى جز شناخت علت چيزها نيست. 
 چگونه ابن رشــد پاى ابن سينا را به ميان 

مى آورد؟
ابن رشد پاى ابن ســينا را به ميان مى آورد و مى گويد: 
مى بينيم كه ابن ســينا به صورتى به درستى اين مقدّمه 
اذعان دارد. به اين معنى كــه به نظر او هر موجودى، 
جز فاعل اوّل، اگر به خودى خود در نظر گرفته شود 
(إذا اعتبر بذاته) ممكن و جايز است. اما اين موجودات 
جايز به 2 دسته اند: يك دسته موجوداتى كه با در نظر 
گرفتن فاعلشان جايزند و دستة ديگر موجوداتى كه به 
اعتبار ذاتشــان (به خودى خود) جايزند، امّا به اعتبار 
فاعلشــان واجبند. اما موجودى كــه از جميع جهات 
واجب باشــد همان فاعل اوّل اســت. امّا اين سخنى 
بسيار بى اعتبار است، زيرا چيزى كه در ذات و جوهر 
خود ممكن باشد، نمى تواند از ناحيه فاعلش ضرورى 
و واجب شود، مگر اين كه انقلابى در طبيعت ممكن 
رخ دهد و به طبيعت ضرورى تبديل شود. حالا شايد 
كســى بگويد كه منظور ابن سينا از چيزى كه به اعتبار 
ذات خود ممكن است اين است كه اگر تصوّر كنيم كه 

فاعل آن از ميان رفته است خود آن هم از ميان برود.
از طرف ديگر، ابن رشد، همان طور كه همه مى دانيم و 
قبلاً هم به آن اشاره كرديم، فارابى و ابن سينا را مسئول 

همه انحرافاتى مى داند كه در فلسفه رخ داده و آن را از 
فلسفه ناب ارسطويى دور كرده است. بنابراين هيچ بعيد 
نيست كه با نقل نظر ابن سينا مى خواهد بگويد كه اگر 
حرف ابن سينا نبود اين استدلال ابوالمعالى هم  وجود 

نمى داشت و اين فتنه هم زير سر ابن سيناست.
خلأيى  در  جهــان  مى گويد  ابوالمعالــى   

نامتناهى قرار دارد
ابن رشد طورى حرف مى زند كه انگار ابوالمعالى معتقد 
اســت كه «هر عملى يا از طبيعت سرچشمه مى گيرد 
يــا از اراده»، امّــا در واقع ابوالمعالــى چنين اعتقادى 
ندارد، زيرا او هم مثل بقيه متكلّمان اشعرى، به چيزى 
به اســم «طبيعت» به معنايى كه فيلسوفان از اين واژه 
مى فهميدند معتقد نيست. به نظر او همه چيز در عالم به 
ارادة خداست و آنچه ما  عمل طبيعت يا قوانين طبيعى 
مى گوييم هم چيزى جز «جريان عادة ا...» نيســت. در 
مثال ســقمونيا هم عبارت ابوالمعالى مى گويد كه اين 
مثال بر اساس «مذهب فاسد كسانى است كه به طبيعت 
اعتقاد دارند»، و در پى آن هم مى گويد اگر كســى كه 
معتقد به تأثير طبايع است بگويد كه سقمونيا اين طور 
عمل مى  كند إلى آخر...  بنابراين، سخن ابن رشد تعبير 

فيلسوفانه اى است از نظر يك متكلّم.
نكتة دوّم اين است كه ابوالمعالى معتقد است كه جهان 
در خلأيى نامتناهى قرار دارد. اما مى بينيد كه در روايت 
ابن رشــد از نظر ابوالمعالى حرفــى از نامتناهى بودن 
جهان در ميان نيست. پس من چرا چنين اعتقادى را به 
ابوالمعالى نسبت داده ام؟ دليلش اين است كه استدلال 
ابوالمعالــى بدون فرض نامتناهى بودن خلأ درســت 
درنمى آيد و در واقع عبــارت خود ابوالمعالى هم در 

رسالة نظاميهّ اين معنى را نشان مى دهد.
يكى اين كه منظور ابوالمعالى از «جهان» (عالمَ) چيست، 
و ديگر اين كه منظور او از خلأ در دســت راســت يا 
در دست چپ چيســت. گفتن ندارد كه منظور او از 
جهان اين جهانى كه ما امروز مى شناسيم با خوشه هاى 
كهكشانى و هر خوشه مشتمل بر تعداد زيادى كهكشان 
و هر كهكشان شــامل تعداد بسيار زيادى ستاره و هر 
ستاره احتمالاً داراى چندين سياره نيست. بلكه همان 
جهانى است كه بيشتر قديمى ها از اين واژه مى فهميدند 
و در آثار نجومى و كيهان شناختى دوران قديم وقتى از 
جهان حرف مى زدند منظورشان همان بود؛ يعنى جهان 
بسته اى شامل زمين و 7 سياره اى كه به  نظر قديمى ها 
دور آن مى چرخيدند و بعد ســتارگان ثابت كه تصوّر 

مى شد همه به يك فاصله از زمين قرار دارند.
 ابن رشد و اســتدلالى كه براى ابوالمعالى 

مى آورد
ابن رشــد از ميان مقدّماتى كه خودش براى استدلال 
ابوالمعالى چيده و در متن رســاله نظاميه با اين نظم و 
ترتيب يافت نمى شود، به 2 مقدمه اشاره مى كند. از اين 
2 مقدّمه، اين مقدّمه را مى پذيرد كه اگر دو چيز همانند 
داشته باشيم و يكى از آنها بر ديگرى ترجيح داده شود، 
يا در واقع آن دو چيز همانند نيســتند و يا پشت اين 
ترجيح اراده اى هست، و آن مقدمه را كه جهان در خلأ 
قرار دارد ردّ مى كند. طبعاً از ارســطويى معتقدى مثل 
ابن رشــد انتظار نمى رود كه به وجود خلأ باور داشته 

باشد.اين هم كه مى افزايد كه اين مقدّمه به خودى خود 
روشن نيست براى اين است كه بگويد كه عموم مردم 
هم اين مقدّمه را نمى پذيرند و بنابراين براى ايشان هم 
مناســب نيست. وى اعتقاد به وجود خلأ را مستلزم 2 
اعتقاد فاسد ديگر مى داند. چون اگر بگوييم كه جهان 
در خلأ آفريده شده، يا بايد بگوييم كه آن خلأ از پيش 
وجود داشته و در اين صورت در كنار خداى قديم به 
يك قديم ديگر هم معتقد شده ايم. يا بايد آن خلأ را مثل 
جهان حادث بدانيم كه در اين صورت آن خلأ هم بايد 
در خلأ ديگرى ايجاد شــده باشد، و در اين صورت به 

تسلسل در استدلال دچار مى شويم.
 تفاوت ميان نظر ابن رشــد و ابن ســينا 

چيست؟
علت اين تفاوت ميان نظر ابن رشد و ابن سينا اين است 
كــه چيزى كه يكى از اين دو واجــب بودن آن را رد 
مى كند و ديگرى قبول، در واقع يك چيز نيست. نظر 
ابن سينا در واقع به ذات يا ماهيت هر چيزى برمى گردد، 
يعنى وقتى من مى گويم كــه اين ليوان ممكن الوجود 
اســت، منظورم اين اســت كه ليوان كه الان روى ميز 
قرار دارد نيســت، چون معلوم است كه اين ليوان در 
حال حاضر موجود اســت و طبق آن قاعدة فلسفى كه 
مى گويد «الشــيء ما لم يجب لم يوجد» معلوم است 
كه واجب الوجود است. پرسش ابن سينا اين است كه 
اگــر موجود بودن اين ليوان را كنار بگذاريم، آن وقت 

درباره اش چه مى توانيم بگوييم.
 اختلاف ميان نيوتن و لايب نيتس

 ميان 2 تصور از خدا
الكساندر كويره در اختلاف ميان نيوتن و لايب نيتس 
اختلافى مى بيند ميان 2 تصور از خدا. خداى نيوتن هر 
روزه در كار خلقت دخالت مى كند و خداى لايب نيتس 
خدايى اســت كه جهان را به بهترين صورت ممكن 
آفريده و وقتى كه از آفرينش آن فارغ شــده ديده كه 
ديگر لازم نيســت در كار اين جهان، كه بهترين جهان 
ممكن است، دخالتى بكند، بلكه بايد فقط آن را حفظ 
كنــد و نگاه دارد. اين خدا تجسّــم اصل جهت كافى 
است و فقط مى تواند طبق اين اصل عمل بكند، يعنى 
بيشــترين كمال و پرُى را در جهــان به وجود بياورد. 
بنابراين نه مى تواند جهانى متناهى بيافريند و نه جهانى 
بيافريند كــه در درون يا بيرون آن فضاى خالى وجود 

داشته باشد.
كلارك در جــواب لايب نيتس مى نويســد كه اصول 
فلسفه رياضى اصلاً با ماترياليسم سازگار نيستند بلكه 
بر ضد آن هستند، زيرا با اين اصول امكان يك توجيه 
طبيعى گرايانة صرف از جهان منتفى مى شود. زيرا طبق 
اين اصول جهان ساختة فعل دائم يك موجود مختار و 
عاقل است. بنابراين اگرچه او اصل جهت كافى را منكر 
نيســت، زيرا هر معلولى علّتى دارد، اما اين اصل را به 
آن صورت كه لايب نيتس مى خواهد نمى توان در مورد 
خدا به كار برد. در مورد خدا، اصل جهت كافى همان 
اراده الهى اســت. و در توضيح اين حرفش مى گويد 
كه: بنابراين اگر بخشــى از مادّه در جايى آفريده شده 
و بخش ديگر در جايــى ديگر و نه بالعكس، اين امر 
نمى تواند علّتى جز صِرف اراده الهى داشته باشد. امّا اگر 

اصل جهت كافى را به صورت بى قيد و شــرط به كار 
ببريم يعنى آفريده شدن اين بخش از مادّه در اين بخش 
از فضا را حتماً ناشــى از علّتى بدانيم، در اين صورت 
خدا را از هرگونه اختيــار محروم كرده ايم. به عبارت 

ديگر، خدا موجَب مى شود.
 نتيجه گيرى ســخن و مجادلــه اى  ميان 

فيلسوفان
ميــان 2 مجادله كه يكى در قــرن پنجم هجرى (قرن 
يازدهم ميلادى) روى داده است و يكى در قرن هفدهم 
ميلادى، نقاط اشــتراك و افتراقى هســت. طرف هاى 
مجادله همه دانشــمند ـ فيلسوفند: ابن سينا، ابن رشد، 
نيوتن، لايب نيتس. استثنا در اين ميان فقط ابوالمعالى 
است كه متكلّم است ميان استدلال آنها و علم زمانشان 
هم رابطه نزديكى وجود دارد. ابن سينا و ابن رشد، هر 
يك به سبك خود ارســطويى بودند، يكى ارسطويى 
تجديدنظرطلب و ديگرى ارســطويى راست كيش يا 
ارتدكس. جايگاه علمى نيوتن و لايب نيتس هم معلوم 
اســت. اما اين شباهت سبب نمى شــد كه در مسائل 
فلسفى و كلامى هم يكسان بينديشند. هم ابن سينا و هم 
ابن رشد به قدم زمانى عالم معتقد بودند، و بنابراين آن 
را محتاج علّت مى دانستند، امّا علت عالمَ يا خدا در نظر 
ايشان يكسان نبود، خداى ابن سينا علّت وجود عالم بود 

و خداى ابن رشد علّت حركت آن.
در سوى ديگر، نيوتن و لايب نيتس هر دو به حدوث 
زمانــى عالم معتقد بودند، نيوتن بخش بزرگى از عمر 
خود را صرف محاســبه عمر عالم بر اساس داده هاى 
كتاب مقدس كرده بود و در مورد لايب نيتس هم دليلى 
در دســت نيســت كه او را معتقد به قدم زمانى عالم 
بدانيم و ديديم كه يكــى از دلايل او بر ضد اعتقاد به 
خلأ اين است كه اين اعتقاد مستلزم باور به قديم بودن 
خلأ است. نيوتن و لايب نيتس و امام الحرمين جهان را 
حاصل اراده الهى مى دانستند، اما بر خلاف امام الحرمين 
و نيوتن كه اين اراده را تابع هيچ اصلى نمى شــمردند 
لايب نيتس آن را تابع اصل جهت كافى مى دانست. از 
اين نظر خداى نيوتن به خداى اشاعره شباهت دارد و 
خداى لايب نيتس به خداى شــيعه و معتزليان. خداى 
ابن سينا و ابن رشد هم، با همه اختلافى كه بين اين دو 
هست، به خداى لايب نيتس نزديكتر است تا به خداى 

ابوالمعالى و نيوتن.
اين مساله نشــان مى دهد كه روابط علم و فلسفه و 
كلام چه در عالم اســلام و چــه در آغاز پيدايش تا 
چه اندازه پيچيده بوده اســت. البته اين تحقيق بايد 
ادامه يابد و برخى از پرسش هاى آن هنوز بى جواب 
مانده است. استدلال امام الحرمين چقدر مورد توجه 
متكلّمان و بالاخص متكلّمان ســنىّ و شــيعى بعد 
از خواجــه نصير كه برخى از مبانى فلســفى و نيز 
جهان شناسى نجومى آن زمان را در كار خود دخالت 
مى دادند، قرار گرفته اســت؟ تا چه اندازه نظرياّتى 
از قبيل نظريــه نيوتنيان درباره خدا تحت تأثير آراى 
اشاعره بوده است كه متفكّران قرون وسطى دستكم 

به طور غيرمستقيم از آن آگاهى داشتند.
*تنظيم: آناهيد خزير
مؤسسه فرهنگى شهر كتاب
بنياد بوعلى سينا

ابن سينا و ابن رشد 
هر يك به سبك خود ارسطويى بودند
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